
ایمان - گروه گزارش:
با مصوبه شورای ترافیک استان قم دو هفته ای است که شاهد اجرای محدودیت های ترافیکی در محدوده 
خیابان های آذر )طالقانی( و چهارمردان )انقلاب( از تقاطع عمار یاسر – آذر و میدان امام حسین )ع( گلزار شهدا به 
سمت 45 متری عمار یاسر هستیم. بر اساس این محدودیت ها، خودروهای شخصی نمی تواند از میدان امام حسین 
)ع( گلزار شهدا به سمت ابتدای خیابان چهارمردان تا 45 متری عمار یاسر تردد نمایند و همچنین خودروهای شخصی 
نمی توانند از تقاطع عمار یاسر آذر وارد خیابان آذر شوند و خودروهایی که قصد ورود به خیابان آذر را دارند می بایست 
یا از مسیر 45 متری عمار یاسر، خیابان چهارمردان، گلزار شهدا، بلوار شهید روحانی، میدان میرزای قمی و خیابان آذر 
استفاده نمایند و یا اینکه از مسیر 55 متری عمار یاسر، بلوار 15 خرداد، خیابان شهید روحانی و میدان میرزای قمی 
و خیابان آذر استفاده کنند. همچنین خودروهایی که قصد ورود به خیابان چهارمردان را دارند یا باید از مسیر خیابان 
هنرستان، میدان بسیج، خیابان معلم، بلوار عمار یاسر و خیابان چهارمردان استفاده نمایند و یا اینکه از مسیر گلزار 
شهدا، بلوار شهید روحانی، میدان میرزای قمی، خیابان آذر، 45 متری عمار یاسر و خیابان چهارمردان استفاده نمایند. 
با اجرای این محدودیت های ترافیکی برخی کوچه های خیابان آذر و چهارمردان یکطرفه شده است و مشکلات 

زیادی برای تردد ساکنین این دو خیابان ایجاد شده است همچنین با اجرای این طرح خودروهای شخصی برای 
رسیدن زودتر به این دو خیابان از کوچه های فرعی که اکثر آنها باریک است استفاده می نمایند که این امر نیز خطرات 
زیادی را برای تردد شهروندان ساکن به ویژه کودکان، سالمندان و زنان ایجاد نموده است. ساکنین این دو خیابان 
با اجرای این طرح برای استفاده از خودروهای شخصی خود برای امور ضروری نیز دچار مشکل شده اند. اجرای این 
محدودیت ها موجب شده است استفاده از موتورسیکلت در مسیرهایی که محدودیت وجود دارد افزایش یابد، همین 

افزایش تردد موتورسیکلت ها نیز خطرات زیادی به همراه دارد. 
به نظر می رسد اجرای این طرح از پشتوانه کارشناسی قوی  برخوردار نیست چرا که نیاز به محدودیت ترافیکی از 
6 صبح تا 12 شب در این دو خیابان نیست به این علت که در این دو خیابان شاهد مشکلات حاد ترافیکی به صورت 
گسترده نیستیم بلکه مشکلات ترافیکی دو خیابان بیشتر مقطعی و علت آن هم مشخص است. مهمترین مشکل 
ترافیکی خیابان آذر و جود بازار کهنه و میدان سبزی فروشان است که ورود و خروج خودروهای حامل میوه و سبزی 
و تردد شهروندان برای خرید از این بازار موجب ترافیک در این خیابان می شود که این مشکل هم از دو راه کوتاه 

مدت و بلند مدت قابل حل است....

پیکر والده آیت الله هاشمی شاهرودی در قم تشییع و به خاک سپرده شد

درخواست اهالی  از مسئولان

در اجرای محدودیت های ترافیکی در خیابان آذر و چهارمردان تجدید نظر شود

روحانی در نشست خبری نیویورک:

توافقی که غنی سازی و پایان تحریم ها را نادیده بگیرد قابل قبول نیست
رییس جمهوری که به منظور شرکت در اجلاس مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد در نیویورک به سر می برد، در ادامه دیدارهایی که طی روزهای 
اخیر با سران کشورهای مختلف، مقامات نهادهای بین المللی و ایرانیان مقیم 
آمریکا داشته است، عصر جمعه به وقت نیویورک در نشستی مطبوعاتی در 
جمع نمایندگان رسانه های بین المللی در نیویورک حاضر شد و به سوالات 

نمایندگان رسانه ها پاسخ گفت.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، رییس جمهوری که به منظور 
شرکت در اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل متحد در نیویورک به سر می برد، در ادامه 

دیدارهایی که طی روزهای اخیر با سران کشورهای مختلف، مقامات نهادهای 
بین المللی و ایرانیان مقیم آمریکا داشته است، عصر جمعه به وقت نیویورک در 
نشستی مطبوعاتی در جمع نمایندگان رسانه های بین المللی در نیویورک حاضر 

شد و به سوالات نمایندگان رسانه ها پاسخ گفت.  
این  در  روحانی  دکتر حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 

نشست مطبوعاتی، همزمانی مقطع برگزاری اجلاس امسال 
مجمع عمومی سازمان ملل متحد با مواجه شدن مردم 

بی گناه منطقه خاورمیانه با تروریست های ....

نخستین روزنامه استان قم
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حجت الاسلام و المسلمین قرائتی:

ازدواج باید 
دبیرستانی شود

ازدواج را نباید درگیر مسئله مدرک گرایی کنیم

رئیس پلیس راهور قم: چاره ای جز اعمال محدودیت های ترافیکی نداریم

ایمان: آیت الله محسن غرویان استاد حوزه و دانشگاه 
در  روحانی  دیدارهای حسن  از  انتقادات  که  است  معقتد 
نیویورک ناشی از نگاه بسته و محدود برخی از منتقدان است.

آیت الله غرویان بیان داشت: تمام برنامه های آقای رئیس جمهور با 
مقام معظم رهبری هماهنگ شده و رهبری هم برای موفقیت ایشان 
قبل از سفر دعا کردند.  وی افزود: امام جمعه تهران نیز از صلابت و 

اقتدار رئیس جمهور تقدیر کردند. این سخنان نشان دهنده آن است 
که مذاکرات و دیدارهای آقای روحانی از موضع اقتدار و در چارچوب 
اهداف دیپلماسی جمهوری اسلامی بوده است. استاد حوزه و دانشگاه 
در واکنش به انتقدات نسبت به دیدارهای رئیس جمهور در نیویورک 
گفت: اینکه می گویند، نشست های دکتر روحانی منفعتی نداشته، 

صحیح نیست، برعکس این دیدارها بسیار پرسود و ....

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

10 کشته و مجروح در محور کهک

آیت الله غرویان:

سخنرانی دکتر روحانی 
در سازمان ملل حکیمانه و عقلانی بود

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

شهرک ثامن الائمه قم بورس مبلمان ایران می شود

با شکست  نماینده تبریز  در لیگ برتر فوتسال ادامه یافت

یکه تازی ماهان تندیس قم
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روابـــط عمومـــی شــهرداری سلفچگـــان

حیدر ضیغمی  - حسین عبداللهی

اطلاعیه مزایده

شهرداری سلفچگان 
در نظر دارد نسبت به واگذاری حق بهره برداری از یک عدد 

کانکس جهت خوار و بار فروشی واقع در مسکن مهر شهر سلفچگان 

برای مدت یکسال اقدام نماید، لذا افراد متقاضی از تاریخ درج آگهی 

به مدت 3 روز به شهرداری سلفچگان مراجعه نمایند.

1- هزینه درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

2- شهرداری در رد و یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.

حضرت آیت الله 
سید محمود هاشمی شاهرودی

نایب رئیس محترم مجلس خبرگان رهبری
درگذشت والده ماجده را به جناب عالی 

و همه اعضای خانواده و خاندان معظم هاشمی شاهرودی 
تسلیت  می گوئیم.

با آرزوی صبر و اجر برای بازماندگان و مسألت غفران الهی 
برای آن فقیده سعیده، امیدواریم با فرزندان 

شهید خویش در بزم اولیا و انبیا همنشین باشد.
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غرویان  محسن  الله  آیت  ایمان: 
استاد حوزه و دانشگاه معقتد است که 
انتقادات از دیدارهای حسن روحانی در 
نیویورک ناشی از نگاه بسته و محدود 

برخی از منتقدان است.
در  غرویان  الله  آیت  ایسنا،  گزارش  به 
گفتگو با انتخاب بیان داشت: تمام برنامه های 
آقای رئیس جمهور با مقام معظم رهبری 
هماهنگ شده و رهبری هم برای موفقیت 

ایشان قبل از سفر دعا کردند. 
وی افزود: امام جمعه تهران نیز از صلابت 
و اقتدار رئیس جمهور تقدیر کردند. این 
سخنان نشان دهنده آن است که مذاکرات 
و دیدارهای آقای روحانی از موضع اقتدار و 
در چارچوب اهداف دیپلماسی جمهوری 

اسلامی بوده است.
به  واکنش  در  دانشگاه  و  حوزه  استاد 
انتقدات نسبت به دیدارهای رئیس جمهور 
گویند،  می  اینکه  گفت:  نیویورک  در 
نشست های دکتر روحانی منفعتی نداشته، 
صحیح نیست، برعکس این دیدارها بسیار 
واقع  در  است،  بوده  پرنفعت  و  پرسود 
این مجالس  معنای مذاکره و شرکت در 

بین المللی همین است، یعنی بنشینیم و 
با شخصیت های موثر و بانفوذ گفتگو کنیم.

دکتر  جدید  رویکرد  کرد:  اضافه  وی 
روحانی در سطح بین الملل، حل مسائل 
جهان از طریق گفتگو است که این رویکرد 

سود و منفعت زیادی برای ایران دارد.
آیت الله غرویان خاطرنشان کرد: حضور 
حقوق  از  منطقی  دفاع  و  ایران  مقتدرانه 
هسته ای، همه منافعی است که بر این 

مذاکرات و گفتگوها مترتب می شود.
استاد حوزه و دانشگاه گفت: در حقیقت 
شخصیت دکتر روحانی و احترام و تکریمی 
که سران جهان برای ایشان قائلند و البته 
ابهت و پرستیژ بین المللی ایشان و تیم شان، 
و  کامرون  دیوید  مانند  افراد  شده  باعث 
فرانسوا اولاند به دیدار ایشان بیایند. بنابراین، 
این مسائل نشان دهنده توجه سران دنیا به 
نقش موثر جمهوری اسلامی ایران در حل 

مشکلات بین المللی از جمله مسائل منطقه 
و مقابله با داعش است.

باید نگاه باز و جهانی داشته باشیم
وی افزود: نگاه برخی از آقایان منتقد، 
نگاه بسته و محدودی است، ما باید باید 
نگاهی باز و جهانی داشته باشیم و به روز 
فکر کنیم و مصالح ملت ایران را در جهان 
امروز در نظر بگیرم و خشک و محدود و 
تنگ نظر نباشیم و اگر نگاهمان این جور 
باشد این سفر پرسودی بوده است. آیت الله 
غرویان گفت: دکتر روحانی از وزانت، متانت 
نگاه  از  برخوردارند.  محبوبی  و شخصیت 
بنده، سخنرانی ایشان در سازمان ملل بسیار 

حکیمانه ، عقلانی و انسانی بود.
وی در ادامه در واکنش به بی منفعت 
خواندن سفر نیویورک و دیدارهای رئیس 
جمهور بیان داشت: از کوزه همان برون تراود 
که در اوست، افرادی که چنین قضاوت های 
منفی دارند دیگاه منفی دارند و به مسائل با 

دیدی تنگ نظرانه نگاه می کنند.
استاد دانشگاه و حوزه افزود: افرادی که 
اهل فکر و عقلانیت هستند، ارزیابی شان از 

سفر دکتر روحانی بسیار مثبت است.

ایمان: سرپرست اداره فرهنگ و ارشاد 
اسلامی شهرستان قم با اشاره به رتبه 
نخست استان قم در سرانه نشر کشور 
در  ناشران،  از  حمایت  منظور  به  گفت: 
هیئت خرید کتاب تهران خرید خوبی از 

ناشران قم در حال انجام است. 
شمس  سیدمحمدکاظم  الاسلام  حجت 
با اشاره به انجام حدود 10 درصد نشر کشور 
در قم اظهار داشت: استان قم از جهت سرانه 
نشر، مقام اول را به نسبت جمعیت خود در 
کشور دارد؛ به این معنی که در تهران نسبت به 
جمعیتش که حدود سیزده چهارده میلیون نفر 
است، حدود 45 میلیون عنوان در سال منتشر 
می شود و به ازای هر نفر سه کتاب ولی در قم 

به نسبت جمعیتش به ازای هر نفر هفت عنوان کتاب چاپ 
می شود؛ از این جهت در سرانه انتشار کتاب در کشور، قم 
رتبه اولی کشوری را دارد. وی با اشاره به حمایت دولت از 
ناشران با خرید کتاب توسط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
عنوان کرد: خوشبختانه با توجه به اینکه 10 درصد نشر کشور 
را در اختیار داریم در خریدی که در هیئت مرکزی خرید در 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی صورت می گیرد، با تمهیداتی 
که شد استان قم در سال گذشته توانست سهم بیشتری را به 
خود اختصاص دهد، و یازده و نیم درصد خریدها را به خود 
اختصاص دهد که امیدواریم با ارتقاء کیفیت در حوزه نشر، 
شاهد رشد و حمایت بیشتراز ناشران استان قم باشیم. حجت 
الاسلام شمس ابراز داشت: از کارهایی که در اداره فرهنگ و 
ارشاد اسلامی شهرستان قم در مدت قبول مسئولیت اتفاق 
افتاده، سرعت کار در فرایندهای انتشار، ترویج، اطلاع رسانی 
و عرضه کتاب بوده است به گونه ای که قرار شد برای حمایت 
از ناشران قم و تسریع در خرید کتاب های قم در هیئت خرید 
تهران، هر 15 روز و نهایتا تا یک ماه،  کتاب های چاپ اول به 
هیأت خرید تهران ارسال شود، همین اقدام در کسب سهم 
خرید بیشتر از ناشران قمی تاثیر جدی داشت؛ این در حالی 
است که پیشتر گاهی تا سه ماه و گاهی بیشتر کتاب ها در 

قم می ماند. عضو هیات انتخاب و خرید کتاب وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی با بیان اینکه متقاضیان مجوز ترخیص کتاب 
باید بر اساس مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی به ازای هر 
1000 جلدی که چاپ می کنند باید دو نسخه کتاب به این 
اداره تحویل دهند، توضیح داد: به طور مثال اگر کتابی پنج 
هزار نسخه چاپ می شود باید 10 نسخه برای این مصوبه و 
دو نسخه هم برای مصوبه دیگر برای خانه کتاب و جمعا 12 
نسخه به این اداره ارائه کنند که اینها از الزامات ضروری برای 
صدور مجوز ترخیص است تا امکان ترخیص کتاب فراهم 
شود. سرپرست اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان قم 
همچنین افزود: علاوه بر اینها در صورت تمایل ناشران، برای 
اینکه بتوانیم کتاب چاپ شده را در جلسه خرید مطرح کنیم 
دو نسخه هم برای این امر اختصاص دهند؛ یک عنوان برای 
جلسه خرید استان و یکی هم برای خرید تهران، که اگر این 
دو نسخه ارائه نشود، بدیهی است، این کتاب در هیئت خرید 
مطرح نخواهد شد. وی علت تشکیل نشدن جلسه خرید 
استانی تاکنون را عدم تصویب اعتبار آن اعلام کرد و گفت: 
با ابلاغ اعتبار، امیدواریم که امسال بتوانیم با رقم بیشتری  از 
سال گذشته کتاب های قم را علاوه بر خریدی که در هیئت 
تهران صورت می گیرد در هیئت خرید قم انتخاب کنیم تا از 

این طریق به رونق بیشتر نشر قم کمک شود؛ 
ضمن آنکه خوشبختانه در هیئت خرید تهران 
شاهد هستیم خرید خوبی از ناشران قم در 
حال انجام است، هرچند به دلیل کمبود منابع 
به دلیل وضعیت اقتصادی کشور، تعدادی که 
خرید می شود کمتر از تعداد سال های قبل 
از 91 است، که منابع قابل توجهی در اختیار 
هیئت بود. حجت الاسلام شمس همچنین 
از  استانی  اعتبار خرید  امیدواریم  ادامه داد: 
اعتبار سه میلیار تومانی خرید استان ها به 
اندازه سهم قم ارتقا یابد، چون سهم قم در 
انتشار کتاب در میان استان ها به استثنای 
 40 یعنی  است،  درصدی   40 رقم  تهران، 
درصد کتاب هایی که در استان ها منتشر 
می شود مربوط به نشر قم است که ان شاءالله 
اعتبار خرید هم از اعتبار مصوب برای خرید استان ها به این 
رقم ارتقا یابد تا هیئت خرید قم بیشتر بتواند در خدمت نشر 
قم باشد. وی از اطلاع رسانی تازه های نشر از طریق رادیوی 
قم خبر داد و عنوان کرد: ناشران هر هفته کتاب هایی را برای 
مجوز ترخیص می آورند و دو نسخه تحویل می دهند، ما از این 
فرصت استفاده می کنیم و برخی از کتاب های مناسب تر را 
از طریق صدای جمهوری اسلامی مرکز قم از نیمه اردیبهشت 
ماه تا کنون به صورت یک برنامه زنده، هر هفته پنج شنبه قبل 
از ساعت 9 صبح در زمان محدودی که در اختیار است، تازه 
های نشر استان را معرفی می کنیم. سرپرست اداره فرهنگ و 
ارشاد اسلامی شهرستان قم با بیان اینکه به طور متوسط هر 
هفته پنج تا شش عنوان کتاب در این برنامه معرفی می شود، 
اظهار داشت: در این چند برنامه ای که تاکنون 15 نوبت بوده، 
بیش از 80 عنوان کتاب استان قم را معرفی کرده ایم. عضو 
هیات انتخاب و خرید کتاب وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
پایان ابراز داشت: ما امیدوارم هستیم با این اتفاقات ارزشمندی 
که افتاده و ادامه نیز خواهد داشت، شاهد رشد و ارتقای بیش 
از پیش کتاب های قم که عمدتا دینی و در جهت ترویج 

فرهنگ اهل بیت)ع( هستند، باشیم.

آیت الله غرویان:

سخنرانی دکتر روحانی در سازمان ملل حکیمانه و عقلانی بود

ایمان: مدیرعامل سازمان زیباسازي شهرداري قم در این خصوص گفت: یکي از 
اقدامات در آرام سازي شهر، امحاء تمام دیوارنویسي ها در سطح شهر است که براي 

این منظور اکیپ هایي فعال شده اند.
اسماعیل فتحي افزود : در سطح شهر شاهد هستیم که بر دیوارها تبلیغات طراحي شده که 
اینها خلاف قانون بوده و همه این دیوار نویسي ها امحاء و پاک خواهند شد. مدیرعامل سازمان 
زیباسازي شهرداري قم گفت: ما براي نظم دادن به مسائل شهري این اقدامات را انجام مي دهیم 
تا شاهد یک فضاي آرام در سطح شهر باشیم. فتحي با بیان اینکه مدیریت شهري هیچ اعتقادي 
به دیوار نویسي ندارد، گفت: تبلیغات دیوار نویسي یک کار منسوخ شده در دنیا است که اثر 

بخشي ندارد. وي بیان کرد: باید دیوارها با مناظري از طبیعت و یا درج عکس هاي بزرگان و شهدا 
تکمیل شود که در این خصوص طرح هاي سه بعدي تهیه و در دستور کار قرار داده ایم. مدیرعامل 
سازمان زیباسازي شهرداري قم گفت: اکیپ هاي شهرداري در سطح شهر اقدام به بررسي دیوارها 

کرده اند که همه آنها امحاء مي شود. 
وي بیان کرد: یکي دیگر از اقدامات ما ساماندهي سازه هاي تبلیغاتي سطح شهر است که در 

این خصوص نیز اقدامات و برنامه ریزي ها انجام شده است.
فتحي گفت: یکسان سازي سازه هاي تبلیغاتي در دستور کار است تا وضعیت آشفته این 

سازه ها را ساماندهي کرده و شاهد یک فضاي بصري مناسب در شهر باشیم.

ایمان: شهردار منطقه چهار قم ازافتتاح فاز نخست 
پروژه بلوار فردوسي قم خبر داد و گفت: این پروژه 
قرار بود در سال 13۷0 اجرایي شود که محقق نشد 
لذا مدیریت شهري قم در این دوره اهتمام به تکمیل 

آن دارد.
موسي  حاتمي فرد در خصوص پروژه بلوار فردوسي گفت: 
احداث این پروژه یکي از موارد طرح تفصیلي شهر قم است که 
از سال 1۳۷0 براي قم دیده شده بود. وي گفت: این پروژه از 

میدان ارتش آغاز شده و به بلوار جمهوري مي رسد و یکي از 
رینگ هاي شهر قم است که موجب کاهش ترافیک شهري 
مي شود. شهردار منطقه چهار قم با بیان اینکه براي راه اندازي 
این مسیر نیاز به تملک املاک واقع در مسیر است، گفت: 
امسال در برنامه هاي شهرداري منطقه چهار به فکر این افتادیم 
که این تملک ها انجام شود و براي این منظور در مسیر خیابان 
دانیال تا خیابان صدوق که ترددها زیاد است تملک صورت 
گرفته تا شاهد بازگشایي مسیر باشیم. حاتمي فر بیان کرد: ۳5 

بلوک امسال در این مسیر تملک شد که براي این تملک ها 
12 میلیارد تومان هزینه شده است و تا چند ماه آینده به بهره 
برداري مي رسد. وي تصریح کرد: فاز دیگر این پروژه در دستور 
کار است و امیدواریم بتوانیم در سال آینده براي آن بودجه لازم 
را اخذ کرده و به بهره برداري برسانیم. شهردار منطقه چهار 
قم گفت: با توجه به ترددهاي زیاد در این مسیر، در صورت 
راه اندازي این بلوار شاهد کاهش ترافیک در خیابان هاي صدوق، 

بلوارامین و... خواهیم بود.

ایمان: رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان قم با تقدیر از فعالیت 
اتحادیه  و  مبلمان  ملی  شورای  های 
درودگران قم، بزرگترین دستاورد یک 
تشکل را تعیین نقشه راه دانست که 
این اتحادیه به این مهم نایل شده است.

یونس عالی پور در گفتگو با شبکه بازار  
گفت: بنگاه ها و صاحبان صنایعی موفق 
هستند که بتوانند بر اساس این نقشه راه، 
آینده خود را با جسارت تعیین کنند و با 
اینگونه کارها می توان گامهای بلندی را در 

جهت پیشرفت اقتصادی کشور برداشت.
وی سهم GDP این سازمان در استان 
را 42 درصد در حوزه خدماتی و 40 درصد 
در حوزه صنعت برشمرد و افزود: در مجموع 
بیش از 80 درصد اقتصاد استان به صنعت، 

معدن و تجارت اختصاص دارد و این شرایط 
در کشور مختص استان قم می باشد.

اولین حرکت  داشت:  اظهار  پور  عالی 
ساماندهی واحدهای تولیدی اعم از صنفی 
و صنعتی با سهم اشتغال بیش از 20 هزار 
نفر می باشد. وی افزود: در حوزه درودگری 
بیش از 4 هزار واحد صنفی و صنعتی در 
حال فعالیت هستند. یونس عالی پور با اشاره 
به تجارت داخلی به عنوان حرکت بعدی 
گفت: متاسفانه بیش از 80 درصد تولیدات 
استان بصورت خام فروشی است که باید 
بستر فرآوری محصول نهایی برنامه ریزی 
برنامه  با  کرد  امیدواری  اظهار  وی  کرد. 
ریزی های صورت گرفته در آینده ای نزدیک 
بتوانیم بیشتر تولیدات را بصورت محصول 
نهایی به فروش برسانیم که این می تواند 

صدها شغل دیگر در استان ایجاد کند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم با اشاره به سیاستهای پیش رو در 
استان در حوزه صادرات، بازارهای روسیه، 
افغانستان و خصوصا عراق را بکر و مناسب 
جهت فعالیت تجاری دانست. عالی پور با 
تقدیر از اقدامات مثبت اتحادیه درودگران 
قم، همراه و همگام سازی واحدهای صنفی 
و صنعتی را در برگزاری جشنواره طی سه 
سال متوالی و برند سازی را از آن جمله 
تولید  نگاه  تغییر  و  آموزش  برشمرد. وی 
با  تولید سالم  به سمت تجارت مثبت و 
نگاه بلند مدت را لازمه دسترسی به برنامه 
های پیش بینی شده دانست و افزود: می 
بایست در خصوص ارتباط تنگاتنگ بین 
کیفیت محصولات تولیدی و آبروی استان 

و نظام اسلامی فرهنگ سازی لازم صورت 
و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس  پذیرد. 
تجارت استان قم با اعزام تولید کننده ها 
حوزه،  این  در  نام  صاحب  کشورهای  به 
حضور در نمایشگاههای برند دنیا و بازارهای 
جهانی می توانیم توان خود را با برندهای 
برتر دنیا مقایسه کنیم. وی با اشاره به برپایی 
بورس فروش مبلمان در کنار مجموعه های 
تولیدی، انجام این کار را باعث تقویت صنایع 
وابسته دانست و افزود: شهرک صنعتی ثامن 

الائمه قم بورس مبلمان ایران خواهد شد.
بر  اشاره  با  پایان  در  پور  عالی  یونس 
و  مبلمان  صنعت  و  رونق  راهکارهای 
به حذف واسطه ها و کوتاه  دکوراسیون، 
کردن فاصله تولید تا تجارت و بازار تاکید 

کرد.

ایمان : سرشماری عمومی کشاورزی 
سال 1393، روز شنبه همزمان با سراسر 
کشور در مراسمی در استان قم آغاز شد. 
معاون برنامه ریزی و اشتغال استانداری 
جهاد  سازمان  در  که  مراسم  این  در  قم 
کشاورزی استان قم ترتیب یافته بود گفت: با 
انجام سرشماری عمومی کشاورزی در سال 
جاری با آمارهای به دست آمده به واقعیت 
های دقیق تری می رسیم و می توانیم بر 
اساس آن برنامه ریزی کنیم. سید حسن 
رضوی'، ضرورت و اهمیت اجرای سرشماری 
عمومی کشاورزی را مورد اشاره قرار داد و 
افزود: سرشماری عمومی کشاورزی، نقش 

محوری و پایه ای در نظام ملی آمارهای 
کشاورزی هر کشوری ایفا می کند از این 
رو منبع بسیار مهم در زمینه تهیه داده 
های ساختاری و پایه ای بخش کشاورزی 
محسوب می شود.وی اضافه کرد: بر اساس 
چارچوب های آماری حاصل از سرشماری 
عمومی کشاورزی، طرح های نمونه گیری 
گوناگونی برای تامین نیازهای آماری بخش 
کشاورزی آماده و اجرا می شود و داده های 
آماری استاندارد را برای تبادل اطلاعات با 
سازمان های آماری بین المللی فراهم می 
کند. رضوی با بیان اینکه هماهنگی ها و 
آموزش های لازم به مامورین سرشماری 

ارائه شده است، ابراز امیدواری کرد: با عزم 
ماموران سرشماری و همکاری و هماهنگی 
سازمان جهاد کشاورزی و معاونت برنامه 
ریزی استانداری، شاهد خروجی خوبی در 
این زمینه باشیم.وی با بیان اینکه خیلی از 
تصمیات مهم و کلان کشور از آمار و ارقام 
به دست آمده سرشماری ها انجام می شود 
گفت: باید با برنامه ریزی درست بتوانیم 
خدمات بهتری به مردم استان انجام دهیم.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم نیز 
در این مراسم در سخنان کوتاهی با بیان 
اینکه آمار، ملاک برنامه ریزی و تدوین برنامه 
ها است اظهار داشت: آمار خوب و واقعی 

تاثیرات مهمی در تصمیم گیری ها و برنامه 
افزود:  طلایی'  رضا  دارد.محمد  ها  ریزی 
اطلاع رسانی در زمینه سرشماری کشاورزی 
به خوبی انجام شده و زمینه برای استقبال 
از ماموران سرشماری و همکاری با آنها در 
استان فراهم است.مدیرکل آمار و اطلاعات 
استانداری قم نیز در حاشیه این مراسم در 
گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: سرشماری 
عمومی کشاورزی، شمارش تمام واحدهای 
تولید کشاورزی کشور و ثبت خصوصیات هر 
یک به طور جداگانه است که از امروز در 
استان قم آغاز شد و تا هجدهم آبانماه ادامه 

خواهد داشت.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

شهرک ثامن الائمه قم بورس مبلمان ایران می شود

همزمان با سراسر کشور صورت گرفت؛ 

آغاز سرشماری عمومی کشاورزی در استان قم 

بعد از 23 سال وقفه؛

 فاز نخست بلوار فردوسي افتتاح مي شود

حــوادث  اخبـــار
رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

10 کشته و مجروح در محور کهک
ایمان : رئیس پلیس راه استان قم از کشته و مجروح شدن 10 نفر از هموطنان 

در حوادث جاده اي این استان طي 48 ساعت گذشته خبر داد. 

سرهنگ "اردشیر جمشیدي راد" اظهارداشت: با توجه به شرایط کویري استان قم، 
شهر کهک و روستاهاي اطراف آن به عنوان یکي از خوش آب و هواترین مناطق استان 
محسوب مي شود که در پایان هفته شاهد حجم ترافیک سنگین است. وي گفت: در مهم 
ترین حوادث 48 ساعت گذشته در این محور، برخورد یک دستگاه سواري پراید با یک 
دستگاه کامیون بنز خاور نرسیده به روستاي "خورآباد" بود و باعث فوت دو تن و مجروح 
شدن سه تن شد که از سوي کارشناسان پلیس راه استان راننده کامیون به علت تجاوز به 
چپ مقصر اعلام شده است. رئیس پلیس راه استان قم اضافه کرد: در حادثه مهم دیگر دو 
دستگاه سواري پیکان در تقاطع روستاي "قبادبزن" به علت تجاوز به چپ یکي از رانندگان 
به صورت رخ به رخ با یکدیگر برخورد کردند که این حادثه نیز متأسفانه دو فوتي و سه 
مجروح در پي داشته است. سرهنگ جمشیدي گفت: در روزهاي پنج شنبه و جمعه پاسگاه 
مربوطه با کلیه تجهیزات خودرویي و تیم هاي نظارتي در محور کهک حضور دارند ولي 
متأسفانه عدم رعایت قوانین و مقررات از سوي برخي رانندگان باعث وقوع حوادث تلخ در 

این محور مي شود. 

طی هفته گذشته صورت گرفت:

وقوع 314 حادثه مربوط به 
موتورسیکلت سواران در قم

ایمان: معاون مرکز فوریت های پزشکی استان قم از وقوع 314 مورد حوادث 
مربوط به موتورسیکلت سواران طی هفته گذشته در این استان خبر داد.

مهدی فراهانی بیان کرد: طی هفته گذشته یعنی از ساعت هفت صبح 29 شهریورماه 
تا هفت صبح پنجم مهرماه هشت هزار و 242 مورد تماس با اورژانس 115 گرفته شد 
که منجر به انجام هزار و 251 ماموریت شده است که از این ماموریت ها هزار و80 
مورد شهری و 141 مورد جاده ای بوده است. معاون مرکز فوریت های پزشکی قم گفت: 
متاسفانه 480 مورد از ماموریت ها مربوط به حوادث ترافیکی بوده است که از این تعداد 
۳9۷ مورد داخل شهر و 8۳ مورد نیز در جاده ها بوده است. وی ادامه داد: این ماموریت 
ها 595 مجروح برجای گذاشته است که 228 مورد پس از دریافت خدمات اولیه توسط 
اورژانس 115 به صورت سرپایی درمان شدند و ۳6۳ مورد نیز به مراکز درمانی سطح شهر 
منتقل شدند. فراهانی بیان کرد: حوادث مربوط به موتورسیکلت سواران ۳14 مورد بوده 
است که در این ماموریت ها ۳84 نفر مجروح شدند که 1۷4 نفر سرپایی درمان شده و 
210 نفر نیز به مراکز درمانی منتقل شدند. وی گفت: در یکی از حوادث مبنی بر برخورد 
دو دستگاه خودروی پیکان بایکدیگر در محور کهک سریعا نزدیک ترین آمبولانس پایگاه 
جاده ای مرکز فوریتهای پزشکی مستقر در محور به محل حادثه اعزام شد که با حضور در 
محل حادثه، کارشناسان فوریتهای پزشکی پس از بررسی های اولیه با توجه به وخامت 
حال چند تن از مجروحین به سرعت درخواست اورژانس هوایی کردند. معاون مرکز فوریت 
های پزشکی استان قم ادامه داد:  در این حادثه به علت شدت جراحات و آسیب های وارده 
یک نفر)آقا( قبل از رسیدن آمبولانس در محل حادثه در دم جان سپرد. فراهانی در ادامه 
گفت: این حادثه هشت مجروح برجای گذاشت، که چهار نفر از مجروحین بد حال پس از 
دریافت خدمات اولیه درمانی توسط پرسنل فوریتهای پزشکی جهت تکمیل مراحل درمانی 
با بالگرد اورژانس 115 در کمترین زمان به بیمارستان شهید دکتر بهشتی منتقل شدند و 
چهار نفر دیگر نیز توسط آمبولانس های زمینی به مراکز درمانی سطح شهر منتقل شدند.

به مناسبت هفته ناجا:

نمایشگاه های مجازی پیشگیری از جرایم 
در مدارس قم برپا می شود

 ایمان : جانشین معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم از برپایی 
نمایشگاه های مجازی پیشگیری از جرایم در مدارس این استان به مناسبت هفته 

ناجا خبر داد. 
سرهنگ مراد حسین جعفریان بیان کرد: نمایشگاه مجازی پیشگیری از جرایم به 
مناسبت هفته ناجا در خصوص مسائلی از جمله مواد مخدر، مهارت های زندگی و آسیب های 
اجتماعی دانش آموزان در مدارس قم برپا می شود. وی گفت: در این نمایشگاه های مجازی 
برای دانش آموزان فیلم نمایش داده می شود و کار شناسان انتظامی نیز در خصوص فیلم 
نقد و بررسی لازم را انجام می دهند. جانشین معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان 
قم در خصوص فعالیت پلیس معلم افزود: برخی از کار شناسان نیروی انتظامی به عنوان 
پلیس معلم برای 11 جامعه هدف فعالیت می کنند. وی ادامه داد: این کار شناسان برای 
جامعه هدف جلساتی برگزار کرده و آسیب ها و تهدید های مربوط به گروه های مختلف را 
بررسی می کنند. جعفریان اضافه کرد: جامعه هدف شامل مهد های کودک، مدارس ابتدایی، 
راهنمایی، دبیرستان، پیش دانشگاهی، هنرستان، اولیا و مربیان، نمازگزاران، اصناف، مراکز 
دانشگاهی و کارکنان دولت و سازمان های مردم نهاد می شود. وی بیان کرد: در هفته نیروی 
انتظامی از بانک اطلاعاتی مدرسین و مربیان آموزش همگانی رونمایی می شود. جانشین 
معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم ادامه داد: هفته نیروی انتظامی از 14 مهر 

آغاز و تا 20 مهرماه نیز ادامه می یابد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

کمپین حمایت از حیات وحش در قم 
راه اندازی می شود

 ایمان: مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم از راه اندازی کمپین حمایت 
از حیات وحش در این استان خبر داد. 

محمود علی رکنی با بیان اینکه مدیریت مناطق بر اساس طرح جامع و تفصیلی تعریف 
می شود، گفت: بخش های مختلف منطقه امن، منطقه حفاظتی، تفرج گسترده، تفرج 
متمرکز و غیره برخی از مناطق هستند که مشخص شده اند تا بتوان عرصه های طبیعی 
و حفاظت شده را مدیریت کرد. وی گفت: فلسفه این طرح اعمال برنامه مدیریت مناطق 
بر اساس اقدامی عملی است تا علاوه بر حفاظت از مناطق، تنوع زیستی هم حفظ شود. 
مدیر کل حفاظت محیط زیست قم عنوان کرد: تفاهم نامه ای برای ایجاد طرح مدیریت 
مناطق منعقد شده است تا بتوان همکاری های لازم را در مجموعه های استان داشت. وی در 
خصوص راه اندازی کمپین حمایت از حیات وحش نیز افزود: در هر موردی که چالش های 
عمده وجود داشته باشد لازم است کمپینی برای حفاظت و حمایت از آن ایجاد شود که 
یکی از کمپین ها مربوط به حیات وحش است. رکنی ادامه داد: به منظور حفاظت بیشتر 
و آشنایی با حیات وحش، و انجام حرکتی هدفدار این کمپین ایجاد خواهد شد. مدیر کل 
حفاظت محیط زیست استان قم گفت: این کمپین همچنین افراد علاقمند را به سوی 

احیای گونه هایی که در منطقه تعداد آن ها رو به کاهش است هدایت می کند.

با شکست  نماینده تبریز ادامه یافت

یکه تازی ماهان تندیس قم 
در لیگ برتر فوتسال

ایمان: تیم فوتسال ماهان تندیس قم در ادامه روند پیروزی های خود در لیگ 
بر تر فوتسال، این بار با هت تریک محمد کرمانی بر تیم فوتسال پایا سازه تبریز غلبه 

کرد تا همچنان روند یکه تازی این تیم در لیگ بر تر فوتسال ادامه داشته باشد.
 هفته پنجم لیگ بر تر فوتسال عصر شنبه با برگزاری ۷ دیدار به پایان رسید که در یکی 
از مهم ترین دیدارهای این هفته دیدار این هفته از ساعت 16 و ۳0 دقیقه شاگردان امیر 
شمسایی در ماهان تندیس قم در سالن 2000 نفری شهید حیدریان قم به مصاف تیم 
پایاسازه تبریز رفتند و در ادامه روند پیروزی های این فصل خود این تیم را نیز با شکست 
5 بر یک بدرقه کردند. نیمه اول این دیدار که با برتری محسوی ماهان تندیس همراه 
بود با تک گل محمد کرمانی به پایان رسید.  اما با آغاز نیمه دوم علیرضا عسکری بازیکن 
تیم پایا سازه تبریز توپ بلند دروازه بانشان را به گل تبدیل مساوی تبدیل کرد. بعد از این 
گل بازیکنان ماهان به خود آمدند و بر حملات خود افزودند تا اینکه محمد کرمانی توپ 
برگشتی یک ضربه ایستگاهی گل دوم خودش و ماهان را به ثمر رساند. چند دقیقه بعد 
محمد کرمانی با زدن گل سوم خودش هت تریک کرد. در ادامه بازی علیرضا وفایی بازیکن 
تکنیکی و ملی پوش ماهان پاس زیبای محمد کرمانی را به گل چهارم ماهان تبدیل کرد. 
اما این پایان کار نبود و میثم اینانلو هم گل پنجم ماهان را به ثمر رساند تا بازی با نتیجه 5 
بر یک به نفع ماهان تندیس به پایان برسد. ماهان تندیس با این پیروزی، از پنج بازی انجام 
داده و 5 پیروزی و کسب 100 درصد امتیاز ممکن 15 امتیازی شد تا هچنان به یکه تازی 

خود در لیگ بر تر فوتسال ادامه دهد.

با صدور پیامی؛
رهبر معظم انقلاب درگذشت 

والده آیت الله هاشمی شاهرودی را تسلیت گفتند
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در پیامی درگذشت 

والده مکرمه آیت الله هاشمی شاهرودی را تسلیت گفتند.  
متن پیام رهبر معظم انقلاب به این شرح است: 

بسم الله الرّحمن الرّحیم 
آیت الله آقای حاج سیّد محمود هاشمی شاهرودی دامت برکاته

درگذشت والده ی مکرمه آن جناب را که مادر سه شهید سرافراز بودند، به جنابعالی و 
دیگر بازماندگان تسلیت عرض می کنم و بقاء وجود شریف و دوام توفیقاتتان را از خداوند 
متعال مسئلت می نمایم. پروردگار مهربان رحمت و مغفرت خود را شامل حال آن مرحومه 

بفرماید و وی را با فرزندان شهیدش محشور نماید ان شاءالله.
سیّد علی خامنه ای - 5 مهر 1393

آیت الله شاهرودی از پیام تسلیت رهبر انقلاب تشکر کرد
آیت الله شاهرودی نایب رئیس مجلس خبرگان رهبری با صدور پیامی از رهبر معظم 
انقلاب به خاطر پیام تسلیتشان در پی درگذشت والده اش تشکر و قدردانی کرد. تن پیام 

به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم 

محضر شریف و مبارک رهبر معظم انقلاب اسلامی حضرت آیت الله خامنه ای دامت برکاته
پیام تسلیت حضرت مستطاب عالی واصل و مایه تسلی گردید. اینجانب از سوی خود و 
سایر بازماندگان، مراتب سپاس و تشکر وافر را به حضور مبارکتان تقدیم داشته، از ذات قادر 
متعال،  طول عمر با عزت و سلامتی و عافیت و تداوم سایه بلند آن وجود شریف و استمرار 

زعامت و رهبری داهیانه حضرت عالی را مسئلت می نمایم.
والسلام علیکم و رحمةالله و برکاته
سیدمحمود هاشمی شاهرودی

همچنین حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« رییس جمهوری، آیت الله 
هاشمی رفسنجانی رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، آیت الله محمد یزدی رئیس 
دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری، آیت الله آملی لاریجانی رئیس قوه قضاییه، آیت الله سید 
حسن خمینی، علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی، رحمانی فضلی وزیر کشور 
و شورای نگهبان نیز در بیانیه های جداگانه ای رحلت والده مکرمه حضرت آیت الله هاشمی 

شاهرودی را تسلیت گفتند.

پیکر والده آیت الله هاشمی شاهرودی در قم 
تشییع و به خاک سپرده شد 

ایمان :پیکر والده آیت الله سید محمود هاشمی شاهرودی نایب رییس مجلس 
خبرگان رهبری، عصر شنبه در قم تشییع و به خاک سپرده شد. 

در این مراسم که شحصیت های برجسته ای همچون آیات حسینی بوشهری و سید 
احمد خاتمی، سعیدی، اعضای مجلس خبرگان رهبری، نمایندگان مجلس شورای اسلامی، 
نمایندگان بیوت مراجع، مسوولان کشوری و لشکری و همچنین استاندار و مسوولان استان 
قم حضور داشتند. پیکر مرحومه حاجیه خانم موسوی مددی پس از انتقال به مسجد امام 
حسن عسگری )ع( و ذکر فاتحه و قرائت قرآن و همچنین اجرای مداحی یکی از مداحان 
اهل بیت)ع( به سمت حرم حضرت معصومه)س( تشییع و پس از اقامه نماز از سوی آیت 
الله شاهرودی در ایوان آینه این مکان مقدس و ملکوتی به خاک سپرده شد.حاجیه خانم 
موسوی مددی والده مکرمه آیت الله سید محمود هاشمی شاهرودی روز جمعه داردفانی را 
وداع گفت و به دیار حق شتافت.وی دختر مرحوم آیت الله سید علی مددی موسوی قائینی 
از علمای بزرگ خراسان بود که سال های متمادی در شهر مقدس مشهد، به تدریس 
وتربیت طلاب حوزه علمیه و اقامه جماعت درحرم مطهر ثامن الائمه)ع( می پرداخت.این 
مرحومه همچنین همسر مرحوم آیت الله سید علی هاشمی شاهرودی و مادر سه شهید 
به نام های سید هادی، سید محسن و سید مصطفی هاشمی شاهرودی نیز بود. به گزارش 
ایرنا، همچنین مراسم بزرگداشت این بانوی مکرمه، شب گذشته و پس از نماز مغرب و عشا 
در مسجد اعظم قم برگزار شد. مراسم سومین روز درگذشت مرحومه مددی دوشنبه ۷ 

مهرماه از ساعت 10 تا 12 صبح در حسینیه و مسجد ارک برگزار خواهد شد.

حجت الاسلام و المسلمین قرائتی:

ازدواج باید دبیرستانی شود
ایمان: رئیس ستاد اقامه نماز کشور با بیان اینکه باید در مسیر آسان شدن 
ازدواج ها گام برداریم، تأکید کرد: من با ازدواج دانشجویی مخالفم و معتقدم که 

ازدواج ها باید دبیرستانی باشد.
حجت الاسلام و المسلمین محسن قرآئتی، شامگاه جمعه در جشن هلهله فرشته ها 
که به مناسبت سالروز پیوند آسمانی امام علی)ع( و حضرت فاطمه زهرا)س( در حسینیه 
شهدا قم و به همت هیئت یازهرا)س( برگزار شد، اظهار داشت: غفلت و شهوت از عواملی 
است که موجب صدمه دیدن انسان می شود که اقامه نماز راهی برای حل مشکل غفلت 
و ازدواج نیز برطرف کننده مشکل شهوت است. وی عنوان کرد: اگر نسل جوان نسبت به 
نماز و همچنین امر ازدواج اهتمام داشته باشد؛ تا حدود زیادی از آسیب ها در امان خواهد 
ماند، چرا که این دو عامل سدی در برابر غفلت و شهوت به شمار می روند. این مفسر قرآن 
کریم، تاکید کرد: امروز برای فرهنگ سازی در زمینه ازدواج آسان و گسترش امر ازدواج در 
بین جوانان نیازمند یک همت و بسیج عمومی هستیم و همگان باید در این راستا یک قیام 
عمومی داشته باشند. وی افزود: علاوه بر جوان که ممکن است یک بعد از ازدواج را بخواهد 
افراد سالخورده نیز به ازدواج برای داشتن مونس و همدم نیازمند هستند. حجت الاسلام 
قرائتی، ادامه داد: امروز در تهران تعداد 14 هزار پیرمرد و پیر زن زندگی می کنند که به 
دلیل تنها بودن، دچار افسردگی شدند. وی با بیان اینکه ازدواج بهترین راه پیوند دختران و 
پسران است افزود: برخی از دلایل همانند اختلافات سطح علمی نباید مانع ازدواج دو نفر 
شود و در واقع ازدواج را نباید درگیر مسئله مدرک گرایی کنیم. استاد حوزه علمیه، اضافه 
کرد: در بین مراجع تقلید هم داریم که سطح علمی خانم بسیار پایین تر  است، اما می بینیم 
که دارای زندگی عالمانه و خوبی هستند. وی ابراز داشت: من با ازدواج دانشجویی مخالفم 
و معتقدم که ازدواج ها باید دبیرستانی باشد و خانواده ها هم بدانند که ازدواج نوبتی نیست؛ 
بلکه امر ازدواج یک نیاز است. حجت الاسلام قرائتی عنوان کرد: زندگی را باید آسان گرفت 

و باید در مسیر آسان شدن ازدواج ها گام برداریم. 

حجت الاسلام شهاب مرادی در جشن هلهله فرشته ها در قم:

رسوم مربوط به ازدواج کم شود
ایمان: رئیس سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران با بیان اینکه رسومات 
مربوط به ازدواج باید کم شود، گفت: خانواده ها نباید به رسومات مربوط به ازدواج 

تکیه کنند و برای برگزاری مراسم های مختلف دغدغه داشته باشند. 
حجت الاسلام والمسلمین شهاب مرادی، شامگاه جمعه در جشن هلهله فرشته ها که به 
مناسبت سالروز پیوند آسمانی امام علی)ع( و حضرت فاطمه زهرا)س( در حسینیه شهدا قم 
و به همت هیئت یازهرا)س( برگزار شد، اظهار داشت: فرهنگ در ایران بیشتر بدست بانوان 
رغم می خورد و در زمینه ازدواج نیز برخی از مسائل وجود دارد که برای فرهنگ سازی باید 
بانوان بیش از آقایان همت کنند. وی بیان داشت: امروز آمارهایی که در زمینه طلاق در 
کشور ارائه می شود نگران کننده است و در تهران در برخی از مناطق می بینیم که از هر دو 
ازدواج یکی به طلاق می انجامد که متوسط کشور آمار طلاق در ایران به طور متوسط از هر 
5 ازدواج؛ دو طلاق صورت می گیرد. این کار شناس خانواده، عنوان کرد: خانواده ها باید به 
این امر باور داشته باشند که فرصت ازدواج دختران به تدریج کم می شود، اما پسر ها چنین 
شرایطی ندارند و راحت تر می توانند هر زمانی که اراده کردند تشکیل خانواده بدهند. حجت 
الاسلام مرادی، تصریح کرد: فرصت ازدواج دختران را نباید از آنان گرفت و پسر ها هم تا 

زمانی که توانایی و زمینه تشکیل خانواده و ازدواج را ندارند نباید وارد عمل شوند. 

معاون اجرایی مسجد مقدس جمکران تأکید کرد:
آموزش و ارتقای فرهنگ سازمانی 

اولویت مدیریت منابع انسانی
ایمان: معاون اجرایی مسجد مقدس جمکران با تقدیر از تلاش های مدیر 
سابق منابع انسانی مسجد مقدس جمکران، آموزش و ارتقای فرهنگ سازمانی 

را از اولویت های این مدیریت بیان کرد.
احمد حاجی زاده  درمراسم تودیع و معارفه مدیران قدیم و جدید منابع انسانی با 
گرامیداشت هفته دفاع مقدس گفت: افراد بسیاری بودند که به برکت انقلاب اسلامی و نفََس 
قدسی امام راحل متحول و اصلاح شدند. همچنین گرایش بیشتر مردم به مراسم و آیین 
های مذهبی نیز از برکات انقلاب اسلامی است. معاون اجرایی مسجد مقدس جمکران افزود: 
موقعیت ها و مسئولیت ها فرصتی است که ما بتوانیم از آن به عنوان ره توشه آخرت خود 
استفاده کنیم تا در قیامت حسرت نخوریم. وی ضمن تقدیر از مدیر پیشین منابع انسانی 
مسجد مقدس جمکران اظهار داشت: روح الله خدادادئی یکی از نیروهای بسیار متعهد و کوشا 
بود که به تمام کلمه می توان به او خادم گفت، لذا این جلسه تنها به جهت خیر مقدم به همکار 
جدید خانواده معاونت اجرایی برگزار شده است.  احمد حاجی زاده شایسته سالاری را یکی از 
دغدغه های جدی معاونت اجرایی عنوان کرد و گفت: علیرغم تلاش های بسیار صورت گرفته 
هنوز فاصله داریم تا جایی که بتوان نیروهای موفق و غیرموفق را از یکدیگر تفکیک کنیم؛ هر 
چند محور موضوع شایسته سالاری و تدوین آیین نامه های حول این موضوع در مدیریت 
منابع انسانی است، اما مدیران ارشد هر بخش در این موضوع تصمیم گیری می کنند. معاون 
اجرایی مسجد مقدس جمکران با تأکید بر آموزش مستمر کارکنان و خادمان این مکان 
مقدس گفت: هر چند تلاش های خوبی در جهت آموزش کارکنان انجام شده است اما با 
توجه به پیشرفت های سریع و گسترده ای که در حوزه علم و فناوری رخ می دهد لازم است 

امر آموزش کارکنان و خادمان با جدیت و نظم بیشتری دنبال شود.

سرپرست اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان قم  خبر داد: 

رتبه نخست قم در سرانه نشر کشور

مدیرعامل سازمان زیباسازي شهرداري قم عنوان کرد:

برنامه ریزي براي آرام سازي فضاي بصري شهر قم



3 اقتصادی

اپراتورها چه پولی را باید پس بدهند؟

لازم  که  کرد  اعلام  تولیدکنندگان  و  مصرف کنندگان  حمایت  سازمان 
است همراه اول و ایرانسل مبالغی را به عنوان مابه التفاوت به مشترکان خود 
بازگردانند. اما این سازمان درباره رقم این مابه التفاوت یا درباره چرایی پرداخت 

آن توضیحی نداده است.
 طی روزهای گذشته سیدجواد تقوی در نشست مجمع عمومی عادی سالانه سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان که به ریاست وزیر صنعت، معدن و تجارت 
تشکیل شد، اعلام کرد: برای بخش مخابرات و فروش سیم کارت، مقرر شد همراه اول و 
ایرانسل اضافه دریافتی ها را به مردم عودت دهند و در بخش خدمات پس از فروش تلاش 

می کنیم بنگاه ها برای خدمات قبل از فروش، فروش و پس از فروش برنامه داشته باشند.
این که حقوق مشترکان توسط یک سازمان نظارتی پیگیری شده و جلوی اجحاف به 
آنها گرفته شود، قطعا امری پسندیده و رویکردی مثبت است اما این سوال مطرح شده 
که آیا لازم نیست با ارائه توضیحات کافی و مناسب اطلاع رسانی درستی درباره موضوع 
صورت بگیرد تا هم مردم از حق و حقوق خود آگاه شوند و هم جایی برای ابهام باقی نماند؟

در خبر منتشر شده در این باره تنها به ذکر نکاتی کلی بسنده شده و درنهایت مشخص 
نیست مردم به چه دلیل و چه میزان باید از اپراتورهای تلفن همراه خود مابه التفاوت 

دریافت کنند.
از سوی دیگر پرسشهای بیشتر در این باره که این مابه التفاوت بابت چه سرویسی باید 
به مشترکان پرداخت شود و مربوط به چه زمانی است هم نکات جالبی به همراه دارد چرا 
که به نظر می رسد خود اپراتورهای اول و دوم و حتی سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی هم اطلاعات کاملی در این باره در اختیار ندارند. البته در برخی مصاحبه ها از 
سوی مسئولان سازمان تنظیم مقررات ارتباطات این گونه عنوان شد که این مابه التفاوت 
به آهنگهای پیشواز مربوط می شود اما اگر سازمان حمایت بر لزوم پرداخت مابه التفاوت 
به این دلیل تاکید کرده باشد این موضوع به حدود یک سال قبل مربوط است و این ارقام 

ظاهرا سال گذشته به مردم بازگردانده شده است.
پیش از این سازمان تنظیم مقررات ارتباطات در قالب مصوبه ای اعلام کرده بود که باید 
تعرفه آهنگ پیشواز اپراتورها تا سقف ۳00 تومان کاهش پیدا کند؛ مصوبه ای که البته 
اجرای آن در هریک از اپراتورها با وقفه ای صورت گرفت و درنهایت با پیگیری رگولاتوری 

قرار بر آن شد که مابه التفاوت این مبلغ به مشترکان بازگردانده شود.
البته در دوره ای اپراتور اول این سرویس را جدا از سرویسهای پایه دانسته و یادآور شده 
بود که رگولاتوری تنها برای سرویسهای پایه سقف تعیین می کند اما پس از مخالفت 
سازمان تنظیم مقررات ارتباطات با این موضوع همراه اول این گونه اعلام کرد که به میزان 
اضافه دریافتی صورت گرفته، آوای انتظار کاربران شرکت ارتباطات سیار به طور رایگان 

تمدید خواهد شد که البته این پیشنهاد هم مورد موافقت رگولاتوری قرار نگرفت.
درنهایت سال گذشته همراه اول با انتشار اطلاعیه ای در این زمینه اعلام کرد: »بدنبال 
مصوبه کمیسیون تنظیم مقررات با موضوع کاهش تعرفه سرویس آوای انتظار اپراتورها از 
5000 ریال به ۳000 ریال، همراه اول مبالغ دریافتی ما به التفاوت این دو نرخ در بازه 

زمانی 16 آبان 91 تا 19 تیر 92 را به مشترکین خود باز می گرداند.
براساس این گزارش، مبالغ مابه التفاوت از ابتدای آبانماه سال قبل برای مشترکین 
اعتباری بصورت شارژ بستانکاری و برای مشترکین دائمی بصورت اعمال بستانکاری در 
دوره چهارم صورتحساب امسال اعمال شده و به اذعان اپراتور این موضوع از طریق پیامک 

به اطلاع مشترکین شامل طرح نیز رسیده بود.«
مدیران اپراتور دوم یا همان ایرانسل هم در این زمینه توضیح دادند: مصوبه کمیسیون 
تنظیم مقررات برای کاهش از قیمت از 500 تومان به ۳00 تومان در مهر ماه سال 91 
تصویب و ابلاغ شد؛ در همان زمان برای ماه های مهر، آبان و آذر تمام تعرفه های پیشواز 

ایرانسل نه تنها ۳00 تومان بلکه کمتر از تعرفه مصوب به مبلغ 250 تومان بود.
بنا بر اعلام مسوولان این اپراتور اضافه دریافتی ایرانسل از مشترکان فقط در فصل 
زمستان 1۳91 بوده و تمامی مشترکین که در آن زمان، اضافه دریافت از آنها صورت 
گرفته مابه التفاوت به حساب آنها برگشت داده شده و موضوع از طریق پیامک به آن ها 
اطلاع رسانی شده بود و برای سیم کارتهای اعتباری شارژ و سیم کارت دائمی بستانکاری 
در قبض مهر ماه سال گذشته صادر شده بود. حسن رضوانی - معاون وقت سازمان 
تنظیم مقررات ارتباطات - نیز در این باره اعلام کرده بود: مابه التفاوت تعرفه آهنگ پیشواز 
مشترکان ایرانسل بازگردانده شده و مابه التفاوت مربوط به مشترکان همراه اول از آبان ماه 
پرداخت می شود. بنا بر اعلام او مابه التفاوت تعرفه آهنگ پیشواز ایرانسل برای 5 میلیون و 
500 هزار مشترک برای ماه های دی، بهمن و اسفند سال 91، به مبلغ ۳2 میلیارد ریال 

بود که سال قبل به صورت افزایش شارژ به مشترکان بازگردانده شد.
مابه التفاوت تعرفه آهنگ پیشواز همراه  اول برای 4 میلیون و 50 هزار مشترک از آبان 
سال 91 تا مرداد سال 1۳92، به مبلغ 80 میلیارد ریال رسیده بود که این رقم هم از آبان 
ماه سال گذشته برای مشترکین اعتباری به صورت افزایش شارژ و برای مشترکان دائمی 
به حساب بستانکاری دوره چهارم آنها واریز شد. با این تفاسیر حال این سوال پیش می آید 
که آیا منظور سازمان حمایت مابه التفاوتهای آهنگ پیشواز بوده است؟! و اگر صحبت از 
موضوعی غیر از این است ضروری است که این سازمان و مسوولان آن توضیحاتی بیشتر 

در رابطه با این مطلب منتشر کنند.

بانکداران عقب نشینی کردند؛

سقف برداشت از خودپردازها 
به 200 هزار تومان بازگشت

سقف برداشت وجه از عابر بانکها در حالی به 200 هزار تومان در هر شبانه 
روز بازگشته است که برخی از بانکداران قصد داشتند براساس برنامه ریزی های 
انجام شده، سقف برداشت از خودپردازهای خود را به یک میلیون تومان در هر 

شبانه روز افزایش دهند.
بررسی ها نشان می دهد که بسیاری از بانکهای خصوصی و دولتی که سقف برداشت 
از دستگاه های خود را از اواخر سال گذشته افزایش داده بودند، با تذکرات بانک مرکزی 
طی هفته های اخیر سقف برداشت را به حالت قبل بازگردانده اند، این در حالی است که 
هنوز بانکداران اصرار بر این دارند که این امر موضوعی داخلی و بانک مرکزی نباید در 
این زمینه دخالتی داشته باشد.تعداد زیادی از بانکهای کشور اعم از دولتی و خصوصی 
و موسسات اعتباری دارای مجوز و بدون مجوز از اواخر سال 92 طی اقدامی ناهماهنگ 
برنامه افزایش سقف برداشت از خودپردازهای خود را از 200 هزار تومانی که بانک مرکزی 
تعیین کرده بود به مبالغی حدود 400 تا 500 هزار تومان رسانده بودند و برخی از آنها نیز 
قصد داشتند بر اساس برنامه ریزی های انجام شده این سقف را تا یک میلیون تومان هم 
برسانند.استدلال بانکداران برای این امر افزایش خدمات رسانی به مشتریان و پاسخگویی 
به نیازهی پولی مردم بود، گرچه بانکی ها این اقدام را موضوعی داخلی قلمداد می کنند 
و خواستار این هستند که بانک مرکزی به آنها اجازه دهد که بتوانند به این نیاز مشتریان 
خود پاسخ دهند، اما بانک مرکزی همچنان اصرار به همان مبلغ 200 هزار تومان به عنوان 
مبلغ سقف برداشت از عابر بانکها دارد.این موضوع حتی در بانک مرکزی مورد بررسی 
جدی قرار گرفت و آنها رای به عدم افزایش و بازگشت سقف برداشت به همان مبلغ 200 
هزار تومان دادند. با وجود اینکه بانکداران راضی به این کار نیستند اما از دستورات بانک 
مرکزی پیروی کرده اند و تمامی آنها سقف برداشت را به حالت سابق بازگردانده اند.حتی 
بانکهایی که به صورت مستقیم دریافت وجه بالاتر از سقف تعیین شده بانک مرکزی از 
دستگاه های آنها قابل برداشت نبود و روشها و شیوه های دیگری را به صورت دو مرحله ای 
و غیره به کار می گرفتند نیز دستور جدید بانک مرکزی را اجرایی کرده اند. البته هنوز 
در برخی از آنها رقم برداشت از خودپردازها به میزان مثلا 400 یا 500 هزار تومان باقی 
است اما پرداخت مبلغ صورت نمی گیرد. براساس تاکید ناصر حکیمی مدیرکل فناوری 
اطلاعات و ارتباطات بانک مرکزی، هنوز سقف پرداخت خودپردازها همچنان 200 هزار 
تومان و سقف مجاز انتقال وجه کارت به کارت بین بانکی از طریق خودپردازها و درگاه های 
اینترنتی نیز همان ۳0 میلیون ریال در هر شبانه  روز برای هر کارت است.آخرین بخشنامه 
بانک مرکزی که بر اجرای آن اصرار دارد به بیست و چهارم شهریورماه سال 8۷ باز 
می گردد که در آن اعلام شده است که سقف مجاز انتقال وجه کارت به کارت بین بانکی 
از طریق خودپردازها و درگاه های اینترنتی به ۳0 میلیون ریال در هر شبانه  روز برای هر 
کارت افزایش یافت. همچنین سقف مجاز انتقال وجه کارت به کارت بین بانکی از طریق 
کارتخوان شعب بانکها و با احراز هویت عینی به یکصد و پنجاه میلیون ریال در هر شبانه  
روز برای هر کارت افزایش یافت.براین اساس بانک مرکزی طی سالهای اخیر با وجود تورم 
بالا تغییری در سقف برداشت از خودپردازها صادر نکرده است و دلیل آن را سوق دادن 
مردم به سمت بانکداری الکترونیکی عنوان می کند، در حالی که اخیر دریافت کارمزد به 
اشکال مختلف از دریافت و پرداخت های الکترونیکی را در دستور کار خود قرار داده است.

بانکها طی حدود 9 ماه مبلغ سقف برداشت از خودپردازهای خود را افزایش داده بودند با 
این وجود مشکلی در عملکرد و وضعیت دریافت و پرداخت ها که مد نظر بانک مرکزی 
رخ نداد و آنها بدون اخطاری از سوی بانک مرکزی به فعالیت خود ادامه می دادند، اما این 

بانک به صورت ناگهانی بر بازگشت سقف برداشت ها اصرار کرد.

آخرین نرخطلا در ایران 

4,090,000یک مثقال طلا

944,180یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,200,000سکه بهار آزادی

9,210,000سکه امامی

4,630,000نیم سکه

2,630,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

206SD37,500,000وی 8

GLX 405 30,000,000پژو 

SLX 405 32,000,000پژو

ELX 40,000,000پژو پارس 

 38,000,000پژو پارس سال

E2 90 40,000,000تندر 

LX 32,000,000رانا 

TU5 31,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF۷ 31,500,000سمند 

ELX 36,500,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 76,000,000زوتی 

 16,500,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,500,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 24,000,000سایپا تیبا 

توزیع یارانه نقدی که قرار بود به شکل هدفمند 
صورت گیرد متاسفانه به دلیل بی تدبیرهای دولت 
دهم بین همه آحاد جامعه به تساوی تقسیم شد و در 
حالی که دولت یازدهم وعده داد این انتظار بیهوده را 
ساماندهی کند اما با وجود کمبود منابع مالی هنوز در 

حال پاسخگویی به این انتظار ناصواب است.
زمانی که موضوع هدفمندی یارانه ها مطرح شد، قرار بود 
که منابع حاصل از هدفمندی فقط میان اقشار آسیب پذیر 
جامعه توزیع شود و بخش دیگر این منابع، تولید را در کشور 

سر و سامان دهد.
مرکز آمار ایران که متولی شناخت دهک های جامعه بودف 
علیرغم بکارگیری نیروی بی شمار و همچنین هزینه کرد 
بودجه زیاد برای تفکیک دهک های مختلف جامعه، به نتیجه 
قابل استنادی دست نیافت و رئیس دولت دهم بدون توجه 
به موضوع ' هدفمندی'، یارانه های نقدی را میان همه اقشار 
جامعه توزیع کرد به طوری که اقشار فرودست و بالادست 
جامعه از یارانه نقدی به تساوی بهره مند شدند به طوری که 

هدف اصلی طرح فراموش شد.
با اجرای فاز نخست هدفمندی یارانه ها، قیمت بنزین آزاد 
لیتری 700 تومان و هر مترمکعب سی.ان.جی )گاز خودرو( 
300 تومان شد. بهای هر لیتر گازوئیل آزاد نیز به 350 تومان 

رسید.
مطابق قانون هدفمندی یارانه ها، شانزده قلم کالا و خدمات 
مشمول حذف یارانه و عرضه به قیمت بین المللی شدند. 
در مدت پنج سال یارانه کالاهایی نظیر بنزین، گازوئیل، گاز، 
نفت، برق، آب، گندم، شکر، برنج، روغن و شیر حذف شده 

و آنها با قیمت بازارهای منطقه خلیج فارس عرضه شدند.
به دنبال رشد قیمت کالاها، دولت ایران می توانست 20 
هزار میلیارد تومان از بابت افزایش قیمت ها درآمد داشته و 
در این بین نیمی از این درآمد را برای مقابله با تورم به صورت 
نقدی بین مردم توزیع کند. معادل 30 درصد از این درآمدها 
نیز به تولید کنندگان و 20 درصد به دولت با هدف جبران 

خسارات ناشی از افزایش حامل های سوخت تعلق بگیرد.
فرم های  یارانه ها،  هدفمندی  نخست  فاز  اجرای  برای 
اطلاعات اقتصادی برای دریافت یارانه نقدی از سوی 68 
میلیون و 482 هزار و 758 نفر در قالب حدود 20 میلیون 

خانوار تکمیل شد.
حساب  به  نقدی  یارانه  واریز  برای  پرداخت  نخستین 
خانوارها، با پرداخت 40 هزار و 500 تومان به ازای هر نفر در 
ماه، در مجموع چهار هزار و 800 میلیارد تومان به حساب ها 
واریز شد. دولت ایران نزدیک به 5 هزار میلیارد تومان به 
منظور واریز 81 هزار تومان یارانه نقدی دو ماهه به ازای هر 
فرد، برای 60 میلیون و500 هزار نفر مشمول طرح دراین 

مرحله در نظر گرفته بود.
میزان درآمد حاصل از هدفمندی یارانه ها از 28 آذر 1389 
تا 31 خرداد 1391 برابر با 30 هزار میلیارد تومان و میزان 
مصرف 62 هزار میلیارد تومان بوده که این ارقام نشان دهنده 

کسری 32 هزار میلیارد تومانی است.
دولت بخش زیادی از پرداخت های نقدی را از شرکت های 
آب و فاضلاب و گاز تامین و بانک مرکزی پنج هزار و 700 
میلیارد تومان اسکناس برای پرداخت یارانه نقدی چاپ کرد.

منابع مالی که قرار بود بخشی از آن در مسیر تولید صرف 
شود، صرف توزیع نقدی شد و بسیاری از واحدهای اقتصادی 
که با افزایش هزینه های سوخت مواجه شده بودند، بتدریج یا 
بسته شدند و یا با تعدیل نیروی انسانی خود هزینه های خود 

را کاهش دادند.
افزایش قیمت ها نه تنها موجب تشدید هزینه زندگی مردم 
شد بلکه یکسال پس از اجرای آن، برخی بررسی ها نشان داد 
که کاهش مصرف انرژی پس از هدفمندی یارانه ها مقطعی 
بوده و رفتار غلط مصرف کنندگان دوباره نظیر گذشته در 

حال بازگشت است.
تجربه افزایش قیمت حامل های انرژی در کشور نشان 
می دهد که توجه به فرهنگ سازی و ترغیب مردم به استفاده 
درست از منابع بسیار مهمتر از رشد قیمت ها است. هم اکنون 

برغم مشکلات مربوط به کمبود آب، صرفه جویی در استفاده 
از آب مشاهده نمی شود که همه اینها می تواند به موضوع 
اعتماد و فرهنگ سازی میان مسئولان و مردم، ارتباط داشته 

باشد.
در چنین شرایطی کارشناسان اعلام داشتند دولت برای 
جبران کسری بودجه خود اقدام به افزایش قیمت دلار کرد. 
همچنین در اسفند ماه 1390 بانک مرکزی از حساب 18 
بانک، سه هزار میلیارد تومان برداشت کرد که دلیل چنین 
با نرخ غیر  التفاوت فروش ارز دولتی  اقدامی دریافت مابه 

رسمی در بازار آزاد اعلام شد.
رئیس کل بانک مرکزی در 19 شهریور 1391 اظهار 
داشت: فکر می کنم آن رقمی که در مرحله اول از حساب 
بانک ها برداشت کردیم، یک رقمی نیز باید به آن اضافه شود و 

حتما برداشت دوباره ای از حساب آنها داشته باشیم.
و این در حالی بود که برخی از مسئولان اقتصادی در مهر 
ماه 1391 این پرسش را مطرح کردند 'که چرا نباید مابه 
التفاوت نرخ ارز 1226 تومان و بازار )حدود 2400 تومان( را 

به بیت المال برگردانیم و آن را به مردم ندهیم؟'.
یک نماینده مجلس در واکنش به این تصمیم در گزارشی 
اعلام کرد: دولت به دنبال گران کردن نرخ ارز برای پرداخت 
پول نقد به مردم است، دولت الان اجازه می خواهد که ارز را 
گران و مابه التفاوت را به صورت نقدی بین مردم توزیع کند. 
اقدام تورم زایی که شیرینی موقت و تلخکامی طولانی مدت 
دارد، لااقل یکی از دلایل تعلل یا تعمد دولت در بالا رفتن 
یا بالا بردن نرخ ارز، تامین منبع برای افزایش یارانه نقدی 

به خانوارها بود.
افزایش قیمت ها و یا اجرای فاز نخست هدفمندی یارانه ها 

نه تنها سودی برای مردم نداشت بلکه آنها را فقیرتر کرد.
یارانه ها،  هدفمندی  نخست  فاز  اجرای  از  اصلی  هدف 
استفاده بهینه از منابع تجدیدناپذیر بود به طوری که بتوان 
با افزایش قیمت ها استفاده مردم را از این منابع عقلایی کرد 
اما نه تنها این مهم تحقق نیافت بلکه بر مصائب اقتصادی 

مردم افزوده شد.
روزهایی که قیمت دلار سه برابر شد و قیمت سکه به شکل 
سرسام آوری افزایش یافت، از یاد مردم نرفته است. هجوم 
مردم به بانک ها برای خرید سکه یکی از پیامدهای نادرست 
سیاست های اقتصادی دولت دهم بود که نه تنها نتایجی برای 
مردم نداشت بلکه نگرانی و ناامنی مردم را در خصوص مسائل 

اقتصادی افزایش داد.
حذف تدریجی یارانه ها که قرار بود در دولت هشتم با 
افزایش 20 درصدی قیمت ها آغاز شود اما بعلت آماده نبودن 
زیرساخت ها، این امر در دولت نهم نیز تحقق نیافت اما دولت 
انرژی، زمینه  افزایش قیمت حامل های  با  دهم یکباره و 
تشدید نرخ سایر اقلام را فراهم کرد و در نتیجه نرخ تورم 

بیش از 40 درصد را برای مردم به ارمغان آورد.
بنابر آمار رسمی وزارت امور اقتصادی و دارایی، فاز نخست 
این طرح با شکست روبرو و موجب ورود خانوارهای بیشتری 

به زیر خط فقر شد.
** اجرای فاز دوم هدفمندی یارانه ها

مرحله دوم طرح هدفمندی یارانه ها از 20 فروردین 1393 
و با ثبت نام از متقاضیان این مرحله آغاز شد. این مرحله 
از طرح با مجوزی که از جانب مجلس شورای اسلامی در 
چارچوب تبصره 21 قانون بودجه سال 1392 به دولت داده 
شد، دولت را موظف کرد با ساز و کاری که مورد نظر خودش 

می باشد، این مرحله را به انجام برساند.
میزان  خصوص  در  انرژی  المللی  بین  آژانس  گزارش 
یارانه پرداختی در جهان برای مصرف سوخت های فسیلی 
حاکیست، با وجود اجرای فاز نخست طرح هدفمندی یارانه ها 
در ایران، این کشور همچنان بزرگترین کشور یارانه دهنده 

برای مصرف سوخت است.
براساس این گزارش در سال 2012 بالغ بر 544 میلیارد 
سوخت های  مصرف  برای  جهان  کشورهای  توسط  دلار 
فسیلی اختصاص یافت که 82 میلیارد دلار آن مربوط به 
یارانه پرداختی دولت ایران است که این کشور را به بزرگترین 

کشور یارانه دهنده برای مصرف سوخت های فسیلی تبدیل 
کرده است.

مصرف  برای  پرداختی  یارانه  میزان  افزود:  گزارش  این 
سوخت های فسیلی در جهان طی سال 2012 با رشد 4 
درصدی نسبت به سال قبل از آن مواجه شده است. در سال 
2011 بالغ بر 523 میلیارد دلار برای این موضوع اختصاص 

یافته بود.
همچنین 40 درصد از 82 میلیارد دلار یارانه پرداختی 
مصرف  به  بررسی  مورد  دوره  در  ایران  دولت  توسط 
فرآورده های نفتی، 36درصد به مصرف گاز طبیعی و 21 

درصد به مصرف برق اختصاص یافته است.
از جمله اهداف تعیین شده در فاز دوم هدفمندی یارانه ها 
اصلاح قیمت حامل های انرژی نظیر بنزین، گازوئیل و نفت 
کوره و نزدیکتر کردن آنها به قیمت فوب خلیج فارس بوده 
است. در این فاز مکانیزم هایی نیز برای تشخیص درستی 
اطلاعاتی که شهروندان در اختیار دولت می گذارند پیش 

بینی شده بود.
در مرحله دوم هدفمندی یارانه ها قیمت هر لیتر بنزین 
سهمیه ای از 400 به 700 تومان، بنزین آزاد از 700 به 
یک هزار تومان، گازوئیل سهمیه ای از 150 به 250 تومان، 
گازوئیل آزاد از 350 به 500 تومان، نفت سفید از 100 به 
150 تومان، نفت کوره از 700 به یک هزار تومان، گازوئیل 
سهمیه ای از 150 به 300 تومان، گازوئیل آزاد از 350 به 

500 تومان افزایش یافت.
دولت یازدهم با اینکه از روز نخست اعلام کرد پرداخت 
نقدی یارانه ها را ادامه می دهد اما در صدد بود که دهک های 

ثروتمند را از دریافت یارانه نقدی حذف کند.
متاسفانه با فراخوان برای ثبت نام دوباره فقط حدود 2 
میلیون نفر از دریافت یارانه انصراف دادند که این خانوارها به 
طور عام از جمله افرادی هستند که به عملکرد دولت یازدهم 
اعتماد دارند و دل نگرانند که دولت باید با تدبیر از این شرایط 
ناخرسندی که دولت دهم بر دامان این کشور گذاشته هرچه 

سریعتر عبور کند.
22 میلیون خانواده )70 میلیون نفر( در این مرحله ثبت نام 
کردند. همچنین در این مرحله 10 هزار میلیارد تومان برای 
کمک به بخش تولید اختصاص داده شد تا در برابر افزایش 

قیمت انرژی آسیب نبیند.
مسعود پزشکیان نماینده مجلس نهم در مجلس شورای 
اسلامی در خصوص عدم همراهی مردم در این مرحله از 
طرح، افزود: عده ای هستند که این نظام را نمی خواهند و از 
هر طریق ممکن، قصد ضربه زدن به آن را دارند. برخی دیگر 
به قضیه سیاسی نگاه می کنند و نمی خواهند دولت یازدهم 
موفق شود. اینها کسانی هستند که نظام را می خواهند اما به 
دلیل جهل و ناآگاهی شان دولت را زمینگیر می کنند و اما 
عده ای دیگر اساسا نمی دانند چه کار می خواهند بکنند و لج 
بازی می کنند. مگر می شود در یک کشور 90 درصد نیازمند 
باشند؟ یعنی در کشور ما 90 درصد زیر خط فقر قرار دارند؟

بهبود بازده اقتصادی جامعه، جلوگیری از افزایش بی رویه 
مصرف سوخت و بهبود زندگی اقشار فرودست جامعه و توزیع 
عادلانه تر ثروت از اهداف این طرح بود اما براستی این اهداف 
محقق شد؟ توزیع ثروت عادلانه تر شد و یا اقشار فرودست 

جامعه از شرایط بهتر معیشتی برخوردار شدند؟
با شناسایی خانوارها در اجرای فاز دوم هدفمندی یارانه ها، 
از اردیبهشت سال جاری ماهانه برای هر نفر )70میلیون نفر 
ثبت نام شده( 40 هزار و 500 تومان طی پنج ماه )اردیبهشت 
تا شهریورماه( واریز شد که این رقم در مجموع 14هزار و 175 

میلیارد تومان می شود.
این مبلغ براساس نرخ دلار معادل بیش از چهار میلیارد 
دلار بود. در صورتی که یارانه پرداختی فقط به 30 درصد از 
جمعیت حاضر پرداخت می شد، به راستی آیا با باقیمانده این 

پول نمی توانستیم تولید و اشتغال را در کشور رونق دهیم؟
با بیش از چهار میلیارد دلار چند مدرسه، بیمارستان و 
درمانگاه می توانستیم بسازیم؟ چه میزان راه ساخته می شد؟ 
می شد؟  نوسازی  فرسوده،  قدیمی و  بافت های  میزان  چه 
چه میزان می توانستیم بخش کشاورزی را تحرکی دوباره 
بخشیم؟ و بسیاری از کارهای دیگر که مردم تشنه انجام آن 
هستند و با تمام کارهایی که می کردیم چه تعداد شغل جدید 

در کشور ایجاد می شد؟
ادامه سیاست های تحمیلی به نفع دولت تدبیر و امید که 
برخاسته از رای مردم که نه فقط بر سر انجام وظیفه بلکه رای 

خود را با شور و امید به صندوق ها ریختند، نیست.
ضروری است دولت هرچه سریعتر، دهک های برخوردار 
را شناسایی و در صورتی که می خواهد یارانه نقدی پرداخت 
کند فقط به بخشی از جامعه که نیازمند هستند این مبلغ 

تعلق گیرد.
بی تردید توزیع سبد کالا به خانوارهای نیازمند که تحت 
کاری  بهزیستی هستند،  یا  و  امداد  کمیته های  پوشش 
ارزشمند از سوی دولت یازدهم است. حذف یارانه نقدی 
نیازمند  به خانوارهای  این درآمد  از  و تخصیص بخشی 
می تواند روش موثرتری برای حمایت دولت از محرومان 

جامعه باشد.

 توزیع یارانه نقدی با چه بها و پیامدی؟

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM38,500,000 

530 MVM41,000,000 

MVM X3366,000,000 

MVM X3376,000,000 جدید اتومات

 MVM11021,000,000 چهار سیلندر

شماره گذاری برخی خودروهای سواری 
متوقف شد

مشاور انجمن خودروسازان ایران از توقف شماره گذاری برخی خودروهای 
سواری داخلی به دلیل نداشتن کپسول آتش نشانی خبر داد.

داوود میرخانی رشتی  اظهار کرد:  از ابتدای مهر شماره گذاری برخی خودروهای 
سواری داخلی به دلیل اجرایی شدن استاندارد اجباری نصب کپسول آتش نشانی، متوقف 

شده است.
وی با بیان این که سایپا از جمله شرکت هایی است که شماره گذاری محصولات آن 
متوقف شده است، خاطرنشان کرد: ایران خودرو اما با ارائه جدول زمان بندی برای نصب 

کپسول مهلت جدیدی گرفته و محصولات آن همچنان شماره گذاری می شود.
مشاور انجمن خودروسازان ایران ادامه داد: تصویب و اجرای استاندارد اجباری نصب 
کپسول آتش نشانی درخودروهای سواری در حالی است که در هیچ کجای دنیا این کار 
اجباری نیست و اصلا مشخص نیست به چه دلیل چنین استانداردی تصویب شده است.

شورای  در  را  خود  اعتراض  و  هستیم  معترض  استاندارد  این  به  ما  افزود:  وی 
سیاست گذاری خودرو نیز مطرح کرده ایم و قرار شده این موضوع در شورای عالی 

استاندارد پیگیری شود.
میرخانی رشتی با بیان این که با توجه به اجباری نبودن نصب کپسول آتش نشانی در 
جهان، خودروهای وارداتی نیز دارای این کپسول نیستند، تصریح کرد: با این حال خبری 
در رابطه با توقف شماره گذاری خودروهای وارداتی منتشر نشده و خودروسازان داخلی 

با این مشکل مواجه هستند.

یکشنبه -ششم مهر ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3547

برپایی  با  روز  هر  حالی  در  بانکها  شعب  تعداد 
ساختمانهای لوکس و رنگارنگ در هر خیابان و محلی 
افزایش می یابد که در کنار هزینه های سنگین بنای آنها 
به نظر نمی رسد بهره وری و کارایی چندانی هم برای 

شبکه بانکی داشته باشند.
مدتهاست که با توسعه بانکها به ویژه افزایش بی رویه بانکهای 
خصوصی شاید بیش از برخی فروشگاهها و مراکز خرید، شعب 

بانکی در دسترس مردم قرار دارند.
بنابر آخرین آمار بانک مرکزی تا پایان سه ماهه ابتدایی سال 
جاری با فعالیت حدود 34 بانک و موسسه اعتباری بیش از 
20 هزار شعبه در سطح کشور قرار دارد که البته اگر شعب 
موسسات اعتباری غیر مجاز و خارج از نظارت و آمار بانک 

مرکزی به آن اضافه شود رقم قابل تامل تر خواهد بود.
براین اساس با توجه به آخرین آمار مرکز آمار اگر جمعیت 
کشور در حدود 77 میلیون و 500 هزار نفر در نظر گرفته 
شود، برای هر 3800 نفر در کشور یک شعبه بانکی وجود دارد 
که با احتساب شعب موسسات اعتباری این تعداد کمتر هم 

خواهد شد.
در عین حال که در بین آمار 77 میلیونی جمعیت کشور به 
طور طبیعی افراد بالای 18 سال به بانک مراجعه می کنند که 
در این حالت باز تعداد کاربران شعب کاسته شده و به 3000 

نفر و حتی کمتر هم برای یک شعبه می رسد.
این در حالی است که در اوایل سال گذشته بانک مرکزی در 
بخشنامه ای بانکها و موسسات اعتباری را به کاهش تعداد شعب 

به نسبت 20 درصد تعداد آنها موظف کرد.

شعبه های گران قیمت اما بی بهره بانکها
اما گذری بر شعب بانکها در سطح شهر نشان می دهد که 
گاهی در برخی از آنها حتی تعدادی از باجه ها تعطیل بوده و به 
مشتریان خدمات دهی نمی شود و یا اینکه آنقدر شعبه فضای 
کوچکی دارد که تنها تعداد محدودی مراجعه کننده را پاسخ 
می دهد در عین حال که در برخی موارد به دلیل تعدد شعب 
بانکهای مختلف و یا یک بانک، آنهم در محل هایی که تجاری 
نبوده و یا منابع کافی سپرده نمی شود امکان پرداخت تسهیلات 
به دلیل نبود سرمایه وجود ندارد به عبارتی بانکهای بسیاری از 
مناطق فقط به جمع کننده پول مردم و بالابردن سود خود 
تبدیل شده و کارایی چندانی نه تنها برای نظام بانکی بلکه 

برای مردم هم ندارند.
این را هم باید یادآور شد که گاهی برخی از بانکها شعبه های 
خود را با هزینه های بالا و خیابانهای گرانقیمت شهر نیمه کاره 

و یا حتی تکمیل شده اما خالی رها می کنند.
همچنین افزایش بی رویه شعب بانکی در کنار هزینه های 
بالایی را که برای صاحبان آنها به همرا داشته و اغلب به 
سرمایه های خوابیده و بدون کارایی تبدیل شده است موجب 
می شود که به اذعان مدیران عامل بانکها نظارت بر آنها نیز به 
درستی انجام نشود. مدتی پیش بود که مدیر عامل یکی از 
بانکهای دولتی در مقابل انتقاد نسبت به تخلفات برخی شعب 
عنوان کرد که با وجود چند هزار شعبه، طبیعی است که تخلفی 
هم وجود داشته و نظارت بر تمامی آنها برابر نباشد. چرا که حتی 
اگر قرار باشد هر روز هم به یکی از شعب رسیدگی شود چند 

سال یک بار نوبت به یک شعبه خواهد رسید!

بانکها اقتصاد را فرا گرفته اند
اما کارشناسان هم ضمن انتقاد به رشد قارچ گونه بانکها بر 
این اعتقادند که تعداد بانک و شعب آنها در ایران فراتر از استاندار 
جهانی رفته و اقتصادی مانند اقتصاد ایران ظرفیت این همه 
بانک را ندارد. در همین رابطه حمید اشرف زاده -کارشناس- با 
بیان اینکه وظیفه بانکها پمپاژ پول در زمان رکود و جمع آوری 
آن در زمان تورم است، گفت: اما متاسفانه بانکهای ما هر گاه که 
بخواهند و هر تصمیمی که خود صحیح دانسته و به سودآوری 
آنها می انجامد، می گیرند و پول را به اقتصاد تزریق و یا از آن 
دریغ می کنند. وی با انتقاد از گسترش بانکهای خصوصی گفت: 
این بانکها حتی از ارائه صورتهای مالی حسابرسی شده خود 
خودداری کرده و شفافیت اطلاعاتی ندارند و یا اینکه دائم 
در حال رقابت برای دریافت سود بیشتر در مقابل پرداخت 
تسهیلاتی که اغلب مشخص نیست در کجا سرمایه گذاری 
می شود هستند. این کارشناس با بیان اینکه کار برخی از بانکها 
و شعب این شده که در کنار هر خیابانی شعبه تاسیس کرده 
و محلی برای سودآوری دایر کنند، بیان کرد:آنچه که مشهود 
است اغلب وام ها و منابع خود را نیز خارج از نوبت و قانون به 
افراد سفارش شده می پردازند و در مقابل اغلب متقاضیان واقعی 
و بخش مولد پاسخی جز عدم توان پرداخت ندارند و وام دهی 
آنها در جایی است که بدانند برای آنها سود کلانی را به همراه 
دارد چراکه نمی توان باور کرد که بانکی سود سپرده بالای 25 
درصد بدهد. اما درآمد حاصل از ارائه تسهیلات خود را از طریق 
وام دهی به بخش های تولیدی آنهم در شرایط رکودی که تولید 

وجود ندارد بدست آورد.
وعدهای تحقق نیافته بانک مرکزی

انتقادات در حالی مطرح می شود که  اما این اظهارات و 
که  می کند  عنوان  مرکزی-  بانک  نظارتی  تهرانفر-معاون 
خواسته و یا ناخواسته و حتی بدون دخالت بانک مرکزی شعب 
بانک ها در حال کاهش است، چرا که اکثر آن ها از ابزار مدرن 
الکترونیکی برای ارائه خدمات استفاده می کنند که موجب 

کاهش شعب فیزیکی آن ها شده است.
تهرانفر این را هم گفته که شعب بانک ها به طور کامل حذف 
نمی شوند، چرا که اولا یکسری از آن ها دولتی بوده و بنا بر قانون 
باید دایر باشند که نشان از حضور دولت در بانکداری خواهد بود 
همچنین سایر بانک ها هم برای بیان حضور خود باید شعبه 

داشته باشند. 
در حالی هشدارها نسبت به گسترش بی رویه بانکها و شعب 
آنها از سوی کارشناسان و صاحبنظران بانکی و اقتصاد مطرح 
می شود که با وجود بخشنامه قبلی بانک مرکزی و تذکرات 
مقامات این بانک باز هم روند ایجاد شعب ادامه داشته و به 
مانند سایر بخشنامه های بانک مرکزی مورد بی توجهی قرار 

گرفته است.

احاطه خیابان های شهر از شعب بانکها؛

 هر 3000 نفر یک شعبه
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 دوری یک ماهه نصری از ترکیب 
منچسترسیتی

سرمربی قهرمان فصل گذشته لیگ برتر انگلیس خبر از جدی بودن مصدومیت 
هافبک فرانسوی اش داد.

مانوئل پیگرینی گفت: مصدومیت نصری جدی است به طوری که حتی احتمال جراحی 
بر روی پای وی در روزهای آتی وجود دارد. من پزشک نیستم ولی حدس می زنم سمیر 
در حدود یک ماه از میادین به دور باشد. او با تیم تمرین کرد ولی 100 درصد آماده نیست. 
س��میر احساس خیلی خوبی ندارد ولی در نهایت پزشک وی تصمیم خواهد گرفت که 

بهترین گزینه برای درمانش چیست.
وی افزود: البته که نصری بازیکن مهمی برای منچسترسیتی است و اینکه کار بدون وی 
کار ساده ای نیست ولی نمی خواهم بابت بازیکنانی که بنا به دلایل مختلف از استفاده آنها در 

ترکیب تیم مان محروم هستیم، بهانه بگیرم.
نصری که در فصل جاری در شش بازی منچسترسیتی را در رقابت های مختلف همراهی 
کرده به جمع مصدومان این تیم از جمله فرناندو و استوان یووتیک پیوست که به ترتیب از 

ناحیه کشاله ران و همسترینک آسیب دیده اند.

رئیس باشگاه بارسلونا تبرئه شد
دادگاهی در اسپانیا دست داشتن رئیس فعلی بارسلونا در پرونده جنجالی انتقال 

نیمار به این تیم اسپانیایی را رد کرد.
انتقال جنجالی نیمار از سانتوس به بارسلونا در تابستان سال 201۳ باعث شد ساندرو روسل 
که در آن زمان ریاست آبی و اناری ها را بر عهده داشت از پستش استعفا کند و جای خود 

را به جوزپه ماریا بارتومئو دهد.
پس از روی کار آمدن بارتومئو به وی هم اتهام وارد شد که در زمان نایب رئیس بودنش در 
این باشگاه اسپانیایی به روسل برای انتقال نیمار و داستان های مالی کمک کرده اما روزنامه 

ال موندو دیپورتیوو چاپ اسپانیا در گزارشی از رد این ادعا از سوی دادگاه خبر داد.
پابلو رویس قاضی این پرونده با اعلام حکم نهایی، رئیس فعلی بارسا و خاویر فائوس مدیر 

مالی این باشگاه را تبرئه کرد.

فن خال مربی بدنساز منچستریونایتد
 را کنار گذاشت

در پی ثبت نتایج ضعیف در کارنامه شیاطین سرخ در هفته های نخست فصل 
جدید لیگ برتر انگلیس، فن خال، مربی بدنساز این تیم را کنار گذاشت.

به دنبال انتقاداتی که از ناآمادگی جسمانی بازیکنان منچستریونایتد در بازی های این تیم 
در پنج هفته سپری شده از لیگ برتر صورت گرفته، لوئیز فن خال، سرمربی هلندی شیاطین 
سرخ اولین شوک را برای تغییر وضعیت فعلی تیمش وارد کرد زمانی که تونی اشترودویک، 
مربی بدنساز تیم را از کادر فنی تیم اصلی کنار گذاشت و به جای او یوس فن دیک را روی 

کار آورد.
شمار بالای بازیکنان مصدوم منچستریونایتد در تمرینات این تیم و همچنین ناآمادگی 
جسمانی آنها در بازی های اخیر به خصوص در خانه لسترسیتی که بازی ۳ بر یک برده را 5 
بر ۳ باختند، کاسه صبر فن خال را سرانجام لبریز کرد تا مربی بدنساز تیم را که سابقه کاری 

طولانی در اولدترافورد دارد )از سال 200۷( از جمع دستیاران خود کنار بگذارد.
فن خال فاش کرد که 9 بازیکن خود را برای بازی امشب تیمش برابر وستهام در اختیار 
نخواهد داشت و اعتراف کرد که وضعیت فعلی منچستریونایتد بدترین وضعیتی است که تا 

کنون در دوران مربیگری خود تجربه کرده است.
پیامد نارضایتی سرمربی پیشین تیم ملی هلند از وضعیت موجود به برکناری مسئول 
اصلی آمادگی جس��مانی بازیکنان، استرودویک منجر شده و از این پس این مسئولیت 
برعهده فن دیک، بدنسازی که همکاری اش با فن خال سابقه ای طولانی دارد خواهد بود. 
استرودویک 42 ساله هم از پس از به عنوان مربی بدنساز تیم جوانان باشگاه به فعالیت 

خود ادامه می دهد.

هری ردنپ:
 فردیناند به درد پست های

 مدیریتی می خورد
ریو فردیناند که پس از 12 سال حضور در الدترافورد راهی کویینزپارک رنجرز 

شده، مدتی قبل عنوان کرده بود دوست دارد روی نیمکت سه شیرها بنشیند.
اما سرمربی کیو پی آر معتقد است او برای پست های مدیریتی می تواند مفیدتر باشد. 
هری ردنپ گفته:"فردیناند می تواند مثل میشل پلاتینی پست مدیریتی بگیرد." این مربی 
6۷ س��اله ادامه داده:" ریو یک انسان دوست داشتنی و خوش فکر است.او داخل زمین و 
بیرون آن دارای ش��خصیت فوق العاده ای اس��ت. من او را از زمانی که 14 س��ال داشت، 

می شناسم. شخصیتش حتی یک ذره هم تغییر نکرده ولی با تجربه تر شده است."
فردیناند، مدافع کهنه کار یونایتد، در 12 سال حضور در الدترافورد، ۳12 بار برای این تیم 

به میدان رفته.او همچنین 81 بازی ملی در کارنامه دارد.

مظلومی: 
هیات مدیره استقلال 

باید از قلعه نویی حمایت کند
سرمربی سابق استقلال با حمایت از امیر قلعه نویی می گوید هیات مدیره 

آبی پوشان باید فشار را از روی او دور کند.
پرویز مظلومی درباره سه شکست متوالی استقلال گفت: ان شاءالله استقلال هرچه 
سریعتر از این وضعیت خارج شود. من دوست ندارم استقلال را در این شرایط ببینم. 
آنها ابتدای فصل خیلی خوب شروع کردند اما هر بالا رفتنی یک پایین آمدنی هم دارد 
و من مطمئنم که وضعیت استقلال اینگونه نمی ماند. هواداران نگران نباشند و صبوری 
کنند. بازی های زیادی باقی مانده و شانس قهرمانی استقلال هم بالاست. همانطور که 
شش برد درهفت هفته برای استقلال بی سابقه بود این سه باخت متوالی هم بی سابقه 

بوده است اما جای نگرانی نیست.
وی در واکنش به این که حسن روشن مدعی شده اگر فتح الله زاده مدیرعامل 
استقلال بود، قلعه نویی را برکنار می کرد، بیان کرد: نه فتح الله زاده و نه هیچ مدیر دیگری 
در این شرایط قلعه نویی را بر نمی دارد. استقلال دوم جدول است و شانس زیادی دارد 
و برداشتن قلعه نویی اصلا کار عاقلانه ای نیست. من خودم سرمربی استقلال بوده ام و 
می دانم که این بحث ها بعد از باخت ها وقتی ایجاد شود به لحاظ روحی و روانی روی 
مربی تیم تاثیر می گذارد و فشار کاذبی را ایجاد می کند. هیات مدیره استقلال باید با 

حمایت از قلعه نویی فشار را از روی او بردارد.
سرمربی سابق استقلال ادامه داد: من اگر با کسی هم مشکل داشته باشم، روی 
قضاوتم در کار تاثیر نمی گذارد. شاید من و قلعه نویی رابطه خوبی نداشته باشیم اما باید 
منطقی حرف زد. مردم از من نوعی توقع دارند که قضاوت عقلانی داشته باشم و از 
روی احساس صحبت نکنم. من تجربه فشار زیادی که روی سرمربی استقلال وجود 
دارد را داشته ام و می دانم که همه از استقلال توقع دارند. من اعتقاد دارم که هنوز اتفاق 
خاصی نیفتاده است و مدیریت و هواداران استقلال باید از این تیم حمایت کنند چون 

شانس بالای قهرمانی دارد.
او در پاسخ به سوالی درباره مربی گری کریمی در تیم ملی عنوان کرد: اتفاق خوبی رخ 
داده است. کریمی بازیکن با تجربه ای است که با مربیان بزرگی هم کار کرده است. البته 
خوب است که او بعدها به کلاس هم برود اما امثال کریمی، مجیدی و باقری سرمایه 

ملی ما هستند و باید از آنها در این مواقع استفاده کرد.
مظلومی در پاسخ به این سوال که عده ای معتقدند که حضور کریمی در تیم ملی 
شاید منجر به فرصت سوزی برای او شود، گفت: کریمی که حرف اول را در تیم ملی 
نمی زند که بخواهد بسوزد. او رفته تجربه کسب کند و این مسئله برای خودش و ما 

خوب است. حضور او در مربی گری می تواند باعث شود مردم به استادیوم ها بروند.
وی در پاسخ به این سوال که نظرش راجع به نتایج تیم ملی امید چیست، بیان کرد: 
واقعا نتایج عجیبی کسب کردیم که باعث تاسف است. ما به تیم درجه سه آسیا باختیم. 
جالب اینجاست که ۷ بازیکن 2۳ سال هم با خودمان برده بودیم. در این وضعیت 
باید یک نفر جوابگو باشد یا نه؟ نتایج تیم ملی امید خفت آور بود. چه توجیهی برای 
آن وجود دارد؟ وینگادا تجربه موفقی در ایران نداشت و نباید تیم را به او می دادیم. 
نمی خواهم پالس منفی بدهم اما با این تیم  نمی توان امید خاصی برای صعود به المپیک 

داشت. ما برای صعود به المپیک با قطر، کره و ژاپن چه خواهیم کرد؟
سرمربی سابق تیم ملی ب افزود: متاسفانه حرف های ما فایده ای ندارد چراکه گوش 
شنوایی نیست. کاش یک مربی ایرانی در تیم امید بود که هم دلسوزتر است و هم کم 
هزینه تر برایمان در می آمد. یک مربی آورده ایم که فقط اسم دارد و این درحالی است 
که خیلی ها در این فوتبال اسم داشتند اما در حال حاضر هیچ نشانی ندارند. ما باید 
یک نفر دلسوز می آوردیم که برای تیم وقت بگذارد. واقعا از این نتایج احساس بدی 

به آدم دست می دهد.
او در پاسخ به این سوال که آیا قرار است به نفت مسجد سلیمان بپیوندد، گفت: 
دو هفته پیش پیغام دادند که به این تیم بروم اما اگر می خواستم همان اول فصل به 
آنجا می رفتم. من شرایطی برای آنها مطرح کردم که ابتدای فصل نپذیرفتند وگرنه 
من افتخار می کنم که به آن شهر که خودم هم آنجایی هستم کمک کنم اما شرایط 

واقعا فراهم نبود.
مظلومی در پایان درباره وضعیت برادرش اظهار کرد: از همه مردم عزیزمان می خواهم 
که دعای خیرشان را نسبت به غلامحسین دریغ نکنند. همچنین از جناب آقای 
احمدی مقدم بابت فراهم کردن شرایط جابه جایی برادرم تشکر می کنم و در پایان 
هم از پرسنل بیمارستان بهمن بابت تلاش هایشان متشکرم. امیدوارم با دعای هواداران 

فوتبال برادرم هرچه سریعتر به وضعیت مطلوب برسد.

عبادی: 
حریفم را از جایزه بزرگ آسیا می شناختم

کماندار ایرانی دارنده مدال طلای بازیهای آسیایی 2014 در رشته انفرادی 
کامپوند گفت:حریف هندی رااز مسابقه های جایزه بزرگ آسیا می شناختم و 

این دومین شکست این کماندار هندی در رقابت با من بود.
 اسماعیل عبادی ادامه داد : من و ابیشک هندی شش ماه قبل درجریان جایزه بزرگ 
آسیا باهم رقابت کردیم و در آن رقابت ها نیز وی را شکست دادم.کماندارایرانی حریف 
هندی اش راسرسخت وقدرتمند توصیف کردوافزود:باحمایت های فدراسیون تمرینات 
خوبی را پشت سر گذاشتم و موفقیت امروز را مدیون حمایت های هم تیمی ها و دعای 
خیر هموطنانم می دانم.وی پس ازپایان مرحله نهایی و شکست حریف هندیش ، خود 
را برای دادن نمونه تست دوپینگ آماده می کرد.اسماعیل عبادی امروز در دیدارنهایی 
رقابت های انفرادی رشته کامپوند تیراندازی با کمان توانست ششمین مدال طلا را نصیب 
کاروان ورزشی ایران کند.عبادی 145امتیازکسب کرد، ورما آبیشک با 141 امتیاز از هند 
مدال نقره را بدست آورد و پل دلا کروز به عنوان سومی این رقابتها بسنده کرد.کاروان 
ورزشی ایران در هشتمین روز مسابقات هفدهمین دوره بازیهای آسیایی 2014 اینچئون 
با کسب شش طلا، شش نقره و شش برنز عنوان ششمی جدول رده بندی مدال را پس 

از چین ، کره جنوبی ، ژاپن ، قزاقستان و کره شمالی در اختیار دارد.

حسین عسگری در تایم تریل برنز گرفت
حسین عسگری ملی پوش دوچرخه سواری ایران در ماده تایم تریل انفرادی 

مدال برنز را از آن خود کرد.
حسین عسگری ملی پوش دوچرخه سواری ایران در ماده تایم تریل انفرادی رقابت 
خود را با حریفانش آغاز کرد.وی در دور اول و 14 کیلومتر، رکورد 1۷ دقیقه و 1۳ ثانیه و 
یک صدم ثانیه را ثبت کرد و در دور دوم 28 کیلومتر را ۳4 دقیقه و 24 ثانیه و ۳۷ صدم 
ثانیه طی کرد و درنهایت با زمان 51 دقیقه و 19 ثانیه و ۷۷ به کار خود پایان داد و مدال 
برنز گرفت.در این ماده آلکسی لودسنکو از قزاقستان با زمان 49:921ثانیه و یوگنی واکر 

از قرقیزستان با 49:۳84 مدال طلا و نقره گرفتند.

 بررسی کارنامه مربیگری نلو وینگادا نشان می دهد 
او انتخـاب فوق العاده ای برای تیم فوتبال امید ایران 
نبوده اما حالا که انتخاب شده و در بازیهای آسیایی 
نتوانسـته بـا این تیم بـه موفقیتی برسـد، رئیس 
فدراسـیون فوتبال بر سـر دو راهی ادامه و یا قطع 
همکاری با اوسـت و قطعـا در این راه نباید مرتکب 

اشتباه بزرگی شود.
 کفاشیان می گوید می خواهیم با وینگادا کار را ادامه بدهیم 
و به ریو برویم! به نظر می رسد که کفاشیان در حال ارتکاب 
یک اشتباه بزرگ است. آمار که چنین می گوید. اگرچه بر 
این باوریم که دو بازی در اینچئون نمی تواند معیار خوبی 
برای برکنار کردن یا استخدام و یا ادامه همکاری دادن با یک 
مربی باشد اما با این وجود کارنامه وینگادا این را می گوید که 

از اول انتخاب خوبی نداشته ایم. و حالا هم شاید نباید کار را 
با وینگادا ادامه بدهیم چرا که می گویند ماهی را هر وقت از 

آب بگیری تازه است!
و اقرار به اشتباه هم برای مدیری که کارنامه خوبی از خود 
در راه جام جهانی و فوتبال ساحلی به جا گذاشته اصلا کار 
بدی محسوب نمی شود چرا که صعود به المپیک مهمترین 
دغدغه فوتبال ایران در شرایط کنونی است و تصور می کنیم 

به اندازه جام جهانی برای فوتبال ایران مهم است.
و اگر کفاشیان این مهم را هم در کارنامه اش ثبت کند شاید 
بهترین رییس فدراس��یون تاریخ ایران شود، در هر صورت 
کارنامه وینگادا را مرور می کنیم تا ببینید که این مربی تا 
سال  1996  که قهرمان جام ملتهای آسیا با عربستان شد 
دیگر هیچ افتخار دیگری را در کارنامه خودش ندیده است:

وینگادا در س��ال هاي 1989 تا 1991 دس��تیار کارلوس 
کی روش در تیم  ملي فوتبال زیر 20  س��اله هاي پرتغال بود 
که به همراه او توانست قهرمان جهان شود. وینگادا سال هاي 
1996 و 199۷ س��رمربي تیم ملي عربس��تان بود و با این 
تیم در س��ال 1996 قهرمان جام ملت هاي آسیا در امارات 
شد، که این قهرماني یکي از افتخارات او در سمت مربیگري 

محسوب مي شود.
وي از معدود مربیاني است که به مدت طولاني و تا انتخابي 
جام جهاني 1998 در فوتبال عربستان حضور داشت و به 
علت عدم اجازه به دخالت هاي شاهزادگان سعودي علي رغم 

صعود به جام جهاني 1998 از این تیم کنار گذاشته شد.
س��رمربی فعلی تیم فوتبال امید ایران از س��ال 1999 تا 
200۳ سرمربي تیم سي. اس. ماریتیمو پرتغال بود و پس 
از آن در فصل 2004- 200۳ نیز سرمربیگري تیم الزمالک 

مصر را برعهده گرفت.
این مربي پرتغالي در فصل 2005- 2004 در تیم آکادمیکا 
کویمبرا مربیگري کرد و سپس تا سال 200۷ نیز سرمربي 
تیم ملي المپیک مصر ش��د. وینگادا در سال 200۷ مدتي 
س��رمربیگري تیم الوداد مراکش بود که پس از 6 هفته از 

سمت خود استعفا داد و سرمربي تیم ملي اردن شد.
وي پس از حض��وري 16 ماهه در تیم ملي اردن به علت 
کس��ب نتایج ضعیف با این تیم، از سمت خود برکنار شد. 
ق��رارداد وینگادا با تیم ملي اردن 16 ماهه بود و او به  خاطر 
انج��ام دو بازي با تیم هاي س��نگاپور و کره جنوبي، یک ماه 

قراردادش را تمدید کرد.
پس از پایان این دوره نیز وینگادا وارد مذاکره با مسئولان 
باش��گاه پرسپولیس تهران شد و با امضای قراردادی یک و 
نیم ساله مشغول فعالیت در تیم قهرمان لیگ برتر باشگاه 
های ایران شد. دوره وینگادا در پرسپولیس، با نتایج ضعیف 
و حذف از مرحله پلی آف رقابت های قهرمانی جام باشگاه 
های آسیا همراه است. اگرچه این مربی بعد از ترک ایران در 

کره موفق به فتح یک جام شده است.
حال اگر کفاشیان واقعا می خواهد به المپیک هم صعود 
کند شاید دوباره باید با خودش خلوت کند. اگر چه هزینه 
برکناری وینگادا بالاس��ت اما پس از صعود به ریو کسی از 
کفاشیان نخواهد پرسید که چقدر هزینه شد بلکه پس از 

شکست است که همه بدهی های او را رو می کنند!

رئیس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس می گوید تیم 
فوتبال این باشـگاه ضعف های غیر قابـل انکاری دارد 
که کادر فنی در صدد رفع آن است. سیاسی همچنین 
می گوید برخورد دایی بعـد از برکناری "بزرگوارانه و با 

مناعت طبع" بوده و این نشان از نجابت اوست.
حمیدرضا سیاسی درباره پیروزی تیم فوتبال پرسپولیس برابر 
استقلال صنعتی خوزستان، اظهار کرد: ان شاءالله بتوانیم به این 
بردها ادامه بدهیم. ما در تلاش هستیم تا نقاط ضعفمان را هر 
هفته پوش��ش بدهیم. به هواداران هم قول می دهیم که تمام 

تلاشمان را برای موفقیت به کار ببریم.
گل ناشیانه ای خوردیم

وی ادامه داد: در بازی با اس��تقلال صنعتی گل ناش��یانه ای 
خوردیم که باعث شد تا بازیکنان از نظر روحی یک مقدار تحت 
تاثیر قرار بگیرند ولی خدا را شکر بازیکنان ما خودشان را پیدا 

کرده و در همان نیمه اول کار را تمام کردند.
یک مهاجم و یک دفاع چپ جذب می کنیم

رئیس هیات مدیره باشگاه، خاطرنشان کرد: نتیجه بازی برابر 
استقلال امیدوار کننده بود. تیم ما ضعف های غیر قابل انکاری 
دارد که در تلاش هس��تیم آنه��ا را برطرف کنیم. ما در صدد 
هستیم تا با جذب یک مهاجم و یک مدافع چپ خوب، تیم را 
تقویت کنیم. ان شاءالله ضعف ها برای نیم فصل برطرف خواهد 

شد.
سیاسی با تاکید بر اینکه مهاجم مد نظر باشگاه، قطعا خارجی 
خواه��د بود، گفت: چون ما بیش��تر از س��ه بازیکن خارجی 
نمی توانیم جذب کنیم، ترجیح می دهیم در خط حمله یک 
خارجی بگیریم. از س��وی دیگر محدودیت هایی مثل سقف 
هزینه داریم. به همین دلیل برای جذب مدافع چپ به این فکر 
می کنیم که شاید از یک تیم دیگر قرض بگیریم. در هر صورت 
سرمربی ما دارد رزومه چند بازیکن را بررسی می کند تا بعد از 

تصمیم نهایی، برای جذب بازیکنانی که می خواهد اقدام کنیم.
ویسی نظرش را گفته است

وی در خصوص اینکه عبدالله ویسی سرمربی استقلال بعد از 
بازی گفته بود "داور کارمند وزارت ورزش بوده و می خواست 
تیم وزارت را از بحران خارج کند"، گفت: این نظر ایشان است 
ولی واقعیت نیست. همه، بازی را دیدند. خطای روی محمد 
نوری هم که پنالتی بود که شکی در آن نیست. گلی که آنها 

زدند روی اشتباه فاحش دروازه بان ما بود.
از شکست استقلال خوشحال نمی شوم

رئیس هیات مدیره پرس��پولیس درباره شکست استقلال و 
توقف دیگر تیم های بالای جدول که به سود پرسپولیس بوده 
است، گفت: من از شکست استقلال خوشحال نمی شوم. من 
بیشتر از پیروزی پرسپولیس خوشحالم. به هر حال یک زمانی 
بازی ها سخت تر است و یک زمانی ساده تر که حالا بازی های 

سخت به دیگر تیم های بالای جدول رسیده است.
برای کریمی خوشحالم

سیاسی همچنین درباره انتخاب علی کریمی به عنوان دستیار 
کارلوس کی روش، تصریح کرد: خیلی خوشحالم که کریمی 
این فرصت را پیدا کرد تا در س��طح ب��الا و در کنار کی روش 
کارش را در مربیگری آغاز کند. همه می دانند کریمی متعلق 
به خانواده پرسپولیس است و درهای تیم پرسپولیس همیشه 

به روی او باز است.
معرفی قوی ترین گزینه مدیرعاملی پرسپولیس

رئیس هیات مدیره باش��گاه پرس��پولیس درب��اره انتخاب 
مدیرعامل باشگاه هم گفت: ما روز دوشنبه این هفته یک جلسه 
برگزار می کنیم. اگر بتوانیم به نتیجه برسیم، مدیرعامل معرفی 

خواهد شد.
وی افزود: قوی ترین گزینه مدیرعاملی که روی میز پرسپولیس 
وجود دارد، بهروز منتقمی است. حالا باید دید نظر دیگر اعضای 

هیات مدیره چیست. در حال حاضر منتقمی اصلی ترین گزینه 
مدیرعاملی است.

منتقمی گزینه قابل اعتنایی است
سیاسی در پاس��خ به این س��ئوال که "چقدر احتمال دارد 
منتقمی مدیرعامل باشگاه نشود"؟ اظهار کرد: سئوالات سختی 
می پرسید! تا الان که باشگاه با سرپرستی منتقمی به مشکل 
نخورده است و جای نگرانی وجود ندارد. احتمال را نمی توانم 
بگویم ولی منتقمی گزینه قابل اعتنا و قابل توجهی است. با 
توجه به سوابق و آشنایی منتقمی به باشگاه، ایشان گزینه قابل 
توجهی است. حالا همه اعضا عقاید خودشان را دارند. تقریبا 
همه روی سرپرستی منتقمی متفق القول بودند. حالا اینکه 

آنها روی مدیرعاملی منتقمی هم به اجماع برسند را نمی دانم.
دایی در این مدت ادعایی نداشت و با مناعت طبع 

برخورد کرد
رئیس هیات مدیره پرسپولیس همچنین درباره تسویه حساب 
باشگاه با علی دایی، گفت: می خواهم با دایی تماس بگیریم تا 
ببینم چه زمانی می توانیم جلسه برگزار کنیم. تماس با دایی 
و تسویه حس��اب با وی در برنامه این هفته ما گنجانده شده 
است. با این حال درباره دایی باید بگویم آنقدر که مطبوعات و 
رسانه ها بعُد مالی این قضیه را پر رنگ کردند، من چنین چیزی 
ندیدم.  دایی واقعا در این مدت ادعایی نداشت. سیاسی تصریح 
کرد: دایی در این مدت با ما با مناعت طبع برخورد کرد. باید 
از او تشکر کنم. آنچه که درباره دایی نسبت به مادی بودن وی 
می گفتند را من ندیدم.  دایی بزرگواری خود را در همان برنامه 
نود نشان داد که مودبانه صحبت کرد. اینها نشان دهنده بزرگی 
آدم هاس��ت. من در این چند وقت جز نجابت از دایی ندیدم. 
رئیس هیات مدیره پرسپولیس در پایان گفت: بزرگواری دایی 
در فوتبال ما غیر قابل انکار اس��ت و ما هم تلاش می  کنیم به 

بهترین نحو با وی تسویه حساب کنیم. 

کارنامه پرنوسان نلو در فوتبال؛

کفاشیان مرتکب اشتباه بزرگ نشود

سیاسی عنوان کرد:

 دایی با مناعت طبع برخورد کرد

یکشنبه -ششم مهر ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3547

آگهی  ابلاغ  اخطاریه ماده 8۷  پرونده شماره :139304030011000100 
بدینوسیله به خانم طوبی فلاح حسین آبادی فرزندمحمد به شماره شناسنامه 
40  ، احد وراث مرحوم ولی اله فلاح حسین آبادی اعلام می گردد، پلاک ثبتی 
4۷/1/1959/1 اصلی بخش 2 قم متعلق به مورث شما درقبال طلب خانم راضیه 
فلاح حسین آبادی بازداشت گردیده و چون امکان ابلاغ واقعی به شما میسور 
نشده است فلذا طبق ماده 8۷ آئین نامه اجرا مراتب بشما اخطار میشود ضمنا 
هرگونه نقل و انتقالی از طرف شما نسبت به مورد بازداشت ممنوع است و ترتیب 
اثر داده نمیشود. درضمن این آگهی در یک نوبت در روزنامه ایمان چاپ و منتشر 

میگرددو آگهی دیگری جز مزایده منتشرنخواهد شد.  
 مهدی روزخوش � مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم 

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول 
موجب اجراییه صادره از شعبه  11 شورای حل اختلاف قم که در اجرای 
احکام به شماره 10/9۳ج/4۳1 ثبت گردیده له رضا نور حسنی سیروئی وعلیه 
تعاونی مسکن ۳0 مهر قم با مدیریت عاملی علی اکبر عسگری که محکوم 
علیه محکوم است به پرداخت ۳5/000/000  ریال به انضمام خسارات تاخیر و 
دادرسی درحق محکوم له و تادیه حقوق اجرائی به صندوق دولت که محکوم له 
در راستای وصول محکوم به اقدام به توقیف دو دستگاه مخزن آب آشامیدنی پلی 
اتیلن حدود 10/000  لیتری سه لایه ساخت تولیدی طبرستان � میهن تصفیه 
� نو که کارشناس هرعدد را 16/000/000 ریال در مجموع ۳2/000/000 ریال 
ارزیابی نموده : که مقررگردیده اموال فوق الذکر در تاریخ 9۳/0۷/2۷ ساعت 9 
الی 9/۳0 صبح به آدرس قم ، خیابان ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های 
حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش 
برسد.  لذا افرادی که قصد بازد ید  از اموال را دارند می توانند در مدت پنج روز 
مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در 
جلسه مزایده شرکت نمایند . قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی 
که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد.  بدنده مزایده بازد د ه درصد 
ارزش مزایده را فی المجلس و الباقی را قبل از یک ماه پرداخت نماید . این آگهی 
یک نوبت دریکی از روزنامه های محلی درج میگردد جهت اطلاعات بیشتر به 

این واحد مراجعه نمائید.
حسن کاظمی � دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم                                                                              

هیئت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را بر اساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تأیید 

نموده اند.
بر  که  پرونده کلاسه 1۳921144۳0002004846  به  مربوط  مورخ 1۳9۳/05/11  رأی شماره 1۳9۳60۳۳0002005908   -1
اساس رأی مذکور تصرفات مالکانه آقای حسن کاوندی دانشور فرزند محمدکریم به شماره شناسنامه 962 صادره ازهمدان دارای کد 
ملی64۷9۳۷0686 به میزان سه دانگ مشاع از ششدانگ بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 21۷2 -اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 

1۳۳)یکصدو سی وسه( متر مربع.
بر  که  پرونده کلاسه 1۳911144۳000200211۷  به  مربوط  مورخ 1۳9۳/05/11  رأی شماره 1۳9۳60۳۳0002005904   -2
اساس رأی مذکور تصرفات مالکانه آقای حسین کاوندی دانشور فرزند محمدکریم به شماره شناسنامه 96۳ صادره ازهمدان دارای کد 
ملی64۷9۳۷0694 به میزان سه دانگ مشاع از ششدانگ بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 21۷2 -اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 

1۳۳)یکصدو سی وسه( متر مربع.
بر  که  پرونده کلاسه 1۳911144۳0002001599  به  مربوط  مورخ 1۳9۳/05/12  رأی شماره 1۳9۳60۳۳00020059۳6   -۳
اساس رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای محمد حبیب الهی فرزند یونس به شماره شناسنامه  2  صادره از ساوه دارای کد 
ملی06029۳5۳۷۷ بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2281 -اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 188)یکصدو هشتادو هشت( متر مربع.

4- رأی شماره 1۳9۳60۳۳0002006415 مورخ 1۳9۳/05/18 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳0002002206 که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای شوذب مهدوی مزید فرزند محمدعلی به شماره شناسنامه ۷9۷ صادره از سردرود دارای کد 
ملی۳9912۳186۷ بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 25 و 2481/2/26 -اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت ۳۳6/98)سیصدو سی 

وشش مترو نودو هشت صدم( متر مربع.
5- رأی شماره 1۳9۳60۳۳0002005988 مورخ 1۳9۳/05/1۳ مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳00020026۳0 که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای محمدتقی سلطانی فرانی فرزند غلامرضا به شماره شناسنامه  ۷  صادره از اردستان دارای کد 
ملی1189854۷6۷ بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1891/1/۳8 -اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 144)یکصدو چهل وچهار( 

متر مربع.
6- رأی شماره 1۳9۳60۳۳0002005902 مورخ 1۳9۳/05/11 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳00020020۳۷ که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای علی نوروزی فرزند حسین به شماره شناسنامه ۳61۷ صادره از قم  دارای کد ملی0۳84۷4۳۳15 

بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2169/44 -اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 99)نود و نه( متر مربع.
۷- رأی شماره 1۳9۳60۳۳000200۷۷69 مورخ 1۳9۳/05/2۷ مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳000200050۷ که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای عمران قراجه داغی اولامچی فرزند احمد به شماره شناسنامه 510 صادره از صائیین دژ دارای 
کد ملی6۳69۷1۷۷0۳ بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 21۷0 -اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت ۷۷/50)هفتادو هفت مترو پنجاه 

صدم( متر مربع.
8- رأی شماره 1۳9۳60۳۳000200511۳ مورخ 1۳9۳/04/24 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳00020012۷5 که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای حسینعلی قزلقاش فرزند بیژن به شماره شناسنامه 252 صادره از  قم دارای کد ملی0۳84956۷۳4 

بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2۳22 -اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 120) یکصد و بیست ( متر مربع.
بر  که  پرونده کلاسه 1۳911144۳0002000199  به  مربوط  مورخ 1۳9۳/05/2۷  رأی شماره 1۳9۳60۳۳000200۷۷68   -9
اساس رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای حبیب ترابیان فرزند حسین به شماره شناسنامه 16848 صادره از تهران دارای کد 
ملی0060054۷19 بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2180 -اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت ۷0/85)هفتاد مترو هشتادو پنج 

صدم( متر مربع.
10- رأی شماره 1۳9۳60۳۳000200۳56۷ مورخ 1۳9۳/0۳/28 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳0002000851 که بر 
اساس رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای احمد زندیه شانقی فرزند امیرقلی به شماره شناسنامه  1  صادره از دلیجان  دارای کد 
ملی05۷9۷11129 بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 259۳ -اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 161) یکصد و شصت ویک( متر مربع.

11- رأی شماره 1۳9۳60۳۳000200590۳ مورخ 1۳9۳/05/11 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳00020026۳9 که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای فتح اله گائینی فرزند قربان به شماره شناسنامه  58  صادره از قم  دارای کد ملی0۳82286960 

بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 249۷ -اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 1۳0) یکصد و سی( متر مربع.
که  کلاسه 1۳911144۳00020012۷4  پرونده  به  مربوط  مورخ 1۳9۳/05/18  شماره 1۳9۳60۳۳0002006414  رأی   -12
بر اساس رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای اکبر قنبری فرزند دوستعلی به شماره شناسنامه 215 صادره ازپیشخور دارای کد 
ملی5029689281 بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۷۷۷ -اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 150/۷5)یکصد وپنجاه مترو هفتادو 

پنج صدم( متر مربع.
1۳- رأی شماره 1۳9۳60۳۳0002006009 مورخ 1۳9۳/05/14 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳000200۳068 که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای محمود نجفی فرزند محمد به شماره شناسنامه ۷۷6 صادره از همدان دارای کد ملی64۷9۷445۷8 

بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 21۷4 -اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 250/92)دویست و پنجاه مترو نودو دو صدم( متر مربع.
14- رأی شماره 1۳9۳60۳۳0002006102 مورخ 1۳9۳/05/14 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳0002001192 که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای حجتعلی عابدی فرزند خدمتعلی به شماره شناسنامه 1046 صادره ازکبودرآهنگ دارای کد 
ملی40۳0189۷41 بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2209مکرر-اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 124/55)یکصدو بیست وچهار 

مترو پنجاه و پنج صدم( متر مربع.
15- رأی شماره 1۳9۳60۳۳000200616۷ مورخ 1۳9۳/05/15 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳0002002۳51 که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای عیسی نوبهار فرزند اکبر به شماره شناسنامه ۷6۳ صادره از همدان دارای کد ملی64۷9۳۳4۷۷9 

بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2181-اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 140/90)یکصد وچهل مترو نود صدم( متر مربع.
16- رأی شماره 1۳9۳60۳۳000200۷۷21 مورخ 1۳9۳/05/2۷ مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳00020016۷0 که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای امیرقلی اروریان فرزند حسن به شماره شناسنامه 8 صادره ازنائین دارای کد ملی1249۷۳5122 

بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1901/1-اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 88/20)هشتاد وهشت مترو بیست صدم( متر مربع.
1۷- رأی شماره 1۳9۳60۳۳0002005901 مورخ 1۳9۳/05/11 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳0002000442 که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای قنبر شعبانی فرزند صفر به شماره شناسنامه 1004 صادره از ساوه دارای کد ملی0601۷624۷9 

بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2181-اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 120) یکصد و بیست ( متر مربع.
18- رأی شماره 1۳9۳60۳۳000200646۳ مورخ 1۳9۳/05/18 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳0002001224 که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای محمد یتیم فرزند حسینعلی به شماره شناسنامه  2  صادره از ساوه دارای کد ملی060211۳1۳1 

بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 21۷۳/1-اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 81) هشتاد و یک ( متر مربع.
19- رأی شماره 1۳9۳60۳۳000200۷۷۷1 مورخ 1۳9۳/05/2۷ مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳0002000099 که بر 
اساس رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای ابوالحسن حبیبی فرزند علی حسین به شماره شناسنامه 805 صادره از ساوه دارای کد 
ملی060159۳۳24 بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2۳۳۳و2۳۳4-اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 112/0۳)یکصدو دوازده مترو 

سه صدم( متر مربع.
20- رأی شماره 1۳9۳60۳۳0002006012 مورخ 1۳9۳/05/14 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳000200285۳ که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای ابراهیم وفایی فرزند ابوالفضل  به شماره شناسنامه 1۷ صادره از قم دارای کد ملی0۳85۳18۷66 

بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 259۳-اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 129/60)یکصدو بیست ونه مترو شصت صدم( متر مربع.
21- رأی شماره 1۳9۳60۳۳000200514۷ مورخ 1۳9۳/04/25 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳0002001904 که بر 
اساس رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای کاظم گرگیان محمدی فرزند داود به شماره شناسنامه 4۳6 صادره از قم دارای کد 

ملی0۳842591۷0 بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2۳02/6/621-اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 90)نود( متر مربع.
22- رأی شماره 1۳9۳60۳۳0002005940 مورخ 1۳9۳/05/12 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳0002001200 که بر 
اساس رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای علی اصغر یزدیان فرزند ابوالفضل به شماره شناسنامه ۳۷2 صادره از قم دارای کد 

ملی0۳825226۷2 بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 24۷2-اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 104) یکصد و چهار ( متر مربع.
2۳- رأی شماره 1۳9۳60۳۳0002005110 مورخ 1۳9۳/04/24 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳0002002149 که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای سیدبیوک آقا موسوی فرزند سیدعموجان به شماره شناسنامه 419 صادره از زنجان دارای کد 
ملی428۳584241 بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2601/2۳-اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 142/22)یکصدو چهل ودو مترو 

بیست ودو صدم( متر مربع.
24- رأی شماره 1۳9۳60۳۳0002005892 مورخ 1۳9۳/05/11 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳0002000506 که بر 
اساس رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای روح اله فتحی فرزند اله ویردی به شماره شناسنامه 498 صادره از چاراویماق دارای کد 
ملی6۳69۷1۷584 بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2218-اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 90/۳8)نود مترو سی وهشت صدم( 

متر مربع.
25- رأی شماره 1۳9۳60۳۳00020061۷5 مورخ 1۳9۳/05/15 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳000200092۷ که بر 
اساس رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه خانم مه لقا نقاشی فرزند بیرامعلی به شماره شناسنامه 2۳8 صادره از فامنین دارای کد 

ملی5029۷41۳۳1 بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1946/48-اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 114)یکصدو چهارده( متر مربع.
26- رأی شماره 1۳9۳60۳۳000200۷514 مورخ 1۳9۳/05/25 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳0002001155 که بر اساس 
رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه آقای محمد ذاکری مقدم فرزند زین العابدین به شماره شناسنامه 16469 صادره از قم دارای کد 
ملی0۳816۳4051 بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2252/112-اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 504۳/19)پنج هزارو چهل وسه 

مترو نوزده صدم(  متر مربع.
2۷- رأی شماره 1۳9۳60۳۳0002008661 مورخ 1۳9۳/05/29 مربوط به پرونده کلاسه 1۳911144۳0002002528 که بر 
اساس رأی مذکور تصرفات مفروزی مالکانه خانم محترم اجلی فرزند نصراله به شماره شناسنامه 18۳ صادره از ماه نشان دارای کد 

ملی61494۷۷991 بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 2181-اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم بمساحت 120) یکصدو بیست ( متر مربع.
28-رای اصلاحی شماره 12942 مورخ 1۳9۳/06/10 مربوط به پرونده کلاسه 1142۳ متعلق به آقای حیدر استواری فرزند  بابا  به شماره 
شناسنامه 1۷۳1 صادره از ترکمان چای که در آگهی شماره 1۷21مورخ 1۳86/12/11 روزنامه ایمان پلاک مورد تقاضا اشتباها18۷2ٌ-اصلی 

تحریر گردیده که صحیح آن 18۷2/1-اصلی می باشد که بدین نحو اصلاح می گردد.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 

توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
 

 تاریخ انتشار اول: روز یکشنبه      1۳9۳/۷/6        
تاریخ انتشار دوم: روز سه شنبه 1۳9۳/۷/22
علیرضا طریزآبادی
رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

-موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی



5 علمی و سلامت

همه چیز درباره آرتروز زانو 
یک متخصص ارتوپد گفت: آرتروز مفصل زانو، شایع ترین بیماری تخریبی 
از میان مفاصل بدن است، بطوری که از عوامل شایع ایجاد درد در مفصل زانو 

محسوب می شود. 
دکتر مهران یوسفی اظهار کرد: تعویض مفصل زانو که به آن آرتروپلاستی زانو هم 
می گویند نوعی جراحی است که با استفاده از آن سطح مفصلی استخوان های ران و 
ساق در مفصل زانو را با یک سطح مصنوعی جایگزین می کنند. مهم ترین هدف تعویض 
مفصل زانو از بین بردن دردی است که در زانو بر اثر ساییدگی و آرتروز، روماتیسم یا 

تخریب سطح مفصلی ایجاد شده است. 
وی افزود: درد زانو از سن 40 سالگی به بعد تشدید می شود و فعالیت فیزیکی فرد 
کاهش می یابد، بطوری که اگر اقدام به درمان نشود دامنه حرکت مفصل زانو را تغییر 
می دهد. وقتی غضروف مفصلی زانو به هر علتی تخریب می شود حرکت مفصل دردناک 
شده و مفصل دچار خشکی و محدودیت حرکتی می شود که در این وضعیت می توان با 

تعویض سطوح مفصلی حرکات مفصل را بهتر کرده و درد را از بین برد. 
این متخصص با اشاره به حفظ مفصل، تصریح کرد: تا جایی که امکان دارد سعی 
می شود به روش های مختلف نظیر تزریق غضروف مفصل را حفظ کرد، اما در افراد 
بالای 60 سال معمولا هیچ گونه تزریقی جواب گو نیست. از این رو نیاز به عمل جراحی 
وجود دارد. به همین جهت توصیه می شود که پیشگیری را در اولویت قرار دهند، چرا 

که هزینه های این عمل جراحی بالا است. 
یوسفی درباره بررسی های قبل از عمل، عنوان کرد: قبل از جراحی تعویض مفصل 
زانو یک سری بررسی ها نیاز است که شامل انجام آزمایشات خون و ادرار طبق دستور 
پزشک، انجام نوار قلب و بررسی وضعیت قلبی و عروقی، انجام رادیوگرافی زانو یا اسکن 
استخوان طبق دستور پزشک و در صورت لزوم MRI و همچنین باید هر نوع عفونت 

و حساسیت پوستی و تورم در قسمت های پایین پا بررسی شود. 
این متخصص ارتوپد یادآور شد: هر عمل جراحی دارای یکسری عوارض است که 
این عمل نیز از این امر مستثنی نیست. از جمله این عوارض می توان به عفونت ها، لخته 
خون، شل شدگی و ... اشاره کرد. در ضمن افراد باید پس از جراحی برخی نکات را 
رعایت کنند تا مشکلی ایجاد نشود که این نکات شامل نحوه خوابیدن، نشستن و ... 

است. 

ارتباط دیابت نوع 2 با اشتغال
نتایج مطالعه ای نشان داد افرادی که از نظر اقتصادی و اجتماعی در سطح 

پایین تری قرار دارند، در معرض خطر ابتلا به دیابت نوع 2 هستند.
پروفسور  مائیکی«  کیوی  »میکا  رهبری  به  لندن  دانشگاه  تحقیقاتی  تیم 
اپیدمیولوژی پس از تقریباً 8 سال تجزیه و تحلیل و بررسی رابطه بین »ارتباط 
دیابت نوع 2 با مدت اشتغال« بر روی 222 هزار و 120 نفر زن و مرد آمریکایی، 
اروپایی، ژاپنی و استرالیایی که از نظر اجتماعی و اقتصادی در سطح پایینی بودند، 

به نتایجی دست یافتند.
در واقع این تیم تحقیقاتی نشان داد افرادی که حداقل 55 ساعت در هفته مشغول 
به کار هستند، بیشتر در معرض خطر ابتلا به دیابت نوع 2 هستند؛ البته این خطر در 

سراسر جهان برای همه یکسان است اما برای این افراد بیشتر است.
پروفسور »کیوی مائیکی« گفت: ساعت کار و خطر ابتلا به دیابت نوع 2 با هم در 

ارتباط هستند و در این مطالعه مشخص شد کارهای سخت و طولانی می تواند 
اثرات منفی بهداشتی داشته باشد.

وی ادامه داد: متخصصان سلامت باید آگاه باشند افرادی با شغل های پایین 
اجتماعی و آنهایی که از نظر اقتصادی در سطح پایین تری قرار دارند، به طور قابل 
توجهی در معرض خطر ابتلا به این بیماری هستند که ۳0 درصد توسعه دیابت نوع 
2 فقط مربوط به اشتغال این افراد است زیرا این افراد اغلب زمان کمی استراحت 
می کنند و به اندازه کافی وقت برای ورزش کردن ندارند، بنابراین شرایط زندگی آنها 

منجر به توسعه بیماری می شود.
دکتر »اورفو بوکستون« از دانشگاه ایالتی پنسیلوانیا و دکتر »کاساندرا اوکه چوکوو« 
از دانشکده بهداشت عمومی هاروارد گفتند: به غیر از اضافه وزن، ساعت های طولانی 
کار موجب ابتلا به دیابت نوع 2 می شود و این تنها در میان پایین ترین قشر هر 
جامعه ای از نظر اجتماعی و اقتصادی رخ می دهد؛ نتایج این مطالعه نشان داد کاهش 

وزن و فعالیت بدنی می تواند موجب پیشگیری شود.

نیــم تــای علمی   فنــاوری

محققان با معرفی دستگاه جدید اخطار وضعیت خطرناک قلبی عروقی، گامی 
برای کنترل وضعیت سلامت قلب بیماران برداشتند. 

این وسیله جدید بسیار کوچک در ابعاد پنج سانتیمتر مربع است که به راحتی می توان 
آن را بر روی پوست نصب دائمی کرد تا به صورت تمام وقت وضعیت قلب را بررسی کند. 

به گفته دکتر یانگنگ، محقق دانشگاه نورث وسترن، این دستگاه کاملا نامرئی،کم حجم و 
راحت است.  همچنین این دستگاه با استفاده از سیستم بی سیم و سنسورهای کریستال های 
مایع وضعیت قلب را با تغییر رنگ نشان می دهد. هنگامی که این وسیله تغییر رنگ می دهد 

شخص متوجه می شود که وضعیت نگران کننده ای را در پیش دارد. 
وی در ادامه افزود: تکنولوژی این دستگاه به صورتی است که با دریافت گرمای سطحی 
پوست میزان فشار خون را تشخیص می دهد که این امر ارتباط مستقیمی با بیماری های 
قلبی عروقی دارد. این دستگاه متشکل از ۳600 سلول کریستال مایع با ابعاد کمتر از یک 

میلیمتر و کاملا انعطاف پذیر است. 

تاکسی های کابلی سال 2030
یک گروه از طراحان به منظور کاهش ترافیک، وسایل نقلیه ای طراحی کرده اند 

که توسط کابل بالا و پایین می روند و حرکت آنها هوایی است.
به دلیل تراکم و ازدحام خیابان ها، یک گروه از طراحان راه حلی برای تحرک شهری و 
کاهش ترافیک برای سال 20۳0 ارائه داده اند؛ به گفته این طراحان حمل و نقل تاکسی ها با 
کابل می تواند فرار از ترافیک های شهری باشد و از این طرح می توان در وسایل نقلیه دولتی 
و خصوصی نیز استفاده کرد. این تاکسی ها به شکل یک کابین هستند و هر کابین گنجایش 
دو مسافر را دارد؛ کابین ها توسط کابل های هوایی بالا و پایین می روند و علاوه بر صرفه جویی 
در زمان و فضای شهری، یک راه مناسب و سریع برای حرکت از نقطه ای به نقطه دیگر است.

این روش حمل و نقل هوایی شهری توسط »وینای سینده«، »آبهیشک کاروناکار، 
»سانتوش اس« و »آنوپ پول« طراحی شده است.

برنامه جدید گوشی های هوشمند برای نابینایان 
گوشی های  جدید  برنامه 
اجازه  نابینایان  به  همراه 
خواندن کلمات چاپی مانند 
غذا،  منوی  غذا،  برچسب 
حرکت  زمان بندی  برنامه 
یادداشت های  اتوبوس ها، 
آنها  شنیدن  و  دانشگاهی 
دیگر  از  سریع تر  بسیار  را 
وسایل موجود در بازار فراهم 

می کند. 
برنامه  این  به گفته طراحان، 
مانند برخی وسایل و برنامه های 
مربوط به نابینایان نیست که تنها 
نام آن شنیده شود و هرگز در 

بازار موجود نباشد. درحال حاضر نابینایان سراسر دنیا می توانند از این برنامه استفاده کنند. 
شرکت بلژیکی Sensotec NV و فدراسیون ملی نابینایان آمریکا بیش از چهار سال بر 

روی برنامه KNFB Reader که قیمت آن 99 دلار است، کار کرده اند. 
در حال حاضر این برنامه فقط با سیستم اپل سازگار بوده و شرکت سازنده قصد دارد آن 

را با اندروید و حتی با عینک گوگل مطابقت دهد. 

نوع دوستی و خودخواهی ریشه در ساختار مغز دارد 
پژوهش صورت گرفته توسط محققان آمریکایی نشان می دهد، حس فداکاری 
و ایثار یک مسأله آگاهانه نبوده و ساختار مغزی افراد نوع دوست کاملا با ساختار 

مغزی افراد خودخواه متفاوت است. 
مطالعه صورت گرفته توسط محققان دانشگاه جورج تاون در کنتاکی نشان می دهد، 
بخشی از مغز مرتبط با احساسات در افراد نوع دوست، بزرگتر است که به آنها کمک 

می کند تا نیازهای دیگران را بهتر درک کنند. 
در این مطالعه محققان فعالیت مغز 19 اهداکننده کلیه را مورد بررسی قرار داده و الگوی 
فعالیت مغزی آنها را با 20 داوطلب عادی که سابقه اهدای عضو نداشتند، مقایسه کردند. 
از تصاویر ام آر آی برای بررسی فعالیت عصبی استفاده شد؛ در زمان اسکن، تصاویری از 

چهره های وحشت زده، خشمگین و خنثی به هر دو گروه داوطلبان نشان داده شد. 

نتایج اسکن مغزی و آزمون های رفتاری حاکی از تفاوت ساختاری و عملکردی در مغز 
اهداکنندگان کلیه بود که آنها را نسبت به ناراحتی دیگران حساس تر می کرد. 

براین اساس، زمانیکه اهداکنندگان عضو، تصویر چهره وحشت زده را مشاهده می کرند، 
فعالیت مغزی در سمت راست آمیگدال بیشتر می شد و این افراد بیش از سایر داوطلبان 
قادر به درک و تشخیص چهره وحشت زده بودند؛ آمیگدال یا بادامه مغز منطقه مرتبط با 

احساسات است. 
پروفسور »ابیگیل مارش« نویسنده ارشد مطالعه تأکید کرد: ساختار مغزی نقش اساسی 
در مهربانی فوق العاده ایفا می کند؛ این مطالعه نشان داد که حجم آمیگدال راست در گروه 
نوع دوست بسیار بزرگتر از افراد عادی است و بنابراین می توان گفت که حس نوع دوستی، 

اساس و پایه عصبی دارد. 

هنرنمایی انسان و پهپادها در سیرک
»سیرک خورشید« )Cirque du Soleil( با همکاری موسسه فناوری زوریخ و 
گروه Verity Studios فیلمی از یک سیرک ضبط کرده  است که در آن انسان و 

پهپادها به هنرنمایی پرداخته اند. 
ویدیوی این سیرک که Sparked نام گرفته، طی سه روز در »صحنه ماشین پرنده« 
موسسه زوریخ ضبط شد. این فضا دارای سیستم شکار حرکتی، شبکه ارتباطی بی سیم 

و الگوریتم های پیشرفته اجراکننده نرم افزاری سفارشی برای انجام تخمین و کنترل است. 
پیش تر این فضا برای اجرای پهپادهای سازنده یک برج و تعادل یک آونگ به کار رفته بود. 
در این سیرک، پهپادها بر بالای سر یک انسان حرکت کردند و به حرکات وی پاسخ گفتند. 
آن ها در واقع حرکات از پیش برنامه ریزی شده ای را انجام می دادند و عنصری از فعالیت بین 

پهپادها به چشم می خورد. 
گرچه 10 پهپاد لامپ مانند در این سیرک حضور داشتند، هر یک از آن ها دارای شخصیت 

خاصی بود که در شیوه حرکت آن منعکس شده بود. 

بایدها و نبایدهایی درباره سینوزیت 
به  ابتلا  برای  بینی، آلرژی را عاملی موثر  یک متخصص گوش، گلو و 
سینوزیت دانست و گفت: این بیماران باید در فصول سرد سال از هدبند 

استفاده کنند. 
دکتر بهنام کاظمی با اشاره به اینکه علت اصلی ابتلا به بیماری سینوزیت حاد، 
سرماخوردگی و عفونت های میکروبی است، گفت: درد مستمر در محل سینوس، 
تب شدید و بی حالی از علائم ابتلا به این بیماری است که درصورت درمان دیرهنگام 
ممکن است منجر به ورود عفونت به مغز شود. این فوق تخصص گوش، گلو و 
بینی یادآور شد: آلرژی موجب افزایش خطر ابتلا به سینوزیت و تشدید بیماری 
می شود، بنابراین تشخیص علت ابتلا به سینوزیت جهت درمان و پیشگیری از ایجاد 
کیست در محل سینوس الزامی است. وی با اشاره به اینکه انجام سی تی اسکن 
جهت معاینه سینوس برای افراد کمتر از 15 سال توصیه نمی شود، تصریح کرد: 
پزشک با استفاده از شرح حال بیمار و بررسی حلق و بینی وی، نوع سینوزیت را 
تشخیص می دهد، اما در صورت نیاز از سایر عوامل مانند رادیوگرافی، سی تی اسکن 
و آندوسکوپی نیز به منظور تشخیص راحت تر استفاده می شود. کاظمی خاطرنشان 
کرد: در صورت مشاهده هرگونه تورم در فاصله چشم و بینی کودکان باید فرد هر 
چه سریع تر تحت معاینه پزشک قرار گیرد و مراجعه دیرهنگام نیز می تواند منجر به 
ایجاد عوارض حاد و گرفتاری های کره چشم برای کودک شود. ویی آندوسکوپی را 
بهترین روش جهت تشخیص این بیماری دانست و افزود: استفاده از بخور می تواند 
موجب بهبود این بیماران شود، اما باید استفاده از بخور همراه با موادی مانند 
ویکس، اکالیپتوس و هرگونه عصاره دیگر خودداری شود. وی با تاکید به اینکه 
افرادی که به علت انحراف بینی به سینوزیت مبتلا هستند نباید از بخور سرد 
استفاده کنند، گفت: استفاده از بخور سرد، منجر به تشدید بیماری این افراد 
می شود. بنابراین این افراد باید از بخور آب گرم جهت بهبود بیماری خود استفاده 
کنند. این متخصص گوش، گلو و بینی خاطرنشان کرد: شستن صورت با آب سرد 
هنگام زمستان برای افرادی که مبتلا به این بیماری هستند یا سابقه ابتلا به سینوزیت 
دارند توصیه نمی شود و این افراد نباید در معرض باد مستقیم قرار گیرند. کاظمی با 
اشاره به افزایش آلودگی هوا در فصول پاییز و زمستان، اظهار کرد: آلودگی هوا منجر 
به تشدید این بیماری می شود. این افراد باید از حضور در مکان هایی که به تازگی 
رنگ آمیزی شده نیز خودداری کنند. وی در پایان با تاکید بر اینکه استفاده از عطر 
و ادکلن می تواند منجر به تحریک سینوس افراد شود، تصریح کرد: استفاده از موتور 
و دوچرخه برای بیماران مبتلا به سینوزیت توصیه نمی شود و این بیماران باید در 

سرد  سال از هدبند استفاده کنند. فصول 

لیزر بهترین شیوه درمان واریس 
نتایج یک مطالعه جدید نشان می دهد: بهترین گزینه برای درمان عارضه 

واریس لیزر درمانی است. 
متخصصان انگلیسی در بررسی خود به مطالعه روی ۷98 بیمار مبتلا به عارضه 
واریس پرداخته که بین سال های 2008 تا 2012 برای برطرف کردن این مشکل به 
مراکز درمانی مراجعه کرده و تحت سه شیوه درمانی بستن رگ با لیزر، تزریق دارو 
داخل رگ یا برداشتن رگ از طریق عمل جراحی قرار گرفته بودند. این متخصصان 
انگلیسی پس از گذشت شش ماه نتایج این سه روش را با یکدیگر مقایسه و تاثیر آن 
را روی کیفیت زندگی بیماران بررسی کردند. دکتر »جولی بریتندن« محقق ارشد 
این مطالعه گفت: یافته های بدست آمده حاکی از آن بود لیزر درمانی گزینه ترجیحی 
درمانی برای درمان واریس است. همچنین ما دریافتیم تمامی این سه روش علائم 
همراه با عارضه واریس را کاهش می دهند اما در روش درمانی لیزر مشکلات پس 
از اتمام دوره درمانی کمتر است. واریس رگ های خونی هستند که متورم شده اند 
و کار نکردن صحیح دریچه های موجود در رگ ها باعث بروز این اختلال می شود. 
در مبتلایان به این بیماری، خون به دلیل انقباض ماهیچه های ساق در پا و از طریق 
رگ ها به قلب باز می گردد. به طور طبیعی، دریچه های موجود در این رگ ها مانع 
از آن می شوند تا خون به سمت عقب و در جهت پایین و به سمت پا سرازیر 
شود. به گفته پزشکان مبتلایان به واریس اغلب از درد و ناراحتی رنج می برند. 
همچنین این بیماری موجب می شود زانوها متورم شود و رنگ پوست تغییر کند. 
زنان و مردان به این بیماری مبتلا می شوند هر چند بروز آن در زنان باردار، افراد 
مسن و مبتلا به اضافه وزن بیشتر دیده می شود. افراد نمی توانند از بروز واریس در 
رگ های خود جلوگیری کنند هر چند می توان با رعایت نکاتی از جمله خودداری 
از نشستن و ایستادن های طولانی مدت و خودداری از پا روی پا انداختن هنگام 

نشستن این عارضه را به تاخیر انداخت. 

بسته های آموزشی، کودکان را نابغه نمی کند 
کودکان باید زمینه هوشی استفاده از بسته های آموزشی را داشته باشند.

سیما فردوسی روانشناس گفت: بسته های آموزشی شبیه معلم است و به کودک 
آموزش می    دهد و فکر کودک را باز می کند ولی کودک را نابغه نمی کند و استفاده از 

این بسته ها ملزم به داشتن پیش زمینه هوشی کودک است. 
وی گفت: کودک ممکن است از لحاظ ژنتیک پیش زمینه هوشی خوبی داشته 
باشد ولی این هوش باید پرورش پیدا کند. بسته های آموزشی اگر استاندارد باشند، 
می توانند به بالا بردن هوش کودک کمک کنند. وی در خصوص استاندارد بودن 
بسته های آموزشی کودکان افزود: این بسته ها باید مهر استاندارد داشته باشند و تحت 
نظارت بهزیستی یا سازمان نظام روانشناسی یا سازمان های مربوطه باشد. شماره ثبت 
یا استاندارد این بسته ها باید روی جعبه یا درون آن درج شده باشد. فردوسی در پایان 
گفت: والدین برای دریافت این بسته ها برای کودک خود باید با متخصص مشورت 

کرده و بعد از آن نسبت به تهیه بسته آموزشی مناسب اقدام نمایند. 

جای این ماده شیمیایی
 در بطری آب معدنی خالی است 

یکی از فلزات بسیار مهم برای سلامت بدن در بطری های آب معدنی یافت 
نمی شود.

پژوهشگران به تازگی در تحقیقات خود پی برده اند خوردن آب از بطری آب معدنی 
می تواند سبب ابتلای فرد به انواع بیماری ها به دلیل عدم وجود ماده معدنی منیزیم 

در ترکیبات آب داخل این بطری ها شود. 
گفتنی است، ماده معدنی منیزیم برای سلامت بدن بسیار مهم است و کمبود آن 
می تواند سبب ابتلای فرد به بیماری هایی مانند خستگی، پوکی استخوان، احساس 
تهوع، سرگیجه، درد های عضلانی و تپش قلب شود. بررسی ها نشان می دهند، 
براساس جدید ترین تحقیقات خاصیت بطری های آب معدنی در سراسر جهان به 
گونه ای است که سبب غیر فعال شدن این ماده معدنی می شود و بدن را با کمبود 
منیزیم مواجه می کند. پژوهشگران ماده معدنی منیزیم را در آب نوشیدنی از شیر 

بسیار بیشتر از آب معدنی می دانند. 

تغییر در هورمون های مردانه
 مو را ضعیف می کند 

تغییر هورمون های مردانه سبب تضعیف ریشه های مو در فرد می شود، 
این مسئله را می توان به راحتی در بین خانم ها و آقایان مشاهده کرد.

پرویز طوسی، متخصص پوست گفت: روغن زیتون در برطرف کردن شوره سر 
و تقویت مو اثر نمی گذارد، افرادیکه به شوره سر مبتلا هستند از شامپوهای طبی 

مخصوص آن استفاده کنند.
وی افزود: مو با توجه به بیماری که سبب ضعیف شدن ریشه های آن شده حتی 
تقویت می شود ممکن است جراحی، زایمان یا خونریزی سبب تضعیف ریشه های 
مو شده باشد. همچنین تغییر هورمون های مردانه سبب ایجاد این بیماری در فرد 
می شود. تغییر در هورمون های مردانه را می توان در بین هر دو جنسیت خانم و 
آقا مشاهده کرد. این متخصص پوست ادامه داد: این مسئله که مو به دلیل تغییر 
در هورمونهای مردانه فرد تضعیف شده به وسیله معاینه و آزمایش تشخیص داده 

می شود. 

 k سبزیجات حاوی ویتامین
اثر داروهای ضد انعقادی را کم می کند 

در مصرف داروهای ضد انعقاد باید به تداخل های غذایی توجه کرد. برخی 
مواد غذایی اثر این دارو ها را تشدید می کنند.

سید علی فاطمی داروساز گفت: داروهای ضد لخته با ضد انعقاد با هم فرق می کنند 
بعضی از دارو ها از ایجاد لخته پیشگیری می کنند و گروهی پس از به وجود آمدن 
لخته آن را حل می کنند تا رگ باز شود.   وی افزود: داروهای ضد انعقاد معمولا در 
اورژانس یا آمبولانس استفاده می شوند و جنبه تزریقی و پیشگیری کننده دارند و 
اجازه نمی دهند که اصلا لخته ایجاد شود. فاطمی تصریح کرد: افراد عادی نیازی به 
استفاده از داروهای ضد انعقاد خون ندارند و زمانی باید از این دارو ها مصرف کنند که 
دچار گرفتگی عروق شوند و نگران این باشند که رگ گرفته به خونریزی گرفتار شود. 

ساخت خانه دریایی با الهام از جوجه تیغی 
آیا شما هرگز خانه ای شبیه جوجه تیغی دریایی را تصور کرده اید؟ اکنون رویای 

مارگوت کراسوجویچ برای خانه جزر و مدی هیدروالکتریک محقق شده است. 
این خانه الهام گرفته از موجودات دریایی خارق العاده مانند ستاره دریایی و جوجه تیغی دریایی 
است که مدت هاست شکل متقارن آنها زیست شناسان را مجذوب خود کرده  است.  ایده طراحی 
این منزل برای دریافت انرژی جزر و مد با ورود آب به چندین شیار درونی و بیرونی آن در نظر 
گرفته شده است. قسمت بیرونی آن در خط ساحل قرار دارد که با جزر و مد قسمت درونی 
تحت فشار قرار گرفته و به درون کشیده می شود.  توربین آهنربایی و سیم پیچ های مسی در 
خازن الکترواستاتیک، انرژی موج  را به جریان الکتریکی تبدیل می کند. سلول های خورشیدی 
قسمت های بالایی و بیرونی دارای ساختاری برای جمع آوری نیرویی بیشتر از نور خورشید است 
که انرژی بیشتری فراهم می کنند.  این خانه برای ساکنین مناطق ساحلی از جمله جنوب آفریقا 
طراحی شده که خط ساحلی ناهموار و دریای ناآرامی دارند. تخته سنگ های بزرگ در ساحل 
اجازه مهار و عملکرد بهتر به این خانه را می دهند و در واقع عملکردی شبیه جوجه تیغی دریایی 

با امواج ایجاد می شود. 

دانشمندان موش های فلج را 
قادر به راه رفتن کردند 

از  استفاده  با  توانستند  سوئیس  لوزان«  پلی تکنیک  »موسسه  دانشمندان 
سیگنال های الکتریکی و با فناوری از راه دور، قدرت راه رفتن را به موش های فلج 

بازگردانند. 
، آن ها را فلج کرده بودند و این امر مانع از رسیدن سیگنال های مغزی به بخش پایینی 
نخاع آن ها می شد. با این حال، ارسال یک جریان الکتریکی به داخل عصب های نخاع با 
استفاده از کاشت های جراحی، موش هایی که روی تردمیل بودند را قادر به راه رفتن کرد. 
این دستاورد علمی می تواند منجر به ارائه درمان های توانبخشی شود که به بیماران انسانی 
مبتلا به آسیب های نخاعی امکان راه رفتن طبیعی تر را خواهد داد. در طول این آزمایشات، 
دانشمندان با تغییردادن از راه دور سیگنال های الکتریکی، راه رفتن این حیوانات را کنترل 
کردند. سوژه های آزمایشی هزار گام پیاپی را بدون مشکل برداشتند و همچنین پله هایی با 
طول ها و ارتفاعات مختلف را طی کردند. این موش ها هیچ کنترل اختیاری روی جوارحشان 
نداشتند و این دانشمندان بودند که نخاع آسیب دیده آن ها را برای راه رفتن طبیعی بازفعال و 
تحریک می کردند. این مطالعه بخشی از پروژه اروپایی NEUWalk است که هدف از آن 

آزمایش  فناوری »تحریک الکتریکی اپیدورال« )EES( در بیماران انسانی است. 
دانشمندان نسخه های انسانی از ابزار Gait Platform که برای مطالعه راه رفتن موش ها 
به کار برده شد را برای درمان های بالینی طراحی کرده اند. این سیستم دارای یک تردمیل و 
سیستم پشتیبان روی زمین و همچنین دوربین های مادون قرمز برای شناسایی نشانگرهای 

انعکاسی در بدن بیماران است. 

دستگاهی که از روی پوست
 وضعیت قرمز قلب را هشدار می دهد 

فلفل تند یا شیرین، کدام مفیدتر است؟
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دوست دارید غذایتان آنقدر تند باشد که زبانتان به گز گز بیفتد؟ حتی 
وقتی می خواهید چیپس و بستنی بخورید، باز هم طعم تند و آتشین را 
ترجیح می دهید؟ اگر جوابتان به این سؤال ها مثبت است، پس شما یک 
عاشق واقعی فلفل تند هستید. اما به نظرتان فلفل تند بهتر است یا فلفل 

شیرین؟!
  اگر ظرفیتش را دارید، فلفل تند بخورید!

فلفل تند و فلفل شیرین یا فلفل دلمه ای، محتوی فیبر و آب هستند. هر دو 
حاوی ویتامین C و مقادیر زیادی آنتی اکسیدان و ترکیبات کاروتنوئیدی هستند؛ 
این ترکیبات کاروتنوئیدی مواد محلول در چربی هستند که باعث ایجاد رنگ های 
مختلف از قرمز و نارنجی تیره تا سبز و بنفش و سیاه، می شود. البته طعم تند برخی 
فلفل ها به دلیل مواد قلیایی است که در آنها وجود دارد و طعمي تند و کمی تلخ را 
ایجاد می کند. البته فلفل تند، ویتامین C زیادی دارد و حتی می توان گفت غنی ترین 
منبع ویتامین C است اما از آنجا که در غذاهای ایرانی کمتر استفاده می شود، منبع 
غذایی مهمی برای تامین ویتامین C افراد محسوب نمی شود.  در کل همه فلفل ها 
می توانند به بالا رفتن متابولیسم بدن کمک کنند اما فلفل تند می تواند انرژی غذا را 
تا حد زیادی بالا برده، باعث گرمازایی در بدن شده و در نهایت منجر به کالری سوزی 
و کاهش وزن شود.  با اینکه استفاده بیش از حد از فلفل تند عوارضی ندارد و افراد 
هندی یا ساکنان آسیای دور با وجود مصرف غذاهای بسیار تند که برای ما ایرانی ها 
غیرقابل تحمل است، دچار مشکل نمی شوند اما از آنجا که در فرهنگ غذایی ما، 
خوردن غذاهای تند چندان متداول نیست، سیستم گوارشی بسیاری از افراد به 
غذاهای اینچنینی عادت ندارد و ممکن است بعضی افراد با خوردن این غذاها دچار 
سوزش معده، بالا رفتن فشار خون یا افزایش تپش قلب شوند.  همچنین خوردن 
فلفل های تند به همه افراد، به خصوص افرادی که دچار مشکلات گوارشی بوده، به 
ویژه افراد مبتلا به هموروئید، به هیچ عنوان توصیه نمی شود چون باعث وخیم تر 

شدن حال شان می شود.
  فلفل تند موثرتر است

هر دو فلفل، هم تند و هم شیرین خواص زیادی دارند که مشابه هم است؛ انواع 
فلفل حاوی مقدار زیادی آنتی اکسیدان های مختلف با خواص ضد سرطانی و ضد 
بیماری های قلبی-عروقی و ضد بیماری های مزمن هستند و خاصیت ضد التهابی شان 
بسیار زیاد است. البته تمام این خواص در فلفل تند بسیار بیشتر از فلفل شیرین 
است و شدت تاثیر گذاری اش بیشتر از فلفل شیرین است. تنها مشکل فلفل تند 

این است که برخی افراد نسبت به آن حساسیت دارند و به هیچ عنوان نباید این 
نوع فلفل را مصرف کنند، بنابراین به همه بیمارانی که برای مصرف فلفل تند 

مشکل دارند، توصیه می کنم از انواع فلفل های شیرین، فلفل های دلمه ای 
با رنگ های متفاوت استفاده کنند. این فلفل ها حاوی رنگدانه های 

متفاوتی هستند که هر کدام خواص آنتی اکسیدانی بسیار 
مفیدی دارند و بهتر است تمام بیمارانی که نمی توانند 

با  شیرین  فلفل  کنند،  استفاده  تند  فلفل  از 
رنگ های مختلف میل کنند.

زیادی   C ویتامین  تند،  فلفل 

دارد و حتی می توان گفت غنی ترین منبع ویتامین C است اما از آنجا که در غذاهای 
ایرانی کمتر استفاده می شود، منبع غذایی مهمی برای تامین ویتامین C افراد 

محسوب نمی شود
  زیاد فلفل تند نخورید!

از نظر خواص تغذیه ای تفاوت چندانی بین فلفل تند و شیرین وجود ندارد و فقط 
فلفل ها با رنگ های مختلف، ترکیبات کاروتنوئیدی متفاوتی دارند و از لحاظ ارزش 
غذایی تفاوت چندانی با یکدیگر ندارند. همه انواع فلفل ها حاوی آنتی اکسیدان هایی 
مثل ویتامین E هستند که قوی ترین آنتی اکسیدان است و برای سلامت افراد بسیار 
مفید و موثر. اما از لحاظ تغذیه تفاوت چندانی بین فلفل تند و فلفل شیرین وجود 
ندارد. تفاوت عمده آنها به ترکیبات فلاوونوئیدی و ترکیبات آنتی اکسیدانی برمی گردد 
که باعث طعم تند در برخی فلفل ها می شود. مسلما ترکیبات تند باعث ترشح بیشتر 
اسید معده می شود و افرادی که به غذاهای تند عادت می کنند، در دراز مدت ممکن 
است به مخاط دستگاه گوارشی خودشان آسیب برسانند. چراکه وقتی افراد ذائقه 
خودشان را به تندی عادت می دهند، بعد از مدتی حساسیت گیرنده های حس 
چشایی شان نسبت به طعم تند پایین می آید و به همین دلیل مجبور می شوند مقدار 
تندی غذا را بیشتر کنند تا باز هم طعم تند آن را احساس کنند. طعم تند در حد 
تعادل، طعم مطلوبی است که حتی می تواند قدرت پذیرش غذا را افزایش دهد. اما 
همان طور که گفته شد مصرف بیش از حد فلفل می تواند باعث آسیب به بافت یا 
مخاط دستگاه گوارش شود. در نهایت فراموش نکنید که تغذیه علم تنوع است و 

حد تعادل بسیار خوب است استفاده از هر دو نوع فلفل، تند و شیرین، در 
ایجاد و طعم تند به شرطی که بیش از حد  باعث  می تواند  نباشد، 

تنوع و تغییر ذائقه شود.



اجتماعی6

گفت و گوی  اختصاصی ایمان با پدر کتاب ایران : 

کتاب های آموزشی برای یک دانش آموز یا 
دانشجو، یک ضرورت است

ابوالفضل جوکار قهرودی درادامه گفت و گو با ایمان خاطر نشان کرد : سازمان 
تألیف کتب درسی آموزش وپرورش، منتقد ناشرانی است که به تولید کتاب های 
حل المسائل مشغولند و این نقد کاملاً به جا و درست است. در حقیقت تولید این 
کتاب ها، دانش آموزان را از فکر کردن باز می دارد و آنها را تنبل می کند و اساساً این 
کتاب ها آموزشی نیستند.وی ادامه داد که :  کم رنگ شدن کنکور تأثیری بر فعالیت 
گاج ندارد، چرا که عمده ی کتاب های گاج، کتاب های غیرتستی و غیرکنکوری است 

و گاج از مقطع پیش دبستانی تا کارشناسی ارشد کتاب دارد.
* ممکن است شما هم روزی همانند کانون فرهنگی آموزش، گاج را وقف کنید؟ و 

نظر شما در مورد وقف کردن کانون چیست؟ 
کار آقای مهندس قلم چی قابل تقدیر است، ایشان از پیشکسوتان  حوزه ی آموزش هستند و 
تقریبا از سال ۷0 در همین حوزه به صورت جدی و شبانه روزی کار می کنند و خدمات زیادی به 
دانش آموزان و مدارس ارایه داده اند، به نظر من آقای قلم چی و امثال ایشان قبل از آنکه مؤسسه 
خود و ساختمان آن را وقف آموزش کنند، خودشان را وقف آموزش کرده اند که این موضوع 
باارزش تر است. من در ماه رمضان امسال نیت کردم که انشاءاله طی 20 سال آینده یکصد 

مدرسه و کتاب خانه در سراسر کشور و در نقاط کم برخوردار تأسیس کنم. 
* تفاوت خدمات گاج با کانون فرهنگی آموزش در چیست؟ 

اساساً تمامی مؤسسات آموزشی یک کار را با روش های متفاوت انجام می دهند و هر موسسه؛ 
متقاضیان و علاقه مندان خودش را دارد. در حال حاضر تمرکز ما در گاج بیشتر روی کتاب است 
و تمرکز کانون روی آزمون های آزمایشی، به همین علت در تولید کتاب گاج حرف اول را می زند 

و در برگزاری آزمون، کانون. 
* آموزش وپرورش همواره منتقد جدّی کتاب های آموزشی و کمک آموزشی بوده 

است. به نظر شما این نقد به حوزه ی کتاب های آموزشی وارد است؟
برداشت شما درست نیست. سازمان تألیف کتب درسی آموزش وپرورش، منتقد ناشرانی است 
که به تولید کتاب های حل المسائل مشغولند و این نقد کاملاً به جا و درست است. در حقیقت 
تولید این کتاب ها، دانش آموزان را از فکر کردن باز می دارد و آنها را تنبل می کند و اساساً این 
کتاب ها آموزشی نیستند. ولی به حوزه ی کتاب های آموزشی نه تنها نقدی ندارد بلکه از آنها 
حمایت نیز می کند. در طول این چند سال، ده ها جلد از کتاب های گاج منتخب جشنواره 
رشد آموزش وپرورش شده اند. از سوی دیگر خود آموزش وپرورش در انتشارات مدرسه به تولید 
کتاب های آموزشی و کمک آموزشی مشغول است و با ناشران بخش خصوصی رقابت می کند. 

*  اگر کنکور به طور کامل حذف شود، گاج هم ضعیف می شود؟
خوشبختانه در سال  های اخیر کنکور از تب و تاب افتاده است و دانش آموزان دیگر استرس 
سال های گذشته را ندارند به دلیل آنکه ظرفیت پذیرش دانشجو در رشته های مختلف تقریباً 
برابر با تعداد داوطلبان کنکور است و رقابت فقط در رشته  های خاص و دانشگاه های خاص است 
و این موضوع برای همیشه خواهد بود. در تمام دنیا نیز دانشگاه های خاص و رشته های خاص 
متعلق به افراد سخت کوش هستند. کم رنگ شدن کنکور تأثیری بر فعالیت گاج ندارد، چرا که 
عمده ی کتاب های گاج، کتاب های غیرتستی و غیرکنکوری است و گاج از مقطع پیش دبستانی 

تا کارشناسی ارشد کتاب دارد. 
*  اگر شما ناشر آموزشی نبودید، مثلاً ناشر کتاب های عمومی بودید، می توانستید 

سالیانه 10میلیون جلد کتاب چاپ کنید؟
قطعاً  نه،  بازار نشر آموزشی با نشر در سایر حوزه ها کاملا متفاوت است، خرید کتاب های 
آموزشی برای یک دانش آموز یا دانشجو، یک ضرورت است ولی در مورد سایر کتاب ها این طور 

نیست، کلاً در دنیا کتاب های آموزشی از فروش خوبی برخوردارند. 
* در دنیا سایر کتاب ها نیز از فروش خوبی برخوردارند، چرا در ایران این گونه 

نیست؟
بله، درست است. این موضوع از دو منظر قابل بحث است؛ یکی اینکه اساساً سرانه مطالعه 
در کشور پایین است و کتاب در سبد نیازهای خانواده عمدتاً جایی ندارد که البته این بی علت 
نیست و دوم اینکه مسئولان فرهنگی در کشور ضعیف عمل می کنند. اینکه مردم کتاب 
نمی خرند، دلایل زیادی دارد. اول اینکه؛ قیمت کتاب در ایران به نسبت درآمد متوسط هر 
ایرانی گران است، هرچند نسبت به سایر کشورها  ارزان است و گاهاً در کتاب های هم حجم و 
مشابه، تا یک سوم قیمت است. دوم اینکه؛ کتاب در دسترس مردم نیست. شما امروز در یک 
خیابان به طول 500 متر، حداقل 5 سوپرمارکت 100 متر مربعی و 2 بانک 200 مترمربعی 
می  بینید، ولی ممکن است در یک محلّه، یک کتاب فروشی ۳0 مترمربعی هم نبینید و اگر هم 
وجود داشته باشد، آنقدر مساحتش کم است که کتاب مورد نظر شما را ندارد و مجبورید برای 
تهیه ی کتاب به خیابان انقلاب یا کریم خان مراجعه کنید. به عبارت دیگر، مهم ترین مشکل 
نشر کشور، توزیع و ویترین کتاب است. اگر کتاب در دسترس باشد، مردم کتاب می خرند. شما 
ازدحام مردم در نمایشگاه کتاب را ببینید، در دنیا بی نظیر است.  من یک روز به یکی از مسئولان 
وزارت ارشاد که از شلوغی نمایشگاه کتاب لذت می برد، عرض کردم آقا! اینکه نمایشگاه کتاب 
شلوغ است، یک پیام دارد و آن اینکه ما و شما نیاز مخاطب را در طول سال برآورده نکرده ایم 
و این جمعیت چاره ای جز مراجعه به اینجا را ندارند و دیگر نام این مجموعه، نمایشگاه کتاب 
نیست بلکه فروشگاه بزرگ کتاب است. در دنیا نمایشگاه های کتاب حداکثر به مدت 5 روز 
برگزار می شوند و ناشران از سراسر دنیا چند نسخه از تازه های تألیف و نشر خود را برای عرضه 
و فروش کپی رایت به سایر ناشران و نه خوانندگان می آورند و فقط روز آخر، آن هم در چند 
ساعات پایانی نمایشگاه مردم عادی اجازه خرید این آثار را دارند اما در ایران نمایشگاه کتاب، 
همه ساله در اردیبهشت ماه به مدت 11 روز برگزار می شود و به جز روز اول که صرفاً ناشران و 
اهل قلم اجازه تردد دارند، در 10 روز دیگر جای سوزن انداختن نیست. البته این موضوع نه تنها 
ضعف نیست، بلکه خوب هم هست ولی »نمایشگاه کتاب نیست«.  نمایشگاه کتاب کارکرد 
خودش را دارد و به اقتصاد نشر خصوصاً در عرصه های بین المللی کمک زیادی می کند. پیشنهاد 
می شود، یک نمایشگاه کتاب به سبک نمایشگاه های کتاب مطرح دنیا در ایران راه اندازی شود. 
اگر تعداد کتاب فروشی های خوب و بزرگ که مردم قبل از انتخاب کتاب بتوانند آن را ببینند، 
ورق بزنند و چند جمله ای را بخوانند، در کشور زیاد باشد، هم مشکل کاهش شمارگان کتاب 
حل می شود و هم  سطح آگاهی جامعه بالا می رود. جالب است بدانید که تعداد ناشران در ایران 
بیشتر از تعداد کتابفروشان است! طبق آمار وزارت ارشاد تا پایان سال 92 حدوداً 11000 ناشر 
اسمی داریم، یعنی این تعداد مجوز نشر صادر شده است و از این تعداد حدوداً ۳500 ناشر 
فعال داریم، در حالی که تعداد کل کتاب فروشی ها  و لوازم التحریر فروشی هایی که کتاب هم 
عرضه می کنند در سراسر  کشور، حداکثر 2500 مرکز است.  نکته سوم اینکه، اطلاع رسانی در 
حوزه ی کتاب ضعیف است، به عبارت دیگر هزینه ی تبلیغات در ایران بالاست و برای یک ناشر 
توجیه ندارد که کتاب های خود را از طریق صداوسیما، جراید و تبلیغات محیطی سطح شهر 
معرفی کند. البته در سال های اخیر برای تبلیغ کتاب،  تخفیف هایی قائل شده اند ولی به هیچ  
عنوان کافی نیست. بنابراین مخاطب از وجود کتاب های خوب، بی اطلاع است.  نکته ی چهارم، 
نبود اهتمام مسئولان کشوری به امر ترویج کتاب و کتابخوانی در مردم یا حداقل مجموعه تحت 
مسئولیت خود است. به نظر می رسد، این موضوع آنقدر اهمیت داشته باشد که در قالب های 
کاملاً مشخص از طریق هیأت دولت مورد پیگیری قرار گیرد.  نکته ی پنجم که خیلی جالب 
است، کاهش شدید اعتبارات حوزه ی نشر کشور است!!! اعتبارات حوزه ی نشر کشور در پایان 
سال 85 بالغ بر 90 میلیارد تومان بوده است. با گذشت سال ها و با وجود توسعه ی فعالیت ها 
و افزایش تورم های آنچنانی، این اعتبارات در پایان سال 92 به 60 میلیارد تومان کاهش یافته 
است!!! با بررسی ظاهری این موضوع به راحتی می توان مظلومیت و محرومیت موضوع نشر را 
در کشور دریافت. این در حالی است که اعتبار حوزه ی چاپ هنوز به5 میلیارد تومان هم نرسیده 
است!! در چارت سازمانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، مسئولیت حوزه ی نشر تحت عنوان 
مدیرکل کتاب و کتاب خوانی زیرمجموعه معاونت فرهنگی است، یعنی در این وزارتخانه ابتدا 
شخص وزیر، سپس معاون فرهنگی و در آخر مدیرکل کتاب و کتاب خوانی به صورت مستقیم 
عهده دار این مهم هستند. به نظر من در کشوری مثل ایران که رهبری فرهیخته ی آن، خود به 
عنوان یک کتاب شناس و نویسنده ی حرفه ای، به این میزان به امر کتاب و کتاب خوانی تأکید 
دارند و تقریباً در تمام نمایشگاه های کتاب شخصاً حضور پیدا می کنند و پیگیر فعالیت ناشران 
هستند و در کشوری که  ۳500 ناشر فعال در طول یکسال، ۷0هزار عنوان کتاب را در شمارگان 
بیش از 150میلیون نسخه با گردش مالی بالغ بر 1100 میلیارد تومان چاپ می کنند، ما باید 
وزارت کتاب و کتابخوانی داشته باشیم، نه اداره ی کتاب و کتابخوانی و یا حداقل معاونت کتاب 
و کتابخوانی آن هم با بودجه ی حداقلی ۳00 میلیارد تومان آن وقت می توان شمارگان کتاب را 
در 2 و حتی ۳ ضرب کرد.  به اعتقاد من هیچ یک از مسئولان وزارت فرهنگ و ارشاد نتوانسته اند 
از ظرفیت های حمایتی رهبری برای توسعه ی حوزه ی نشر استفاده کنند و این موضوع جای 
تأمل دارد!  جالب است بدانیم، بودجه و یارانه ی سینما در پایان سال 92 یکصد و بیست میلیارد 
تومان بوده است و گردش مالی سینما تا پایان سال 92 حداکثر دویست و چهل میلیارد تومان، 
یعنی معادل 50 درصد کل گردش این صنعت، یارانه تخصیص داده شده است.  این در حالی 
است که گردش مالی کتاب در پایان سال 92، بیش از هزار میلیارد تومان بوده است و بودجه 
و یارانه ی کتاب در پایان سال 92 شصت میلیارد تومان! قطعاًً پیشنهاد این نیست که بودجه ی 
سینما کاهش یابد ولی می توان انتظار داشت که بودجه ی کتاب حداقل یک رشد 500 درصدی 
داشته باشد.  به یاد دارم که چند سال پیش، صداوسیما برای حمایت از سینما، آگهی تلویزیونی 
برخی از فیلم ها را رایگان پخش می کرد. من به همراه چند نفر از ناشران که از این موضوع 
باخبر بودیم، به یکی از مدیران بازرگانی صدا و سیما مراجعه کردیم. ضمن تشکر از این اقدام 
مثبت، خواستار اجرای این موضوع برای معرفی کتاب های غیردرسی شدیم. ایشان فرمودند که 
امکانپذیر نیست و چون کار سینما یک کار فرهنگی است، این اقدام را کرده ایم.گفتم:» چشم ما 

روشن، از کی تا حالا تولید کتاب یک کار غیرفرهنگی است؟!«  
* مطالب شما قابل توجه و تأمل هستند آیا تا به حال آنها را با مسئولان وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی مطرح کرده اید؟
بله، در اسفندماه سال 92 دیداری با جناب آقای دکتر جنتی وزیر محترم فرهنگ داشتم و 
مطالب خود را بیان کردم و ایشان نیز استقبال کردند و فرمودند پیشنهادهای خود را به صورت 
مکتوب و مبسوط به من ارائه دهید و در فروردین ماه سال جاری طی یک نامه ی 12 صفحه ای، 
49 مورد از مسائل و مشکلات حوزه ی چاپ و نشر را که به ذهنم می رسید برای شان مکتوب 

و ارسال کردم. 
* آیا اقدامی انجام داده اند؟

خبر ندارم؛ البته این مسائل کار چند ماه و یکسال نیستند، خیلی از این مطالب زیربنایی 
است ولی باید از یک جا با برنامه ریزی بلندمدت و مدیریت جهادی شروع شوند. کار فرهنگی 

دشواری ها و ملاحظات خاص خودش را دارد.

مروری بر زندگانی و شخصیت
حضرت فاطمه معصومه )س(

 سلام و درودی پیچیده در حریری از صداقت و محبت تقدیم به شما ای فاطمه 
معصومه . ای میزبان اهل قم .  ای  گوهری که پنهان ماندی درصدف آفرینش .

تو را میزبان قم خواندم ! نه ؛ تو میزبان عالمیانی ، یادگار  آدمی تا خاتم .
 گفتارم فروتر از شخصیت توست و تو فراتر از گفتار و درک منی ، و اینها در وصف تو 

سرشکسته اند و قلم در تصویر مقامت سرافکنده .
مگر می توان دریای را به جویی جای داد، یا عالمی را در دل خاک پنهان کرد؟

ای کریمه ! ما تشنگانیم و تو نهر زمزمی ، آب حیاطی در جام عالم، صدها افلاطون 
طفل ابجد خوان تو هستند و جام حکمت قطره ای است از دریای معرفت تو.  وارث علم 

پدر هستی و بهره مند  از شکیبایی برادر.
جان ماکه ارزشی ندارد ، جان پدر فدای  تو بادو گوهر هستی بلا گردان تو ...

 عصمت از نام تو معنا بر گرفت و کرم از خوی تو زیور ستاند. عصمت و ورع برای 
تو مایه  افتخار نیست ؛ بلکه برای  عصمت و کرم مایه   مباهات است  که در جان تو 

معتکف  شده اند.
 بارگاه آسمانی ات مایه رشک وغبطه فردوس  برین است و آستان ملک پاسبانت 
وعده گاه اهل یقین . هر که توفیق دیدار این آستان یافت، مرهمی برجان بیمارش 
می نهی و جام  زرین آب  زلال بهشت ارزانی اش می کنی . مرهمی که داروی همه 

بیماری هاست و آب   زلالی که همه تشنگی ها را می زداید.
در حریمت نوح کشتیبانی می کند و زائرت آهنگ پادشاهی سلیمانی می نوازد.

در این بارگاه ، موسای  عمران درتکلم با خداست و فرزند مریم حواریون تو را طبابت 
می کند . 

ساکن بارگاهت جبرئیل امین است و وامدار نور توست  صبح مبین .
بسیار علمان دین و فقیهان سترگ و  عارفان و اصل سر بر آستانت نهاده اند و بوسه 
بر درگاهت افشانده اند و جسم    و جان خود در این منزل به خاک سپرده اند . به امید 

شفاعتی که در قیامت از تو به آنان برسد؛  ای کریمه آفتاب.
مشتاقان سفر اززمین تا آسمان ، بر مرکب لطف و احسان تو سوار می شدند و این 
مسیر را چون معراج رسول خدا )ص( می پیمایند ، فراتر از سرعت خورشید و سریع تر 

از راه پیمایی ماه شب افروز .
 و  چون برتارک  آسمان می نشینند ، طعنه می زنند برهمه کسانی  که خاک نشینی 

اختیار کرده اند .
اوج می گیرند تا  سجده گاه جبرئیل  ، تا آن جا که  ابراهیم خلیل تذکره اعتکاف  

گرفت .
از دوری برادرت چه بگویم و چه مرثیه ای سرایم ؟! شرمنده ام که گفتن این حکایت 

یادآوری اندوهی است که در واپسین ماه های عمرت ، تو را نشانه رفت .
دوری روی برادر سوختت /  چشم تا دیدار دیگر سو ختت
را این دیدار پر خوف و خطر / تو به او مشتاق او مشتاق تر 

 بهتر  است در این مقوله سخن کوته کنم و به این بسنده سازم که این جدایی 
تاقیامت نماند، که در روز خاک سپردن پیکرپاک شما در همین مکان که  امروز بارگاه 
شما نور به آسمان می پاشد ، حضور یافت و با نهادن پیکرتان در دل خاک دیدارها 

زنده شد .
ای کریمه ی  زمان و زمین! در این جا خیل مشتاقان به عرض ارادت و بوسیدن 
آستانتان فرا آمده اند ؛ احساس غربت مباد بردل پر ا حساست و گوهر اشک مباد بر 

دامان پر مهرت .
منتی بگذ اروغربت واگذار / ای تو را جمع محبان بی شمار

این سرا که در آن آرمیده اید ، دور است از بارگاه رسول خوا و از سرزمین مادریتان 
تان آن جا که درآن سر بربالین نوزادی و نوجوانی و جوانی نهادید؛ اما دل  آن جاست 
که دلدار آن جاست ؛ در سرزمین قم هزاران هزار مشتاق و دلد اده دارید که هر کدام 
افتخار  نوکری شما را در کارنامه دارند ؛  پس کدام غربت تو را می آزارد ؟  تو در این 

زمین از هر آشنایی  ، آشناتری .
ما گدایانی هستیم که بر خوان احسان تو جمع آمده ایم ، تو بارانی هستی بر سرزمین 

تشنه دل و جان ما . 
 اگر چه کاهلیم در گدایی ؛ اما امید آن داریم که فن دعاو درخواست را به ما بیاموزی .

ما همه پای سبت توایم ؛ای آن که خاکت دامن گیر است وسفره ات نمک گیر .
چشم  ما برگنج شفاعت توست ، تا توشه روز قیامت بیندوزیم . داروی تو درمان 
همه بیماری هاست و هممه طبیبان دانش اند و ز تواند " تنت به نازطبیبان نیاز مباد".  
چشم بد روز گار  از بارگاهت به دور باد و آفتاب تا صببح قیامت به گنبد و آستانت 
درخشان و ماه وامدار روشنایی آسمان آبی است . ای کریمه آفتاب و مهتاب کبوتران 
حرمت ، طواف کنندگان بیت معمورند و زائرانت تا آن سوی افق رهسپار و مهدی فاطمه 
گاه و بیگاه نظاره گر همه آنچه دردل این سرزمین می گذرد . دیری نمی پاید که آستان 
تو با آستان ظهور پیوند می خورد . پس آن گاه  مشتاقان زیارت تو نسیم خوش ظهور 

را خنکای دل و جان می کنند و تا آن روز به خدای بزرگت می سپارم :
ای بتول  آل احمد فاطمه ! /  تالی دخت محمد ، فاطمه !

دلیل ایستادن کودکان در مقابل تلویزیون و 
ریختن آب بروی زمین 

یک تا سه سال، مهمترین مراحل رشدی کودکان است زیرا در این گره سنی 
کودکان به »خودباوری« می رسند و سعی دارند با انجام راهکارهای مختلف این 

خودباوری و استقلال را اثبات کنند. 
دکتر مهدی بیاتی، روان شناس کودک در ارتباط با نحوه صحیح رفتار با کودکان یک تا سه 
سال گفت: گروه سنی یک تا سه سال از مهمترین مراحل رشدی کودکان است زیرا هرچقدر 

سن کودک پایین تر باشد به همان میزان پذیرش و یادگیری ها بالاتر و ماندگارتر است. 
عوام از مراحل رشدی کودک به عنوان »لجبازی« یاد می کنند

بیاتی همچنین تصریح کرد: دانستن مراحل رشد کودک توسط والدین از مهم ترین عواملی 
است که در تربیت مناسب کودک نقش بسیار موثری دارد. وی ادامه داد: کودکان در گروه 
سنی یک تا سه سال به خودباوری می رسند و »من« در آن ها شکل می گیرد و می خواهند با 
انجام راهکارهای مختلف مانند انجام دادن کارهای روزمره، انتخاب لباس و غیره این استقلال 
را به والدین خود اثبات کنند. بیاتی در این باره تصریح کرد: متاسفانه عوام از این مراحل 
رشدی کودک که رشد استقلال و منیت آن است به عنوان »لجبازی« یاد می کنند. وی 
افزود: اگر تصور ما از استقلال کودک، لجبازی  کردن وی باشد، متناسب با همین طرز فکر 
رفتارهای نامناسبی را در مقابل کودک انجام می دهیم تا لجبازی وی کم تر شود و این رفتارها 
کاملا نتیجه عکس دارد. بیاتی در ارتباط با شکل گیری خودباوری در کودک و نقش آن در 
آینده فرد گفت: کودک برای اینکه بتواند آینده خوبی داشته باشد باید خود باوری در آن شکل 
بگیرد و تنها راه آن نشان دادن منیت کودک در گروه سنی یک تا سه سال است. وی تصریح 
کرد: این بدان معناست که باید به کودک فرصت دهیم فعالیت های روزمره از قبیل خوردن 
غذا، پوشیدن لباس و غیره را خودش انجام دهد. بیاتی افزود: اینکه والدین خود باوری کودک 
را نپذیرند و از آن با عنوان لجبازی یاد کنند باعث می شود عزت نفس کودک رشد نکند و 
فرد دچار کمبود اعتماد به نفس در آینده شود و این مسئله در موضوعات مختلف اجتماعی، 

 تحصیلی، کاری و ازدواج و غیره فرد مشکلات جدی را به وجود می آورد. 
در گروه سنی زیر شش سال واژه ای به نام لجبازی نداریم

این روانشناس کودک ادامه داد: والدین باید قبول کنند در گروه سنی زیر شش سال واژه ای 
به نام لجبازی نداریم و رفتارهای کودکان در این دوره تنها تقلید و انعکاس از رفتار والدین 
است و برای اثبات خود این رفتارها را انجام می دهند. بیاتی همچنین گفت: اگر والدین به 
فرزندان خود اجازه ندهند که خودباوری و استقلال خود را به نمایش بگذارند فرد در آینده 
در تمام تصمیمات خود دچار شک و دودلی می شود. این روان شناس کودک در ارتباط با 
برخی از رفتارهای کودکان مانند نگهداشتن مدفوع گفت: کودکان یک تا سه سال با نگهداری 
مدفوع خود یا دفع یکباره آن احساس لذت می کنند و این رفتار متناسب با گروه سنی آنان 
است. وی افزود: اگر والدین در مقابل این رفتارهای کودک بداخلاقی کنند باعث می شود فرد 

در آینده دچار مشکلات عدیده ای شود. 
دلیل ایستادن کودکان در مقابل تلویزیون، ریختن آب و غذا بر روی فرش

بیاتی همچنین درباره رفتارهایی از قبیل ایستادن جلوی تلویزیون، ریختن آب و غذا بر 
روی فرش و زمین گفت: جلب توجه در این گروه سنی مهمترین هدف است و دلیل آن 
شکل گیری استقلال و »من« در فرد است. وی تصریح کرد: کودک در این سن می خواهد 
فعالیت هایی را انجام دهد که مورد توجه و دیده شدن واقع شود و اگر والدین به نکات مثبت 
کودک توجه نکنند، وی از طریق رفتارهای منفی که حساسیت پدر و مادر را بر می انگیزد 
مانند ایستادن جلوی تلویزیون،  ریختن آب و غذا روی زمین، پرت کردن اشیا و غیره اقدام 

به جلب توجه می کنند. 

"روزگاری خوشحالی زایدالوصفی داشتم از اینکه 
ردای معلمی را بر هر شغل دیگری ترجیح دادم و 
دلخوش بودم کار فرهنگی، هنر هر کسی نیست. 
تلاشی زایدالوصف می خواهد تا بتوانی الفبای زندگی 
را به فرزندان این آب و خاک بیاموزی و شادمان باشی 

به این هنر بزرگ. 
از آن روزها سال ها می گذرد و همچنان عطش یاد دادن را 
در خود حس می کنم، هرچند از چهره پر انرژی آن روزگار 
تنها شبحی مانده با کوهی از مشکلات رنگارنگ که امان را 
بریده و دیگر نایی برایش باقی نگذاشته؛ این شبح امروز از 
ساده ترین امکانات محروم است؛ به نامش افتخار می کند اما 

نام به تنهایی آب و نان نمی شود " 
حقوق  "متوسط  عنوان  تحت  خبری  پیش  روز  چند 
فرهنگیان، 1.5 میلیون تومان" به نقل از معاون وزیر آموزش و 
پرورش درج شد که واکنش های متفاوتی را به همراه داشت، 
یادداشت بالا نیز از سوی یک معلم متعهد کشورمان به ثبت 

رسیده است. 
به دنبال نظرات متعددی که پس از انتشار این خبر صورت 
گرفت، این دغدغه را با علی اصغر فانی، وزیر آموزش و پرورش 
در میان گذاشتیم. پس از مروری بر نظرات منعکس شده از 
سوی مخاطبان در مورد خبر مذکور، پاسخ وزیر آموزش و 

پرورش در ادامه خواهد آمد. 
بخشی از نظرات فرهنگیان به شرح زیر است: 

- آقا خدا رو شاهد می گیرم من با مدرک فوق لیسانس 
9۳0 هزار تومان حقوق می گیرم، هیچ قسطی هم از حقوقم 

کم نمیشه. کدوم یک میلیون و پانصد؟ 
نور چشمی های شما در دفتر بیکار هستند ولی ما هفته ای 

24 ساعت در کلاس هستیم. 
- من در یکی از دبیرستان های بسیار خوب شیراز کار 

می کنم، در این دبیرستان اغلب معلمان سنوات بالای 20 
سال و مدرک کارشناسی ارشد به بالا دارند. من مدرک دکترا 
با 2۳ سال سنوات خدمت دارم. از بین 50 نفر حقوق چهار یا 
پنج هستم ولی دریافتی من یک میلیون و 600 است؛ البته نه 
وام دارم نه چیز دیگری. حکم بنده یک میلیون و 8۳0 است. 
نمی دانم این رقم ها از کجا می آید، کاش معاون آقای وزیر 
روش محاسبه میانگین را به ما یاد می داد؛ البته دبیران مدرسه 
ما بیشترین حقوق را در ناحیه چهار شیراز دریافت می کنند. 

- دروغی است بزرگ. 
- با ۳2 سال کار تجربه ای و 2۷ سال کار رسمی و مدرک 
لیسانس یک میلیون و 200 هزار تومان حقوق می گیرم، این 

میانگین حتما برای مدیران است. 
-بعد از 24 سال سابقه تدریس هنوز زیر حکم بنده یک 
میلیون و پانصد هزاره چطور میشه متوسط حقوق اینقدر 

باشه؟ چرا دروغ تحویل مردم می دید؟ 
- متوسط حقوق سایر کارمندا و مزایای سایر کارمندان رو 

هم با معلما مقایسه کنید خواهشا. 
- اصحاب رسانه هم این قشر مظلوم را از یاد برده اند تا 
تراژدی فرهنگ شکل جدی تری به خود بگیرد شما بگویید 
یک فرهنگی بازنشسته با حقوق اندک خود چگونه می تواند 
بی دغدغه روزگار بگذراند؟ پس تکلیف تجارب چه می شود؟ 

می ماند برای وقتی دیگر شاید. 
- روزگاری خوشحالی زایدالوصفی داشتم از اینکه ردای 
معلمی را بر هر شغل دیگری ترجیح دادم و دلخوش بودم کار 
فرهنگی، هنر هر کسی نیست. تلاشی زایدالوصف می خواهد 
تا بتوانی الفبای زندگی را به فرزندان این آب و خاک بیاموزی 
و شادمان باشی به این هنر بزرگ از آن روزها سال ها می گذرد 
و همچنان عطش یاد دادن را در خود حس می کنم هرچند 
از چهره پر انرژی آن روزگار تنها شبحی مانده با کوهی از 

مشکلات رنگارنگ که امان را بریده و دیگر نایی برایش باقی 
نگذاشته؛ این شبح بی روح امروز از ساده ترین امکانات محروم 
است به نامش افتخار می کند اما نام به تنهایی آب و نان 

نمی شود. 
- این خبر کذب محض است. حقوق یک دبیر ریاضی با 
10 سال سابقه در منطقه محروم حدود یک میلیون و بیست 

هزار تومان است. 
- این اطلاعات را از کجا آورده اید؟ بنده با 20 سال سابقه 
و مدرک فوق لیسانس یک میلیون و پانصد نمی گیرم، در 
صورتی که خیلی ها در مدرسه و منطقه ما از این مبلغ هم 
کمتر می گیرند، چطور می شود که میانگین حقوق معلمان 
این مبلغ باشد؟ اگه منظورتان مدرسان شاغل در دانشگاه 

فرهنگیان است بله این مبلغ درست است. 
- آقایان کاش می گفتن خودشان چقدر می گیرن و معلم 

چقدر؟ اصلا نمی تونن حتی یک ماه مثل ما زندگی کنن. 
- اگه یک و نیم میلیون رقم کمی برای حقوق فرهنگیان 
عزیز هست، پس خیل عظیمی از بازنشستگان که بعد از سی 
سال خدمت حقوقشون به زور به هفتصد هزار تومن می رسه 

چه باید بکنند...!!! 
- عجب دروغ شاخداری!!! من با مدرک فوق لیسانس و 29 
سال سابقه هنوز دریافتی ام 1400000 تومنه . این مسئول 
بر چه مبنایی این را می گوید؟ بگذریم که وزارت نشینان از 

مزایای فراوانی برخوردارن که معلمان از آن بی بهره اند. 
- آقای محترم من یکی از آموزگاران روستاهای دور افتاده 
سیستان و بلوچستان با هشت سال سابقه کاری هستم 
نمیدونم این میانگین حقوقی شما مال کجا بود؟ من با این 

سابقه یک تومان حقوقم هست. 
- بعد از 1۷ سال سابقه، حقوقم یک میلیون است. 

- وقتی مسئول مربوطه ما این گونه صحبت می کند واقعا 
باید برای معلمان تاسف خورد. هیچگونه بیمه خوبی نداریم. 
حقوقم بعد هشت سال سابقه کاری به زور به یک میلیون 
می رسد. مزایا و اضافه کار که اصلا وجود ندارد. تمام سازمان ها 
بن یا هر تشویقی دیگری به کارکنان خود می دهند، اما معلما 
از اول سال هر ماه شاهد کسری حقوق خود بعلت نرخ جدید 

بیمه ها و مالیات هستند. 
- والله من با هفت سال سابقه یک میلیون حقوق می گیرم 
با مدرک فوق لیسانس در صورتی که یکی از اقوام ما نیروی 
خدماتی یک دانشگاه است و یک میلیون و ۷00 با مدرک 
پنجم می گیرد.  وزیر آموزش و پرورش درباره این موضوع 
تومان متوسط دریافتی  گفت: یک میلیون و 500 هزار 
فرهنگیان رقمی است که سیستم های ما نشان می دهند، 
حتی اگر دریافتی معلمان یک میلیون و 500 هزار تومان 
باشد و کمتر از آن نباشد، بازهم معتقدیم این رقم باید افزایش 
یابد.  وی افزود: البته دولت محدودیت هایی دارد و ما در حال 
پیگیری هایی هستیم و امید است گشایشی در این خصوص 
فراهم شود.  وزیر آموزش و پرورش در پایان اعلام کرد: 
افزایش فوق العاده شغل معلمان مقطع ابتدایی نیز اکنون در 

حال پیگیری است. 

از آنجایی که دارو و درمانی برای کودکان مبتلا به اختلال بیش فعالی به تنهایی 
پاسخگو نیست، والدین بهتر است روش های تربیتی و برخورد مناسب با این کودکان 
را فرا بگیرند اما به راستی چگونه باید با این کودکان برخورد کرد؟ روش های تربیتی 

مناسب این کودکان کدام هستند؟
بزرگ کردن هر کودکی به آموزش والدین نیاز دارد اما کودکی بیش فعال نیروی ویژه ای را 
می طلبد. اگر به عنوان والدین کودک، نقش خود را به خوبی در مقابل همه کسانی که در درمان 
کودک شرکت دارند – مانند معلمان، پزشک، روانشناس و حتی سایر اعضای خانواده – ایفا کنید، 
مهمترین و بهترین مدافع کودک هستید. نتیجه این حمایت ها و آموزش ها این است که می توانید 
به کودک بیش فعال خود کمک کنید به سوی موفقیت گام بردارد. در اینجا چند روش مناسب 

برای رفتار با این کودکان را بیان می کنیم:
1- نگرش و افکار خود را تغییر بدهید.

از آنجا که تعدادی از انتظارات، باورها و پیش داوری های خاص والدین باعث بروز مشکلات 
ارتباطی والد و کودک می شود، لازم است برخی از شناخت ها در نخستین مرحله اصلاح شوند. 
مثلا به عنوان والد باید بدانید: رفتار کودک مربوط به یک اختلال است و از روی قصد و عمد 
نیست، کودک توانایی یادگیری و موفقیت دارد، کودک مجموعه ای از توانایی های منحصر به 
فرد را دارد که این ویژگی ها ارزشمند هستند. به صورت خلاصه هر چقدر می توانید در مورد این 

بیماری بیاموزید؛ هر چقدر بیشتر بدانید می توانید به کودکتان بهتر کمک کنید.
2- گوش دادن و صحبت کردن درست را بیاموزید.

باز نگه داشتن پل ارتباطی میان والدین و کودک فوق العاده مهم است و موج می شود اختلاف ها 
و تعارض های میان والدین و کودک به شکل مؤثری از میان برداشته شود و از وخیم تر شدن 

روابط میان آنها جلوگیری کند. برای این مورد پیشنهاد می شود:
- رفتار خود را با سن کودک متناسب کنید.

- در هنگام صحبت با کودک ارتباط چشمی با او داشته باشید.
- با جملات ساده صحبت کنید.

- خود را به جای کودک بگذارید.
- سعی کنید هدف او را از بروز چنین رفتارهایی کشف کنید و برای گوش دادن به صحبت های 

کودک خود وقت بگذارید.
- آرام ولی محکم صحبت کنید. اگر معمولا هنگامی که کاری از کودکتان می خواهید صدایتان 
را بلند می کنید، کودک می آموزد هنگامی که صدایتان را به حداکثر نرسانده اید، به شما بی 

توجهی کند.
- احساستان را به کودک بگویید. بدون اینکه مستقیم از کودک انتقاد کنید، به او بگویید در 
مورد اعمال و رفتارش چه احساسی دارید. برای مثال: »به خاطر اینکه موهایت را شانه نمی کنی 

واقعا ناراحتم« یا »وقتی به موقع نمی خوابی، واقعا نگران می شوم.«
3- توجه مثبت به کودک نشان دهید.

فقط زمانی می توانید با موفقیت برای فرزند خود حد و مرز قوانین را تعیین کنید که به 
ویژگی های مثبت او توجه نشان دهید.

مؤثرترین راه برای آموزش رفتار خوب، شکل دادن رفتار یا تحسین است. اگر هنگام تحسین 
کودک خود، راهنمایی های زیر را به کار ببندید، متوجه خواهند شد این کار به عنوان یک روش 

تربیتی و انضباطی بسیار مؤثر است.
- به کودک خود بگویید که کدام صفات او را می پسندید. دست کم چند بار در روز کودک 

خود را تحسین کنید.
- به طور مناسب و مقتضی تحسین کنید. برای دریافت پاسخ های بهتر، نوع تحصین را با سن 
و اخلاق کودک متناسب کنید. برای نمونه در آغوش گرفتن، بوسیدن، نوازش کردن و دیگر 
نشانه های عملی محسبت همراه با کلمات مهر آمیز برای کودکان مناسبتر هستند. به این نکته 
توجه داشته باشید که همیشه از جملات متنوعی برای این کار استفاده کنید، زیرا کودک بعد از 

مدتی از جملات تکراری خسته می شود.
- بازخورد فوری نشان دهید و رفتار کودک را برای موفقیت های کوچکتر نادیده نگیرید.

- کودک را با افراد دیگر مقایسه نکنید.
- روزانه پانزده تا بیست دقیقه از وقت خود را به کودک اختصاص دهید تا روابط والد – فرزند 
نزدیکتری ایجاد شود و زمینه برای تخلیه هیجانات نیز صورت گیرد. در این اوقات به کودکتان در 

انتخاب فعالیت یا تکلیف، حق انتخاب بدهید و کودک نقش اصلی را بر عهده بگیرد.
4- دستورات مؤثر و مناسب بدهید

کودکان دچار اختلال بیش فعالی در کنترل حواس خود ناتوان هستند. بدین ترتیب 
وقتی می خواهید کودک رفتار خاصی داشته باشد یا کار خاصی انجام دهد، باید حواس 

خود را متمرکز کند. برای آموزش این مرحله از مداخله موارد زیر پیشنهاد می شود:
- محیط خانه را بازسازی کنید. فعالیت ها و شلوغی ها و تماس های تلفنی 

غیرضروری را کاهش دهید و تلویزیون را خاموش کنید.
- برای تقویت توجه کودک ابتدا از بازی »نگاهتو برنگردون« استفاده کنید. 
بدین ترتیب که شما و کودکتان به چشمان یکدیگر خیره شوید، هر کس زودتر 
خسته شود و نگاهش را برگرداند، بازنده است. پس از اینکه کودک خیره شدن 
را به خوبی یاد گرفت، به او بیاموزید حواسش را روی کسی که در حال صحبت 
کردن است، متمرکز کند یا به عبارتی »رادارش را روی او قفل کند«. هنگام 
غذا خوردن به طور عمد ترتیبی بدهید تا افراد مختلف صحبت کنند و ببینند 
آیا کودک این بازی را درست انجام می دهد یا نه. فراموش نکنید در صورت 

انجام درست این تمرین، کودک را تحسین کنید.
- مطمئن شوید کودکتان وظایفش را متوجه شده است و از او بخواهید 

دستور را با صدای بلند تکرار کند.
 - برای انجام کارها از کودک خواهش نکنید. اگر شما در مورد 
مسئله ای از کودک خود خواهش کنید، باید انتظار جواب »نه« را 

داشته باشید.
 5- به کودکتان نحوه انجام درست فعالیت ها را آموزش 

دهید.
والدین همیشه مشتاق هستند کودک بتواند از خودش مراقبت کند، 

رفتارش را کنترل کند و رفتاری مسئولان داشته باشد. برای اینکه به طور 

مؤثر والدین این کودکان باشید، باید یک مدیر مؤثر باشید؛ زیرا شما در حال اداره فردی هستید 
که سطح خود کنترلی اش پایین است. تعامل شما با کودک باید ثابت و قابل پیش بینی باشد. 

برای آموزش این مرحله از مداخله، موارد زیر پیشنهاد می شود:
- فعالیت هایی را انتخاب کنید که کودک قادر به انجام آنها باشد.

- قوانین باید به صورت شفاف و خلاصه شده باشد. کودک باید به طور دقیق بداند شما چه 
انتظاری از او دارید.

 - وظایف را به مراحل کوچکتر تقسیم کنید.
- به کودک خود بگویید چه کاری را باید انجام بدهد، نه اینکه چه کاری را نباید انجام بدهد، زیرا 

باید به این کودکان شروع راه را نشان دهیم، نه اینکه آنها را متوقف کنیم.
- به کودک علامتی نشان دهید که به او بهماند زمان شروع کارش است؛ از کودک بخواهید به 

شما بگوید در شروع، وسط و پایان چه کارهایی را انجام داده است.
- یک ساختار زمانی ثابت را برای غذا خوردن، انجام تکالیف، تلویزیون نگاه کردن، بیدار شدن 

و به رختخواب رفتن تنظیم کنید.
- برای انجام کارهایی که به توجه و یادگیری نیاز دارد، وقت استراحتی تعیین کنید. 

- به کودک اجازه دهید انرژی های اضافی خود را با انجام بعضی از ورزش های فیزیکی تخلیه 
کند.

- تکالیف مدرسه را به طور روزمره مرور کنید و از آموزگار بخواهید کارهای کلاسی کودک را 
برای شما بفرستد. همچنین زمان مشخصی را برای انجام تکالیف انتخاب و برای انجام تکالیف 

روزمره جدولی تهیه کنید. به عنوان مثال، شنبه ها: ریاضی و فارسی.
- یک مکان آرام تعیین کنید که کودک تکالیف مدرسه را در آنجا انجام و کتاب ها و دفترهای 
مدرسه اش را هر شب پیش از خواب در آنجا قرار دهد و صبح، هنگام رفتن به مدرسه آنها را 
فراموش نکند؛ تکالیف را بازبینی کنید. صحت و نظم و ترتیب آنها را بررسی کنید و به کودک 
خود تذکر دهید اگر تکالیفش را انجام دهد، به او پاداش می دهید. کودک را در انجام تکالیفش 

راهنمایی کنید. ولی خودتان تکالیف را انجام ندهید.
- با ایفای نقش، کودکتان را آموزش دهید. این موقعیت ها می تواند شامل دعوت یک دوست به 

بازی، صحبت با تلفن، خوشامدگویی به میهمان، گفتگو با کودکان و ... باشد.
 - کودک را مکلف کنید کارهای خانه را انجام دهد؛ مانند چیدن سفره، مرتب کردن اتاق، 

کمک در آشپزی و ... از این طریق اعتماد خود به توانایی او در مسئولیت پذیری را نشان دهید.
 6- در زمان مناسب تشویق و تنبیه کنید

پاداش و تشویق برای رفتار مطلوب، یک تقویت کننده محسوب می شود. کودک نسبت به 
کاری که انجام داده است، احساس خوبی پیدا می کند و در نتیجه آن کار را تکرار خواهد کرد. 

برای این مورد نیز بهتر است موارد زیر رعایت شود.
 - به پاداش ها تنوع ببخشید. برای کمک به تصمیم گیری در مورد پاداش، خواسته های 
کودکتان را بررسی کنید. می توانید از کودک خود پرسش های زیر را بپرسید »اگر بتوانی سه آرزو 

بکنی، آنها کدامند؟« »اگر بنا باشد فقط یک چیز از بابا بخواهی، آن چیست؟«
- پاداش ها و امتیازها را فقط در جریان یا بلافاصله پس از بروز رفتار مطلوب ارائه کنید.

- هنگامی که پاداش یا امتیاز می دهید، از کلمات مثبت و تشویق کننده و نیز از ناز و نوازش 
استفاده کنید.

- گاهی اوقات جلوتر به کودک بگویید برای گرفتن پاداش و امتیاز از او چه رفتار مطلوبی را 
انتظار دارید.

- برچسب های ستاره دار یا اشیاء رنگی را انتخاب کنید و در مقابل انجام کار درست یک ژتون 
به کودک بدهید و در مقابل انجام کار اشتباه، یک ژتون از او بگیرید و مثلا، در ازای جمع آوری 

پنج ژتون یک هدیه به او بدهید.
 - از تصحیح بیش از حد استفاده کنید. بر اساس این روش، از کودک می خواهید رفتار 
ناشایست خود را اصلاح کند. مثلا کودک شما روی دیوار نقاشی می کشد. به او بگویید »دیوار 

کثیف شده است و باید آن را تمیز کنی تا دوباره قشنگ شود.«
 - از روش محروم کردن استفاده کنید، البته در استفاده از این مورد محل محرومیت را به 
دقت انتخاب، و از امنیت و سلامت آن اطمینان حاصل کنید و مدت زمان محرومیت را برحسب 

سن کودک تعیین کنید.
- از کودکتان بخواهید سه تا پنج الگوی نقش یا قهرمان را نام ببرد. بعدا از او بپرسید الگوها 
یا قهرمانان او برای غلبه بر مشکلات کنترل تکانه چه خواهند کرد. پاسخ های کودک را بررسی 

و او را دربرداشتن گام های مشابه در راستای تمرین افزایش خویشتنداری تشویق کنید.
- رویدادها یا عوامل استرس زایی را که در افزایش بیش فعالی، رفتارهای 

تکانشی و حواس پرتی کودک نقش دارند، مشخص کنید.
۷- به رژیم غذایی و مصرف داروها توجه کنید.

اختلال بیش فعالی با رژیم غذایی در ارتباط است. تغذیه نامناسب و 
حساسیت های غذایی ممکن است این اختلال را افزایش دهد. در این 

مورد به یاد داشته باشید:
- در وعده های غذایی نظم زمانی ایجاد کنید؛ اندازه گیری دقیق وزن و 

قد کودک را دنبال کنید.
- از مواد غذایی پروتئینی از قبیل میوه های خشک شده، تخمه گل 
آفتاب گردان، میوه های مغز دار )پسته، گردو، فندق(، غذاهای بدون 
نمک، میوه و سبزیجات تازه استفاده کنید؛ از قرار دادن چیپس و 
نوشابه های گازدار در دسترس کودک خودداری و خوردن پیتزا را برای 

خانواده محدود کنید.
- برای بسیاری از کودکان مبتلا، دارو درمانی جزء جدایی ناپذیر 
برنامه درمانی است. دارو درمانی برای این استفاده می شود تا علائم 
این اختلال را بهبود بخشد و کودک بتواند به طور مؤثری به 

فعالیت ادامه دهد، بنابراین مصرف او را پیگیری کنید.
8- به یک گروه حمایتی بپیوندید.

برخورد و اتخاذ شیوه های تربیتی با کودکان بیش فعال 
بسیار توانفرساست. در این گروه های حمایتی شما با سایر مادران 
دارای فرزند بیش فعال آشنا خواهید شد که ضمن احساس همدردی 

کردن با آنان، می توانید از تجارب موفق آنان نیز استفاده کنید.

آخرین خبر از افزایش فوق العاده شغل دبیران ابتدایی؛

پیگیری فانی برای افزایش حقوق معلمان 
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رییس جمهوری که به منظور شرکت در اجلاس مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد در نیویورک به سر می برد، در 
ادامه دیدارهایی که طی روزهای اخیر با سران کشورهای 
مختلف، مقامات نهادهای بین المللی و ایرانیان مقیم آمریکا 
نیویورک در نشستی  به وقت  داشته است، عصر جمعه 
مطبوعاتی در جمع نمایندگان رسانه های بین المللی در 
نیویورک حاضر شد و به سوالات نمایندگان رسانه ها پاسخ 

گفت.
رییس  جمهوری،  ریاست  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
جمهوری که به منظور شرکت در اجلاس مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد در نیویورک به سر می برد، در ادامه دیدارهایی که 
طی روزهای اخیر با سران کشورهای مختلف، مقامات نهادهای 
بین المللی و ایرانیان مقیم آمریکا داشته است، عصر جمعه به وقت 
نیویورک در نشستی مطبوعاتی در جمع نمایندگان رسانه های بین 
المللی در نیویورک حاضر شد و به سوالات نمایندگان رسانه ها 

پاسخ گفت.  
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی در این نشست 
مطبوعاتی، همزمانی مقطع برگزاری اجلاس امسال مجمع عمومی 
سازمان ملل متحد با مواجه شدن مردم بی گناه منطقه خاورمیانه 
با تروریست های وحشی را یادآور شد و گفت: ندا و صدای مشابهی 
که امسال در سازمان ملل متحد به گوش می رسید، خطر خشونت، 

افراطی گری و تروریسم در جهان بود.  
دکتر روحانی با یادآوری قطعنامه »جهان عاری از خشونت و 
افراطی گری« که سال گذشته بر اساس پیشنهاد جمهوری اسلامی 
ایران در مجمع عمومی سازمان ملل متحد به تصویب رسید، 
خاطرنشان کرد: امروز همه وظیفه داریم در برابر این خطر بزرگ 
منطقه ای و جهانی، برنامه ریزی درست کرده و ریشه های تروریسم 

را شناسایی کنیم.  
  

مبارزه نمایشی با تروریسم نمی تواند 
دنیا را به هدف بلند ثبات و امنیت رهنمون کند 

تروریسم  با  نمایشی  مبارزه  اینکه  بیان  با  جمهوری  رییس 
کند،  رهنمون  امنیت  و  ثبات  بلند  هدف  به  را  دنیا  نمی تواند 
خاطرنشان کرد: تروریسم منابع مختلفی دارد که اگر می خواهیم با 
این خطر بزرگ منطقه ای و جهانی مبارزه کنیم، باید آن منابع که 
اعم از منابع ایدئولوژیکی، انسانی، مالی و تسلیحاتی هستند، قطع 
شوند. همچنین کشورهایی که در مسیر عبور و مرور تروریست ها 
از  را  افراد  تروریستی،  گروههای  که  دهند  اجازه  نباید  هستند 
کشورهای مختلف منطقه و جهان، جلب و جذب کنند.  دکتر 
تروریستی  گروههای  به  تاکنون  که  کشورهایی  افزود:  روحانی 
کمک کردند یا بخش های خصوصی در آن کشور ها با اجازه و 
اطلاع دولت های خود به تروریست ها کمک کرده اند باید احساس 
مسئولیت کنند و همه کمک های مالی را نسبت به همه گروههای 
برخی  تروریست ها  ادعا می کنند  برخی  تروریستی قطع کنند. 
پادگان ها و منابع تسلیحاتی کشور محل استقرار را تصرف کرده اند، 
در حالی که در انبارهای آن کشور اصلا آن اسلحه ها یافت نمی شود 
و معلوم است سلاح ساخت کجاست و از کجا آمده است. همه 
آن ها که تروریست ها را مسلح کرده اند باید از این کار دست بردارند.  
رییس جمهوری، بار بزرگ مسئولیت مقابله با تروریسم را بر دوش 
علما، دانشمندان، اندیشمندان، فرهیختگان و نویسندگان دانست و 
خاطرنشان کرد: باید روشن سازیم که آنچه در این خشونت از لحاظ 
ایدئولوژیکی ادعا می شود، دروغ و نابجا است و این خشونت ربطی 

به هیچ یک از ادیان الهی و آسمانی بویژه اسلام ندارد.  
  

با بمباران چند نقطه، تروریسم از بین نخواهد رفت 
دکتر روحانی با تاکید اینکه »در مبارزه با تروریسم، به جای کار 
نمایشی، به کار ریشه ای بپردازیم«، تصریح کرد: با بمباران چند 
نقطه، تروریسم از بین نخواهد رفت؛ از سال 2001 تا کنون که 
بمباران هوایی در کشور ها و مناطق مختلف تحت عنوان مبارزه 
تروریسم  بوده که  این  نتیجه اش  است،  انجام شده  تروریسم  با 
گسترش پیدا کرده و قوی تر و دارای جاذبه بیشتری برای برخی 

ناآگاهان شده است.  
موضوع  درباره  سخنانش  دیگر  بخش  در  جمهوری  رییس 
مذاکرات هسته ای ایران نیز گفت: پیشرفت های قابل ملاحظه ای 
اختلافات،  همه  رغم  علی  و  داشته ایم  گذشته  سال  یک  طی 
توانستیم در ژنو تحت عنوان »اقدام مشترک« به توافق کوتاه مدت 
دست یابیم و پس از پایان آن توافق، باز هم بر سر تمدید زمان 
توافق کردیم. فکر می کنم پس از 12 سال فراز و نشیب باید نسبت 

به آینده و درباره این مسئله، شجاعانه تصمیم گرفت.  
  

تحریم به ضرر همه ملت ها و دولت های تحریم کننده 
و تحریم شونده است 

دکتر روحانی در ادامه، در بیان تاکیدات ایران در مذاکره با 5+1، 
اظهار داشت: به هیچ عنوان تحریم، مسیر صحیح و درستی نبوده 
و ادامه تحریم، کارساز نخواهد بود. تحریم به ضرر همه ملت ها 
و دولت های تحریم کننده و تحریم شونده است. هیچ گاه تحریم 
نتوانسته بر اراده ملت ایران برای حرکت در مسیر فناوری صلح 
آمیز هسته ای کارساز باشد، چون ملت ایران در این راه متحد است.  
رییس جمهوری با تأکید بر اینکه ایران هیچ گاه از فعالیت صلح 
آمیز هسته ای دست بر نخواهد داشت، افزود: غنی سازی در ایران 
ادامه خواهد یافت و هر توافقی که در آن غنی سازی ملحوظ 
نشده باشد، از نظر ما قابل قبول نخواهد بود. همچنین تحریم ها 
باید برداشته شود و هر توافقی که مسئله پایان تحریم به صراحت 
و قاطعانه در آن بیان نشده باشد، از دید مردم ایران قابل قبول 

نخواهد بود.  
همه  گذشته  همچون  ایران  اینکه  بیان  با  روحانی  دکتر 
فعالیت های صلح آمیز خود را تحت نظارت آژانس بین المللی 
انرژی اتمی و در چارچوب مقررات بین المللی ادامه خواهد داد، 
تاکید کرد: ما به فکر یک مصالحه برد – برد هستیم که احترام دو 
طرف در آن حفظ شده و به نفع دو طرف باشد؛ مصالحه ای که از 
یک سمت حقوق مردم ایران در آن ملحوظ شده باشد و شفافیت 
لازم جهت اعتمادسازی برای کشورهایی که احتمالا نگرانی دارند، 

نیز تامین شده باشد.  
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: زمان باقی مانده برای مذاکره 
کوتاه است و پیشرفت هایی که در روزهای گذشته مشاهده کرده ایم 
بسیار بسیار کند بوده است. ما باید حرکتی سریع تر در پیش گرفته 
و با توجه به واقعیت ها این توافق را به نتیجه برسانیم. این توافق نه 
تنها به نفع ایران و 1+5 بلکه به نفع ثبات و امنیت کل منطقه و 

آغازی برای راه طولانی همکاری و مشارکت خواهد بود.  

دکتر روحانی افزود: ملت ایران بسیار علاقمند است اعتماد و 
اطمینان لازم را کسب کند و این توافق می تواند پایه خوبی برای 
اعتماد دو طرف باشد و فضا را برای مشارکت و همکاری فراهم کند.  
رییس جمهوری در پاسخ به سوالی درباره وجود اختلاف نظر 
در داخل ایران درباره توافق هسته ای، نیز گفت: خیلی طبیعی است 
که در مسئله مهمی مانند موضوع هسته ای، نظرات در سطح کشور 
خیلی یکسان نباشد و موافقین و مخالفینی وجود داشته باشد. اما 
مذاکرات با پشتوانه قاطبه مردم انجام می شود و همه مسئولین 
عالی رتبه نطام از جمله مقام معظم رهبری با این تیم و مذاکره 

موافق هستند و تنها راه منطقی هم مذاکره خواهد بود.  
وی افزود: اگر دو طرف به توافق برسند، هر کدام در زمینه 
مسائل داخلی خود مسئولیت هایی دارند که باید آن مسئولیت را بر 

عهده گیرند و آن را به اتمام برسانند.  
  

لغو همه تحریم ها مبنای اصلی توافق هسته ای است 
لغو  بر  مبنی  ایران  انتظارات  درباره  روحانی همچنین  دکتر 
تحریم ها پس از حصول توافق هسته ای، گفت: وقتی راجع به تحریم 
صحبت می کنیم، مقصود ما همه تحریم هایی است که از نظرمان 
غیر قانونی است؛ چه تحریم های یکجانبه آمریکا، چه تحریم های 
اتحادیه اروپا و چه قطعنامه هایی که مربوط به شورای امنیت است 

باید در توافق به طور کامل برداشته شود.  
وی در اعلام نظر راجع به گفت و گوهایی که در حاشیه اجلاس 

مجمع عمومی سازمان ملل متحد در جریان سفر به نیویورک با 
مسئولان اروپایی و غیر اروپایی و اعضای 1+5 و کشورهای دیگر 
داشته است، گفت: در جریان این گفت و گو ها مشاهده کردیم که 
همه مایل هستند این توافق به دست آید و طرفین بتوانند معضلات 
را حل کنند.  دکتر روحانی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی 
ایران تعدیل های ممکن در چارچوب منافع خود را انجام داده و 
اکنون این طرف مقابل است که باید نسبت به خواسته هایی که 
امروز مطرح می کند تجدیدنظر نماید تا سریع تر به توافق دست 

پیدا کنیم.  
وی در پاسخ به سوال دیگری درباره وضعیت اجتماعی و حقوق 
شهروندی در ایران نیز اظهار داشت: اگر سری به جامعه ایران بزنید 
یا از مردم ایران سوال کنید، مشاهده می کنید که بعد از انتخابات 
پرشور سال 1۳92 در ایران، جامعه ایرانی امروز احساس آرامش، 
وحدت و انسجام بیشتری دارد. مسئله حقوق بشر هر کشوری 
مربوط به   همان کشور است و در چارچوب فرهنگ آن کشور باید 

مورد بررسی و بازبینی قرار گیرد.  
رییس جمهوری افزود: به عنوان رییس جمهور، به اجرای اصول 
قانون اساسی و حقوق شهروندی بسیار پایبند هستم و در این مسیر 
حرکت می کنم. وضع ایران را درباره مسائل اجتماعی، حقوقی و 
قضایی نسبت به گذشته مناسب تر می دانم. همچنین شرایط در 
دانشگاه ها و احزاب و گروه ها نسبت به گذشته کاملا متفاوت است.  

  
ایران پیشتاز مبارزه با تروریسم در منطقه است 

دکتر روحانی در ادامه و در پاسخ به سوال دیگری درباره تحلیل 
رییس جمهوری از مواضع مختلف در قبال تروریست ها، گفت: ایران 
در مسئله مبارزه با تروریسم حتی در حوادث اخیر در عراق نیز 

پیشتاز و پیشقدم بود. قبل از اینکه کشوری به مردم و ارتش عراق 
کمک کند، این ایران بود که به دعوت عراق و ندای مردم پاسخ 
مثبت داد و به مردم عراق در مبارزه با تروریسم کمک کرد، که اگر 
این کمک ها نبود شاید امروز بغداد هم در اختیار تروریست ها بود.  
رییس جمهوری، مبارزه ایران با تروریسم را مبارزه ای جامع 
دانست و گفت: ایران از همه نظر در برابر تروریسم ایستاده تا 
ریشه های آن خشکانده شود. البته به سهم خود درباره اهداف 
بمباران سوریه در تردید هستم چراکه معتقدم مبارزه با یک گروه 
تروریستی و تقویت دیگر گروههای تروریستی یعنی انجام عمل 
متناقض و متضاد؛ همه تروریست ها بد هستند و نمی توانیم بگوییم 
یک گروه تروریستی بد و گروه دیگر خوب است.  دکتر روحانی 
تصریح کرد: امروز تروریست ها با یکدیگر متحد شده اند و دارند همه 
آدم های خشونت طلب را جذب می کنند. بنابراین باید همه دست 

به دست هم دهیم چراکه این مسئله شوخی نیست.  
  

آن بمبی که همه باید از آن بترسیم بمب خشونت است 
رییس شورای عالی امنیت ملی افزود: خاورمیانه هیچ گاه مثل 
امروز در معرض بی ثباتی و خشونت نبوده و این خشونت تنها در 
خاورمیانه باقی نخواهد ماند چراکه امروز می بینیم تروریسم حتی 

در قلب کشورهای اروپایی در حال تحرک است. آن بمبی که همه 
باید از آن بترسیم بمب خشونت است که این بمب هر روز در 
منطقه ای در حال انفجار است؛ بنابراین باید تصمیمی بگیریم تا 

اساس خشونت بخشکد . 
رییس جمهوری در پاسخ به سوال خبرنگار صدا و سیمای 
جمهوری اسلامی ایران مبنی بر تبلیغات رسانه های آمریکایی بر 
سرماجرای دستگیری جیسون رضایی و اقدام متقابل دولت درباره 
اتباع ایرانی بازداشت شده در عربستان به دستور آمریکا، گفت: فرد 
دستگیر شده در دوره بازجویی است و ممکن است در این مرحله 
از سوی دادستانی تبرئه شود. اما آنچه اهمیت دارد این است که 
روند رسیدگی به وضعیت همه اتباع کشور ها که در کشوری دیگر 
بازداشت می شوند روند حقوقی و قانونی را در دستگاه قضایی طی 

کند.  
دکتر روحانی افزود: البته ایرانی های زیادی درآمریکا یا دیگر 
کشور ها به درخواست آمریکا بازداشت شده اند و باید برای آزادی 
آن ها تلاش کنیم. دولت ها در این زمینه می توانند کمک کنند که 
پیگیری روند قضایی زندانیانی از این دست سریع تر طی شود، این 

گفتگو از سوی دولت ما آغاز شده است.  
در  »بلومبرگ«  خبرنگار  سوال  به  پاسخ  در  روحانی  دکتر 
خصوص امکان همکاری با آمریکا در صورت دستیابی به توافق 
با ما در ۳5 سال گذشت  جامع هسته ای، گفت: روابط آمریکا 
پرتنش و در بسیاری از مقاطع خصمانه بوده است. مردم ما گذشته 

را فراموش نمی کنند. در عین حال باید به فکر آینده باشیم و منافع 
بلندمدت دو ملت را در نظر بگیریم. روابط ملتهای ایران و آمریکا 
همواره نسبت به یکدیگر محترمانه بوده است و باید سیاست های 

دولت آمریکا در جهت مردم آمریکا قرار گیرد.  
رییس شورای عالی امنیت ملی تصریح کرد: توافق اولیه گام 
نخست در اعتماد سازی است. باید اعتماد را به صحنه بازگردانند 
و کاری کنند که ملت ایران به دولت آمریکا اعتماد کنند. درست 
است که اعتماد یک شبه ساخته نمی شود اما همانند نردبانی است 
که باید پای را در پله نخست قرار داد و با گام های بعدی بر بام 

منافع دو ملت رسید.  
 

قرار نیست برای همیشه روابط بین ایران و آمریکا 
تنش آمیز و خصمانه باشد 

رییس جمهور بار دیگر یادآورشد: قرار نیست برای همیشه 
روابط بین ایران و آمریکا تنش آمیز و خصمانه باشد. روزی روابط 
برقرار می شود و باید زمان درست آن را پیدا کنیم لذا ضرورت دارد 

دو کشور شرایطی را فراهم کنند که آینده بهتر ازگذشته باشد.  
دکتر روحانی در پاسخ به خبرنگار »ایتارتاس« مبنی بر همکاری 
ایران و روسیه درخصوص مسایل هسته ای اظهار داشت: ایران و 
روسیه همکاریهای هسته ای صلح آمیز داشته اند و نیروگاه برق 
هسته ای ما در بوشهر با کمک روسیه تکمیل شد. الان هم درحال 
مذاکره برای ساخت نیروگاه دیگر در زمینه برق هستیم. درهمین 
ارتباط برخی کشور ها که در مساله هسته ای دارای توانمندی هایی 
هستند نیز پیشنهاد همکاری داده اند. ضمن آنکه براساس معاهدات 
ان پی تی همه کشور ها می تواننند از انرژی صلح آمیز هسته ای 
بهره مند شوند و سایر کشور ها باید در این زمنیه به آن ها کمک 

کنند. رییس شورای عالی امنیت ملی درپاسخ به سوال خبرنگار 
»آسوشیتد پرس« مبنی بر اینکه آیا ایران آماده کمک به آمریکا 
برای مبارزه با داعش و درعوض کوتاه آمدن کاخ سفید از مواضعش 
در گفتگوهای هسته ای است یا خیر؟ پرسید: ما به آمریکا کمک 
کنیم درباره داعش یا آمریکا به ما کمک کند!؟ ایران چند سال 
است که با داعش می جنگد و اگر در همین ماه های اخیر کمک 
نمی کرد شهرهای مهم عراق سقوط می کرد. رییس جمهور بابیان 
اینکه آمریکایی ها کاری جز بمباران نکرده اند، پرسید: از سال 2001 
آمریکا مشغول بمباران پاکستان و افغانستان است آیا آن ها از بین 

رفته اند؟ بمباران، گروه های تروریستی را از بین نمی برد.  
  

برای مبارزه جدی با تروریسم باید 
کار جدی و کار فرهنگی انجام بدهیم 

دکتر روحانی تصریح کرد: برای مبارزه جدی با تروریسم باید کار 
جدی و کار فرهنگی انجام بدهیم. مانع از ارسال کمک های مالی 
به تروریست ها شویم و محیط زیستشان را تنگ کنیم. تروریست ها 
ارتش منظم ندارند که با حمله هوایی یا حتی زمینی از بین بروند، 
هر روز از یک شهر به یک شهر می روند و می بینید که هر روز در 

یک کشور اجتماع می کنند.  

رییس شورای عالی امنیت ملی در پاسخ به سوال خبرنگار 
شبکه خبر در خصوص نتیجه دیدارهای رییس جمهوری با سران 
فرانسه و انگلیس در اجلاس امسال سازمان ملل متحد گفت: ما با 
سه کشور انگلیس، فرانسه و آلمان گفتگو کرده و شرایط فعلی را 
توضیح دادیم و گفتیم که زمان برای دستیابی به توافق بلند مدت 
زیاد نیست و باید تلاش بیشتری کنیم. طبیعی است که در برخی 

موارد نظرات ما همانند یگدیگر نیست.  
رییس جمهوری درباره پرسش »گاردین« مبنی بر کمک ایران 
به ارتش آمریکا، انگلیس و فرانسه برای مبارزه با داعش توضیح 
داد: هرگونه عملیاتی باید در چارچوب مقررات بین المللی و طبق 
درخواست آن دولت باشد و آنچه ما در منطقه انجام می دهیم 

همواره با مجوز دولت های منطقه بوده است.  
  

ما تروریست ها را ضد دین و ضد شیعه 
و ضد سنی می دانیم 

دکتر روحانی به خبرنگار »یو اس تودی« که رویکرد ایران را 
در مبارزه با تروریسم بخاطر دفاع از حماس و حزب الله دوگانه 
خواند و گفت شما فقط تندروهای سنی را تروریست می دانید، 
گفت: ما اولین بار منافقین که یک گروه به ظاهر شیعه است را 
گروه تروریستی خواندیم که اکنون در برخی کشورهای غربی 
لانه کرده اند. برای ما فرقی نمی کند که تروریست ها دارای چه 
اعتقادی هستند، ما تروریست ها را ضد دین و ضد شیعه و ضد 
سنی می دانیم. اسلام دین رحمت و برادری است و تروریست ها 

ادعا می کنند که دیندار هستند.  
رییس جمهوری ادامه داد: مایه تعجب است که شما حزب الله 
را که در دولت و مجلس لبنان عضو دارد و مورد احترام همه مردم 
و شخصیت های سیاسی این کشور است تروریست می خوانید. آیا 
مقاومت یک مردم در برابر دشمن خارجی تروریسم است. مگر 
چطور  است،  نیاورده  بدست  رای  مردمی  انتخابات  در  حماس 

می توانید این ها را تروریست بنامید؟  
رییس شورای عالی امنیت ملی ادامه داد: بعد از آن همه فجایع 
در غزه، کشتار کودکان و تخریب مدارس سازمان ملل که سرپناه 
مردم بی دفاع شده بود و صدای اعتراض افکار عمومی را بدنبال 
داشت، نمی توان حماس را گروه تروریستی خواند. ضمن آنکه من 
در هیچ کجا نشنیده ام که حزب الله یا حماس جایی در آسیا یا اروپا 
و آمریکا بمب گذاری کرده باشند.  دکتر روحانی به خبرنگار »سی 
ان ان« که سوال کرد شما ناراحت نمی شوید اگر امسال کسی پس 
از پایان سفرتان به شما تلفن نکند، پاسخ داد: ما باید به دنبال اهداف 
بلند مدت باشیم. مکالمه تلفنی چیز مهمی نیست، مهم چگونگی 
حرکت به سمت آینده بهتر است و حرکتی که به نفع همه مردم 

و ملت های جهان باشد.  
رییس جمهوری در بخش دوم سوال سی ان ان درباره احتمال 
همکاری ایران با غرب درمبارزه با داعش گفت: در مبارزه با داعش ما 
به وظیفه خود عمل کردیم و باز هم حمایت خود را از مردم و دولت 
عراق و هر کشوری که گرفتار تروریست ها باشد دریغ نخواهیم کرد. 
ما قبل از 11 سپتامبر از گروه هایی که در افغانستان مقابل طالبان 

بودند حمایت کردیم و در این زمینه پیشتاز می باشیم.  
دکتر روحانی به خبرنگار »یومیوری شیمبون« نیز که موضوع 
مکالمه تلفنی سال گذشته روسای جمهور آمریکا و ایران را مطرح 
کرد، توضیح داد که که برنامه برای برداشتن گام های رو به جلو 

برای حل مسایل منطقه ای و جهانی مهم تر از حرف زدن است.  
رییس شورای عالی امنیت ملی به خبرنگار »اسکای نیوز« نیز در 
خصوص مسلح شدن گروه های نظامی برای مبارزه با تروریست ها 
گفت: مسلح شدن گروه ها به هردلیلی منجر به هرج و مرج می شود.  
رییس جمهور به سوال تکراری خبرنگار »نیویورک تایمز« که 
پرسید آیا در مدت اقامتتان در آمریکا تلاش کردید تا دیداری با 
اوباما داشته باشید، گفت: در برنامه سفر من نه دیدار و نه مکالمه 
تلفنی برنامه ریزی نشده بود. این اقدام وقتی مفید است که طبق 

برنامه باشد و به نتایج روشنی منتج شود.  
رییس شورای عالی امنیت ملی به خبرنگار »لوموند« درباره 
کاهش میزان توانمندی هسته ای ایران برای دستیابی به توافق 
جامع، گفت: در برنامه اقدام ژنو تصریح شده است که ایران می تواند 

به مقدار مورد نیاز به غنی سازی ادامه دهد.  
  

ما خواستار روابط صمیمانه 
با همه کشورهای اروپایی هستیم 

دکتر روحانی در پاسخ به سوالی پیرامون روابط ایران و ایتالیا 
گفت: ما خواستار روابط صمیمانه با همه کشورهای اروپایی هستیم. 
ایتالیا جزو کشورهایی است که بطور سنتی روابط خوب سیاسی، 
اقتصادی و فرهنگی داشته ایم و می خواهیم امروز هم این مناسبات 
ادامه دهیم.  رییس جمهور در پاسخ به سوال خبرنگار »سی سی 
تی وی« چین که در مورد واگذاری رهبری مبارزه به داعش به 
کشورهای منطقه پرسید، توضیح داد: کشورهای منطقه مشکل و 
ریشه های تروریسم را بهتر می شناسند و باید در کانون این مبارزه 
قرار داشته باشند. چنانچه هم در مورد افغانستان و هم در مورد 
عراق هردو کشور پس از مطرح شدن خطر تروریست ها از ایران که 
همسایه آن ها بود درخواست کمک کردند. اگر عراق مورد هجمه 
قرار گرفته باید مرکزیت بر عهده عراق باشد نه یک کشور خارجی.  
دکتر روحانی به خبرنگاری که از نرم شدن موضع آمریکا در 
صورت قبول حفظ نیم از حجم غنی سازی توسط ایران پرسید، 
گفت: این عدد ها که در رسانه ها منتشر می شود بی معنا و تبلیغاتی 
است. پیشرفت های حاصل شده رو به جلو اما کم بوده است و باید 

گام هایی مهم تری برداشته شود.  
رییس شورای عالی امنیت ملی تاکید کرد: اساس مصالحه این 
است که طرف مقابل همه تحریم ها را بر می دارد و ما شفافیت 

بیشتر و قانونی تر را بپذیریم.  
رییس جمهوری در پاسخ به خبرنگار ایرنا که پرسید عزم و 
اراده سران را برای حل مشکل هسته ای چگونه دیدید، گفت: واقعا 
هیچ زمانی مثل روزهای اخیر لحن جدی برای حل مساله تا این 
حد ندیده بودم. در طول 12 سال گذشته مذاکراتی با غرب بود اما 
امروز جدیت بسیار زیادی در کلام مشاهده می شود که نمی تواند 

جدای از اراده جدی باشد.  
دکتر روحانی خاطرنشان کرد: در این کار مهم باید شجاعت 
به خرج بدهیم. اراده توام با رویکرد و انعطاف لازم می تواند همه 
برداشت  اینگونه  مذاکرات  لحن  از  برساند  هدف  به  را  طرفین 
کردم که آن ها نیز از طولانی شدن مذاکرات خسته شده اند، زیرا 
ادامه وضعیت موجود به ضرر همه کشورهاست. ایران کشوری با 
ظرفیت های بسیار در منطقه است و مسلما این توافق می تواند 

منجر به تامین منافع همه شود.

خبـــر
علی لاریجانی رئیس مجلس: 

با  ائتلاف های دروغین همراهی نمی کنیم

رییس مجلس شورای اسلامی، برخورد غرب با پدیده تروریسم را تاکتیکی 
دانست و گفت: آنها هیچگاه برخورد ریشه ای با تروریسم نمی کنند و در واقع 
برای این قدرت ها تروریسم مساله مهمی نبوده که نتیجه اش این می شود که 

گرداب ناامنی در منطقه ادامه می یابد.
علی لاریجانی در مراسم بزرگداشت روز جهانی گردشگری با بیان اینکه غربی ها به دنبال 
تخریب سایر فرهنگ ها هستند، گفت: ما در سنت غربی نوعی تفرعن می بینیم به این معنا 
که اگر صنعت آنها پشیرفت کرده حتما فرهنگ آنها هم در درجه بالایی از اهمیت قرار دارد 
در حالیکه ممکن است کشوری از نظر صنعتی پیشرفت کند اما از نظر فرهنگ عمومی 
پیشرفتی نداشته باشد با این وجود تفرعنی وجود دارد که سایر فرهنگ ها به ویژه فرهنگ 

شرقی و اسلامی را تحقیر می کنند.
رییس قوه مقننه ادامه داد: این علو یک فرهنگ نیست که بزرگان دینی را تحقیر کنند، 
متاسفانه افراطی گری که امروز در منطقه به وجود آمده نیز به این فکر کمک می کند و آنها 
مستمسکی برای تحقیر بیشتر فرهنگ اسلامی پیدا کرده اند، البته این تفرعن خودش عامل 
پرورش تروریست ها شده است و هر سال می بینید که جریان تروریسم در منطقه افزایش 

می یابد که ریشه آن تحقیرشدگی است که همچنان ادامه دارد.
رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به اظهارات نخست وزیر انگلیس در مجمع 
عمومی سازمان ملل، تاکید کرد: آقای کامرون کلامش را با حرف های عجیب و غریب 
در سازمان ملل مطرح کرد که نوعی تفرعن در آن وجود داشت، اگر شما از داعش و 
تروریست ها در منطقه اضطراب دارید که اضطراب درستی هم هست، به این دلیل است 
که خودتان به آنها کمک کرده اید و آنها حالا به یک مشکل تبدیل شده اند پس چرا با این 
زبان صحبت می کنید؟ شما نیازمند هستید و باید برای رفع نیازتان درست و عقلانی حرف 
بزنید مثل اینکه کودکی از روی ترس فریاد بزند و گاهی هم فحاشی کند، شما هم فریاد 

می زنید اما با باطنش ترس است.
لاریجانی خطاب به غرب گفت: شما برای مبارزه با تروریست ها نیازمند هستید، 
نمی توانید زرنگی کنید و این نیازتان را به عنوان امتیاز به طرف مقابل بفروشید، این گوشه ای 
از تفرعنی است که وجود دارد به این معنا که به جای پذیرش اشتباهات گذشته و اینکه در 

سال های گذشته به تروریست ها کمک کرده اید از این زبان استفاده می کنید.
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه برخورد غرب با پدیده تروریسم برخورد 
ریشه ای نیست،  افزود: آنها همین امروز هم با تروریسم برخورد تاکتیکی می کنند، آنها در 
عراق با دولتی مواجهند که خودشان می گفتند دموکراتیک است ولی نمی خواهند قوی 
باشد. آنها با تروریست ها دوگونه برخورد می کنند، برای این قدرت ها هیچگاه مساله تروریسم 

مساله مهمی نبوده و نتیجه این می شود که گرداب ناامنی در منطقه ادامه می یابد.
رییس قوه مقننه، ایران را امن ترین کشور در بین کشورهای منطقه عنوان و خاطرنشان 
کرد: البته آنها همیشه نگاه ریب آمیزی به ایران دارند اما ایران از استقلال دموکراتیکی 
برخوردار است و این فرصتی است که ما زمینه گردشگری را در ایران فراهم کنیم، به هر 
حال شلوغی ها در منطقه زیاد است و با رفتارهای دروغین در مبارزه با تروریسم بعید است 

که شرایط امنی به وجود بیاید.
وی با بیان اینکه مساله تروریسم در منطقه رو به رشد است، برخورد ایران با این پدیده 
را جدی دانست و ادامه داد: ما با روش هایی که ائتلاف دروغین درست کرده همراهی 
نمی کنیم بلکه برخورد ما با تروریسم چه در افغانستان و چه در سایر کشورها مسیر روشنی 

را دنبال می کند.
رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به تاثیر توریسم در امنیت ملی، تصریح کرد: 
فواید سیاسی و حفظ منافع ملی کشور در توریسم کمتر از سایر دستاوردها نیست، ما 
باید با شرایطی که در منطقه به وجود آمده و اینکه ایران شرایط امنی را دارد تلاش کنیم 

کشورمان در فهرست کشورهای مطلوب به عنوان مقصد گردشگری قرار گیرد.
به گزارش ایسنا، رییس مجلس شورای اسلامی در ادامه ساماندهی امور مربوط به 
گردشگری را نیازمند سرمایه گذاری متنوع دانست و گفت: در حال حاضر وضعیت بودجه 
کشور به نحوی نیست که سرمایه سنگینی برای این بخش در نظر گرفته شود لذا باید از 
ظرفیت بخش خصوصی استفاده کرد البته ما هم در برنامه ششم و بودجه سال 94 کمکی 

را به این بخش خواهیم کرد.
لاریجانی در بخش دیگری از سخنانش با تاکید بر لزوم توجه بیشتر به مقوله گردشگری 
در قبال سایر مولفه های توسعه در کشور، گفت: ما یک کشور نفتی و گازی هستیم و وقتی 
صحبت از توسعه کشور می شود ذهن ها به سمت سرمایه گذاری در این بخش نزدیک 

می شود و متاسفانه کمتر روی بخش گردشگری تمرکز شده است.
وی با تبریک روز جهانی گردشگری، گفت: امیدواریم حرکت ما در این مسیر حرکت 

پرتوانی باشد و سهم گردشگری در کشور نیز سهم قابل توجهی باشد.
رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به سالروز شکست حصر آبادان، آن را اثری 
ماندگار در تاریخ دانست و ادامه داد: شکست حصر آبادان کلیدی برای فتوحات بعدی بود و 

از این جهت نقش محوری برای سرافرازی ملت ایران داشت.
لاریجانی با گرامیداشت یاد مرحوم آیت الله جمی و افراد موثر در شکست حصر آبادان، 
اظهار کرد: ایشان نقش مهمی در پایداری مردم در آبادان داشتند و فرد بزرگی بودند که 
از عوامل ایستادگی مردم آبادان به حساب می آیند. رییس قوه مقننه با تاکید بر لزوم توجه 
به مقوله گردشگری از بعد اقتصادی، تصریح کرد: برخی کشورها از صنعت گردشگری 
درآمدهای سنگینی دارند، به هر میزانی که کشور جایگاهی از نظر گردشگری پیدا کند 
سهم استفاده از نفت در بودجه های جاری هم کاهش می یابد و از این سرمایه برای امور 

زیربنایی کشور استفاده می شود.
وی با ابراز امیدواری نسبت به تحقق برنامه سازمان میراث فرهنگی برای دستیابی به 
20 میلیون گردشگر تا 10 سال آینده، خاطرنشان کرد: ایران به دلیل تنوع آب و هوایی 
و دارا بودن چهار فصل و هم به دلیل میراث کهن فرهنگی می تواند در بخش گردشگری 
بسیار موفق باشد. آثار فرهنگی ما نشان دهنده ریشه دار بودن ملت است. کمتر کشوری مثل 
ایران این چنین از بعد تاریخی قوی است. در غرب هم تنها یونان از نظر سنن کشورداری و 

نظامات حقوقی همپای ایران به حساب می آید.
رییس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: این در حالی است که خیلی از کشورهایی 
که امروز در صنعت گردشگری نقش دارند از نظر تاریخی دچار فقر هستند، ما باید به 
اندازه ارزش میراث فرهنگی به آن بها دهیم. البته در حال حاضر از نظر بودجه در این 
بخش بسیار عقب هستیم و باید سازوکاری فراهم شود تا مردم در حفظ و صیانت آثار 
فرهنگی نقش داشته باشند، از سال ها پیش این تئوری در میراث فرهنگی مطرح بود 
که ما بتوانیم از طریق جذب سرمایه مردم، سهم سرمایه گذاری در این بخش را افزایش 
دهیم اما مهم این است که بسترهایی فراهم کنیم که این اشتیاق در مردم به وجود بیاید.

لاریجانی با تاکید بر لزوم بالفعل کردن استعدادها در بخش گردشگری، تصریح کرد: 
زیارتگاه های مختلفی در ایران وجود دارد به ویژه مضجع امام رضا )ع( که قبله آمال شیعیان 
است. این سهم از حضور بزرگان دینی چه معصومین و چه اولاد آنها و بزرگان تفکر دینی 

علاقه ای را برای شیعیان ایجاد می کند که به ایران سفر کنند.
رییس قوه مقننه با اشاره به آشنایی کم مردم با میراث فرهنگی کشور و برخی از 
رجال علمی برجسته، تاکید کرد: ما شاهد این بودیم که صداوسیما زندگی بسیاری از این 
بزرگان را در قالب سریال بازسازی کرد تا برای مردم ملموس شد، امروز هم این سرمایه در 
ایران وجود دارد و می توان جاذبه هایی فراهم کرد که تفکرات مختلف تعاملی پیدا کنند. 
البته نقصی که در دنیای امروز وجود دارد این است که ضمن نزدیک کردن سیستم های 
ارتباطی به یکدیگر، این ارتباطات در سطح محدودی به فهم مشترک تبدیل می شوند، 
شناخت این شخصیت ها نیز به تعامل پایدار فرهنگی بین ملل مختلف کمک می کند که 

امروز مورد نیاز است.
رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به تنوع قومیت ها در کشور، ادامه داد: نگاه 
توحیدی به عالم و آدم از ویژگی های همه اقوام ایرانی است حتی پیش از اسلام بوده 
است، اقوام ایرانی خالی از نگاه توحیدی نیستند و توجه به همبستگی کشور نیز در بین 

همه اقوام ایرانی وجود دارد که این مولفه مهمی در ایجاد وفاق در کشور است.
رییس مجلس شورای اسلامی در ادامه خراسان را دارای سبقه بزرگ فرهنگی دانست 
و گفت: وجود مرقد امام رضا )ع(، خراسان را تحت تاثیر خود قرار داده است و اکنون خیلی 
از کشورهای همسایه علاقه مند به حضور در ایران و استفاده از ظرفیت فرهنگی و زیارت 

مرقد ایشان هستند.
لاریجانی با بیان اینکه انسان امروز بیش از همیشه نیاز به سفر دارد، گفت: سفر همیشه 
بخشی از زندگی انسان ها بوده اما بعد از تجدد نیاز انسان ها به سفر بیش از گذشته شده 
زیرا محیط زندگی بشر در ساختار مدرنیته تنگ و یکنواخت شده و برای خروج از شرایط 

کسل کننده و همنوایی با طبیعت نیاز به سفر وجود دارد.
وی شهرسازی در کشور را متاثر از مدرنیته عنوان کرد و گفت: همین امر باعث شده 
مردم زندگی محدود و کسل کننده ای پیدا کنند لذا سفر بخشی از حیات فردی انسان ها 
به شمار می آید مثلا در شهر تهران زمانی بخش شمیران به عنوان مکانی مفرح محسوب 
می شود اما امروز هر چه که هست برج است و این زندگی را دچار خفگی می کند پس ما 
باید شرایط سفر را برای مردم فراهم کنیم چرا که این کار به آرامش روح آنها منجر می شود.

رییس مجلس شورای اسلامی ارتباط با طبیعت خالص را برای فرار از شرایط مکانیکی 
زندگی لازم دانست و گفت: سازمان میراث فرهنگی و گردشگری همچنین باید تلاش 
خود را انجام دهد تا مبادا طبیعت از شرایط بکر خارج شود. لاریجانی در پایان گفت که 
باید برای ساخت محیط های مفرح از امکانات و مختصات بومی و ابتکارات سازگار با سنن 

ایرانی استفاده شود. 

دکتر روحانی در نشست خبری نیویورک:

توافقی که غنی سازی و پایان تحریم ها را نادیده بگیرد قابل قبول نیست

به هیچ عنوان تحریم، مسیر صحیح و درستی نبوده 
و ادامه تحریم، کارساز نخواهد بود. تحریم به ضرر همه 
ملت ها و دولت های تحریم کننده و تحریم شونده است. 
هیچ گاه تحریم نتوانسته بر اراده ملت ایران برای حرکت 

در مسیر فناوری صلح آمیز هسته ای کارساز باشد
چون ملت ایران در این راه متحد است.  

ایران هیچ گاه از فعالیت صلح آمیز هسته ای 
دست بر نخواهد داشت، غنی سازی در ایران ادامه خواهد 

یافت و هر توافقی که در آن غنی سازی ملحوظ نشده 
باشد، از نظر ما قابل قبول نخواهد بود. همچنین تحریم ها 
باید برداشته شود و هر توافقی که مسئله پایان تحریم به 
صراحت و قاطعانه در آن بیان نشده باشد، از دید مردم 

ایران قابل قبول نخواهد بود.  
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خداوند عز و جل، هيچ پيامبرى را جز در جوانى، 
مبعوث نكرد، و به هيچ دانشمندى، جز در جوانى، 

دانش عطا نشد.
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نامحرمانهنخستین روزنامه استان قم
عدم بررسی ائتلاف جامعتین درجامعه مدرسین

گفته می شود: آیت الله حسن ممدوحی عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ، اظهار داشته است: جلسه 
جامعه مدرسین جمعه شب به ریاست آیت الله یزدی و با حضور اعضا برگزار شد.آیت الله ممدوحی تصریح 
کرده است: در جلسه  جمعه شب درباره موضوعات مختلفی بحث شده است اما به دلیل اینکه برخی اعضا 
حضور نداشتند درباره طرح اخیر ائتلاف با جامعه روحانیت که از سوی آقای مصباحی مقدم مطرح شده است، 
بحثی صورت نگرفت.مصباحی مقدم سخنگوی جامعه روحانیت هفته قبل از تشکیل کمیته سیاسی جامعه 
روحانیت با دو کارگروه خبر داد که یک کارگروه انتخابات میان دوره مجلس خبرگان رهبری را هدایت می کند 

و برای این انتخابات باید بین جامعه روحانیت مبارز و جامعه مدرسین هماهنگی کاملی برقرار شود.

امیر پوردستان: هرگز غافلگیر نخواهیم شد
گفته می شود: امیرسرتیپ احمدرضا پوردستان فرمانده نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
گفته است: نیروهای مسلح کشورمان تمامی تحرک ها در مرزها، منطقه و فرامنطقه را رصد می کنند و 
متناسب با تهدیدها وضعیت های مناسب را ایجاد می کنند.وی با اشاره به این که امروز نیروهای مسلح به 
برکت تجارب دوران دفاع مقدس، جنگ های خلیج فارس ، افغانستان و جنگهای 22 روزه و ۳۳ روزه از 
توانایی بالایی برای دفاع از کشور برخوردارند، اظهار کرده است: نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران 

هرگز غافلگیر نمی شوند.

تذکرات روحانی به کامرون 
گفته می شود : حسام الدین آشنارئیس مرکز بررسی های استراتژیک نهاد ریاست جمهوری در 
پاسخ به سؤالی در خصوص دیدار کامرون و روحانی و اظهارات متناقض نخست وزیر انگلیس اظهارداشته 
است: آنچه در جلسه ملاقات و مذاکرات اتفاق افتاده بیان صریح نظرات و اعلام آمادگی دو طرف برای 
همکاری های عمیق تر و وسیع تر در زمینه  های اقتصادی و مبارزه با تروریسم بوده و تذکراتی نیز مطرح 
شد.وی گفته است: آقای روحانی در این دیدار تذکراتی را بیان داشت که ما متأسفانه مجاز به نقل آنها 
نیستیم، و الا طرف انگلیسی اگر به یادداشت های مذاکرات مراجعه کند متوجه می شود پیام های صریحی 
را از ایران دریافت کرده است.آشنا تأکید کرده است: اما آنچه کامرون در سخنرانی خود اشاره کرد، بیان 
خواسته های طولانی مدت انگلستان در منطقه است، این خواسته ها محقق نشده، نمی شود و نخواهد شد.

جنتی: دفاع مقدس به جناح یا فردی وابسته نیست 
گفته می شود: علی جنتی وزیر فرهنگ وارشاد اسلامی با بیان اینکه باید وقایع دوران جنگ را همان 
گونه ای که رخ داده است مطرح کنیم،گفته است:نباید به دلیل اینکه با جناحی اختلاف سیاسی داریم، 
نقش آنها را در جنگ کمرنگ کنیم. وی با اشاره به اینکه باید وقایع جنگ به درستی روایت شود، تاکید 
کرده است: باید خاطرات جنگ همان گونه ای که وجود داشته است، بیان شود. ما نباید تاریخ را منحرف 
کنیم. باید تمام کسانی که در جنگ سهم داشته اند در تاریخ ثبت شوند. نباید به دلیل اینکه با یک جناحی 
اختلافات سیاسی داریم نقش آنها را کمرنگ کنیم یا نقش جناح دیگر را پررنگ کنیم. هر دوی این کار 
اشتباه است. دفاع مقدس به هیچ جناح و یا فردی وابسته نیست. باید آنچه از اول تاکنون اتفاق افتاده است 
به درستی نقل و ثبت شود. امروز هم باید اختلافات و جناح بندی های سیاسی را کنار بگذاریم و همه مثل 

دوران جنگ در کنار یکدیگر در مقابل تهاجم های جدید بایستیم.

۷1 سال زندان برای 13 متهم اقتصادی 
گفته می شود : شعبه 1064 دادگاه عمومی جزایی تهران حکم غیرقطعی سیزده متهم یک پرونده به 
اتهاماتی از قبیل کلاهبرداری ، ارتشاء، جعل را صادر کرد.همزمان با اعلام شکایت اداره حقوقی بانک ملت 
و گزارش های واصله از سازمان بازرسی کل کشور و مرکز عملیات ویژه پلیس آگاهی ناجا علیه سیزده 
متهم، پرونده در دادسرای امور اقتصادی مطرح شد..براساس رأی صادر شده از این شعبه متهمین پرونده 
به اتهامات یادشده به هفتاد و یک سال حبس و پرداخت مبلغ یکصد و بیست و شش میلیارد و نهصد 
و دو میلیون و ده هزار و نهصد و هفت ریال رد مال درحق بانک ملت و همچنین پرداخت جزای نقدی 
به مبلغ یکصد و هفتاد و پنج میلیارد و سیصد و نود میلیون و دویست و بیست و شش هزار و دویست و 

سی و دو ریال محکوم شدند.

شهر قم و »لین شیا« چین خواهرخوانده شدند
گفته می شود: رادیو بین المللی چین روز جمعه اعلام کرده است »ما شویه لی« شهردار »لین شیا« 
و نماینده شهر قم در آیینی در این شهر چین توافقنامه خواهرخواندگی دو شهر را امضاء کردند به گزارش 
ایرنا.شهر مسلمان نشین »لین شیا« در جنوب غرب استان »گان سو« چین قرار دارد.در این شهر بیش از 
۳0 مسجد بزرگ و کوچک دیده می شود و بناهای اسلامی در خیابان ها قابل مشاهده است.فرمانداران 
شهر قم و »لین شیا« اواسط مرداد ماه سال جاری نیز در استانداری قم با حضور سه نفر از مقامات رسمی 
دو طرف تفاهم نامه همکاری در زمینه فرهنگی و اقتصادی امضا کرده بودند.این تفاهم نامه برای تبادل 
تجربیات، تبادل فرهنگی و علمی و ایجاد شهرک های اقتصادی تنظیم و به امضای دو طرف رسید.برقراری 
ارتباط وهمکاری مشترک در زمینه های تولید وعرضه محصولات غذایی برند حلال، گردشگری، برنامه 

ریزی و مدیریت شهری و بیابان زدایی از مفاد این تفاهم نامه بود.

اختلافات قابل توجهی هم چنان باقی است 
گفته می شود: مایکل مان، سخنگوی کاترین اشتون در صفحه توییتر خود با اشاره به پایان هفتمین 
دور مذاکرات ایران و 1+5 در نیویورک نوشته است: براساس مذاکرات فشرده این هفته، 1+5 به تلاش های 
دیپلماتیک خود برای دستیابی به راه حل تا 24 نوامبر ادامه می دهد. مایکل مان  همچنین گفته است: 
مذاکرات این هفته ایران و 1+5 به ما کمک کرد که بتوانیم ایده های بیش تری داشته باشیم و مسائلی را 

بررسی کنیم اما اختلاف های قابل توجهی باقی مانده است که باید حل شود.

سالانه 220 هزار سقط در کشور 
گفته می شود: دکتر محمد اسماعیل مطلق رییس مرکز سلامت خانواده و جمعیت وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه سالانه 220 هزار سقط در کشور انجام می گیرد، گفته است: اکنون 
در کشور 11 میلیون زوج وجود دارند که در آستانه ازدواج هستند.وی در کنگره ملی ارتقای سلامت 
مادران افزوه است: این 11 میلیون زوج به دلیل بالا رفتن سن، زمان باروری را از دست می دهند، بنابراین 
لازم است مشکل مسکن و شغل در کشور حل شود تا آنان بتوانند ازدواج کنند. وی خاطرنشان کرده است: 
سالانه در کشور یک میلیون و ۷00 هزار بارداری اتفاق می افتد که از این تعداد حدود یک میلیون و 400 

هزار بارداری منجر به زایمان و حدود 220 هزار بارداری نیز منجر به سقط می شود.

ناگفته های جنگ
چی شده؟

محمد خامه یار
خدا رحمتش کند. حاج جواد داوری گواهی¬نامه پایه یک داشت. سال ها 
با یک تانکر نفتکش توی بیابان ها کار می کرد و امرار معاش می نمود، هر چند 
خود را از کار افتاده می دانست اما برای ادای تکلیف جبهه آمده بود. حاجی 
با وانت تویوتایی که در اختیارش بود، می توانست بعضی مأموریت ها را انجام 
دهد، یک روز از خط مهران باز می گشت. رنگش پریده بود، با اضطراب درونی 

نفس نفس می زد. پرسیدم حاج جواد چی شده؟ 
گفت:توی خط مقدم و توی شلوغی ها دو تا گلوله عقب ماشین اصابت 

کرده ولی هیچکدوم منفجر نشده! 
گفتم: مگر امکان داره؟ شاید معجزه  شده باشه!

خودم را با زحمت زیاد و رعایت نکات ایمنی رساندم به کنار تویوتا، با 
احتیاط سرم را بالا گرفتم و نفسم را توی سینه حبس کردم تا گلوله¬ها را 
ببینم. دوتا پوکه بیشتر ندیدم و از گلوله خبری نبود. بچه ها شوخی کرده  و 
هنگام شلیک دو تا پوکه توپ 106 میلی متری انداخته بودند عقب ماشین!  به 

حاجی هم گفته بودند تا ماشین توی هوا نرفته منطقه را ترک کن!
پیرمرد بیش از بیست کیلومتر کله اش را گذاشته بود روی فرمان و توی 
آن جاده پر دست انداز و پر خطر با احتیاط آمده بود تا اگر گلوله ها منفجر 

شد، از ترکش آن در امان باشد!

ایمان - گروه گزارش:
با مصوبه شورای ترافیک استان قم دو هفته ای است که 
شاهد اجرای محدودیت های ترافیکی در محدوده خیابان های 
آذر )طالقانی( و چهارمردان )انقلاب( از تقاطع عمار یاسر – 
آذر و میدان امام حسین )ع( گلزار شهدا به سمت 45 متری 
عمار یاسر هستیم. بر اساس این محدودیت ها، خودروهای 
شخصی نمی تواند از میدان امام حسین )ع( گلزار شهدا به 
سمت ابتدای خیابان چهارمردان تا 45 متری عمار یاسر 
تردد نمایند و همچنین خودروهای شخصی نمی توانند از 
تقاطع عمار یاسر آذر وارد خیابان آذر شوند و خودروهایی 
که قصد ورود به خیابان آذر را دارند می بایست یا از مسیر 45 
متری عمار یاسر، خیابان چهارمردان، گلزار شهدا، بلوار شهید 
روحانی، میدان میرزای قمی و خیابان آذر استفاده نمایند 
و یا اینکه از مسیر 55 متری عمار یاسر، بلوار 15 خرداد، 
خیابان شهید روحانی و میدان میرزای قمی و خیابان آذر 
استفاده کنند. همچنین خودروهایی که قصد ورود به خیابان 
چهارمردان را دارند یا باید از مسیر خیابان هنرستان، میدان 
بسیج، خیابان معلم، بلوار عمار یاسر و خیابان چهارمردان 
استفاده نمایند و یا اینکه از مسیر گلزار شهدا، بلوار شهید 
روحانی، میدان میرزای قمی، خیابان آذر، 45 متری عمار 

یاسر و خیابان چهارمردان استفاده نمایند. 
با اجرای این محدودیت های ترافیکی برخی کوچه های 
خیابان آذر و چهارمردان یکطرفه شده است و مشکلات زیادی 
برای تردد ساکنین این دو خیابان ایجاد شده است همچنین 
با اجرای این طرح خودروهای شخصی برای رسیدن زودتر به 
این دو خیابان از کوچه های فرعی که اکثر آنها باریک است 
استفاده می نمایند که این امر نیز خطرات زیادی را برای تردد 
شهروندان ساکن به ویژه کودکان، سالمندان و زنان ایجاد 
نموده است. ساکنین این دو خیابان با اجرای این طرح برای 
استفاده از خودروهای شخصی خود برای امور ضروری نیز 
دچار مشکل شده اند. اجرای این محدودیت ها موجب شده 
است استفاده از موتورسیکلت در مسیرهایی که محدودیت 
وجود دارد افزایش یابد، همین افزایش تردد موتورسیکلت ها 

نیز خطرات زیادی به همراه دارد. 
به نظر می رسد اجرای این طرح از پشتوانه کارشناسی 
قوی  برخوردار نیست چرا که نیاز به محدودیت ترافیکی از 
6 صبح تا 12 شب در این دو خیابان نیست به این علت که 
در این دو خیابان شاهد مشکلات حاد ترافیکی به صورت 
گسترده نیستیم بلکه مشکلات ترافیکی دو خیابان بیشتر 
مقطعی و علت آن هم مشخص است. مهمترین مشکل 
میدان سبزی  و  کهنه  بازار  و جود  آذر  خیابان  ترافیکی 

میوه  و خروج خودروهای حامل  ورود  است که  فروشان 
و سبزی و تردد شهروندان برای خرید از این بازار موجب 
ترافیک در این خیابان می شود که این مشکل هم از دو 
راه کوتاه مدت و بلند مدت قابل حل است. راه حل کوتاه 
مدت ایجاد محدودیت برای ورود و خروج خودروهای حامل 
میوه و سبزی و جلوگیری از ورود آزاد آنها در ساعات شبانه 
روز است و راه حل بلند مدت آن نیز تعطیلی میدان کهنه 
و انتقال کسبه آن به محل مناسب در میدان میوه و تره بار 
شهید رجایی و یا مکان های جایگزینی که مشکل ترافیکی 
ایجاد نمی کند. در خصوص خیابان چهارمردان نیز می توان با 
اعمال محدودیت های مقطعی به ویژه در شب های جمعه و 
دیگر مناسبت ها، مشکل ترافیک و تردد در آن را حل نمود. 

این دو خیابان نقش زیادی در  اهالی  اینکه  با وجود 
ایران و همچنین  انقلاب اسلامی  شکل گیری و پیروزی 
دوران دفاع مقدس داشته اند و در اکثر خانواده های این دو 
خیابان، شاهد وجود حداقل یک شهید یا جانیاز یا ایثارگر 
هستیم، متاسفانه آن طور که باید و شاید تا کنون به این دو 
خیابان رسیدگی نشده است و حدقال امکانات شهری اعم 
از پارک و بوستان و ... در این دو خیابان وجود ندارد. ولی با 
این وجود باز هم از حامیان اصلی انقلاب و پشتیبان رهبری 
معظم انقلاب هستند و در تمامی صحنه های انقلاب حضور 

پرشور و چشمگیر دارند.
با توجه به سخنان استاندار محترم که در مراسم افتتاح 
خیابان شهید روحانی بیان داشتند که رئیس جمهور محترم 
جناب حجت الاسلام والمسلمین دکتر روحانی در جلسه 
هیات دولت بر حل مشکلات خیابان آذر تاکید داشته اند، 
انتظار می رود مسئولان استان به موازات اقداماتی که در 
سایر مناطق از جمله منطقه دو و نیروگاه انجام می دهند و با 
احداث مجموعه پل هایی در صدد اتصال مناطق به یکدیگر 
هستند، نگاهی هم به این مناطق محروم داشته باشند تا 
شاهد رفع محرومیت از این دو خیابان قدیمی و تاریخ ساز قم 
باشیم. اجرای محدودیت ترافیکی در این خیابان ها مشکلات 
زیادی برای ساکنین ایجاد کرده است. انتظار شهروندان این 
دو خیابان این است که اگر مشکلی از ما حل نمی کنید ، 
حداقل مشکلی بر مشکلات ما نیفزایید و در اجرای طرح 

محدودیت ترافیکی تجدید نظر کنید. 

چاره ای جز اعمال محدودیت های ترافیکی نداریم
رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم در این 
خصوص به خبرنگار ما گفت: هر طرح ترافیکی از جمله 
محدودیت های که در سطح شهرها از جمله شهر قم اعمال 

استان که در  ترافیکی  ابتدا توسط کارشناسان  می شود، 
حقیقت نمایندگانی از کمیته فنی شورای ترافیک هستند، 
بررسی شده و بعد از آن نیز در شورای ترافیک استان مجدد 
مورد مطالعه و بازبینی و بررسی قرار می گیرد. سرهنگ 
حسینی اظهار داشت: شورای ترافیک استان با لحاظ نمودن 
شرایط مختلفی از جمله رعایت حقوق عامه شهروندان و 
عام المنفعه بودن طرح و اینکه در روان سازی بار ترافیکی 
معابر تاثیر لازم را داشته باشد، اقدام به اجرایی شدن طرح 

می نمایند.
اجرای طرح یک طرفه کردن خیابان های  افزود:  وی 
هسته مرکزی قم از جمله خیابان آذر و چهارمردان با نگاه 
کاهش ترافیک و رفع ترافیک آزار دهنده قبل از اجرای طرح 

انجام شده است. 
وی تصریح کرد: چنانچه عده ای از اجرای این طرح اظهار 
نارضایتی کنند در مقایسه با رعایت حال عامه ای که از معابر 

عمومی استفاده می کنند، باید سنجیده شود. 
حسینی ادامه داد: شاید کسبه محترمی در حاشیه این 
معابر مورد اشاره دارای فعالیت تجاری باشند، ممکن است 
برای ایام کوتاهی به سبب اجرای این طرح همانند گذشته 
منتفع نشوند یا درآمد آنها کاهش یابد ولی مطمئن باشند با 
مرور زمان و شکل گیری واقعی طرح، مشکل آنها نیز مرتفع 
خواهد شد. وی ادامه داد: از آنجا که زیرساخت های لازم در 
شهر قم وجود ندارد با اجرای محدودیت ترافیکی در یک 
منطقه و یا خیابان در ابتدا با مشکل مواجه می شویم ولی با 
مرور زمان و رفع نواقصی شاهد به حداقل رسیدن مشکلات 
هستیم. وی با تاکید بر اینکه این طرح ها در روان سازی و 
آرام سازی بار ترافیک در قم اثرگذار بوده است، افزود: نبود 
زیرساخت دلیلی بر عدم اجرای محدودیت های ترافیکی 
نیست چرا که ما مجبوریم برای حل مشکلات ترافیکی با 
تو جه به افزایش خودروها که برای عامه مردم مفید است 

طرح ها را اجرا نمائیم. 
حسینی گفت: در خیابان هایی که محدودیت ترافیکی در 
قم ایجاد شده است به منظور سهولت رفت و آمد شهروندان 
سیستم حمل و نقل عمومی از جمله اتوبوس و تاکسی را در 

این مسیرها تقویت و افزایش داده ایم.
وی تصریح کرد: پلیس راهور و مجموعه شورای ترافیک 
استان مشکلات محیطی که ساکنین این دو خیابان با 
اجرای محدودیت ترافیکی با آن مواجه شده اند که موجب 
نارضایتی آنها گردیده است را مورد بررسی قرار می دهد و 
اقدامات لازم در به حداقل رساندن این مشکلات را به مرور 

انجام خواهد داد. 
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